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Danes bo zjutraj jasno, 
nato se bo oblačnost pove-
čala. Jutri in v nedeljo bo 
pretežno oblačno s krajev-
nimi padavinami.

jutri: oblačno s padavinami
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76 let Gorenjski časnik od leta 1947
Prvi predhodnik tednika Gorenjec leta 1900
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Radovljica – Nepremičnin
ski sklad pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja bo 
v stavbi na Kranjski cesti 4 
v Radovljici, kjer je do pred 
nekaj leti delovala gostil
na Kozolec in kjer je imela 
svoje prostore tudi občinska 
zveza društev upokojencev, 
uredil stanovanja, prilagoje
na starejšim.

Gradbena dela so se zače
la v marcu, njihov zaključek 
pa je predviden konec leta 
2023. V okviru projekta bo 

v večstanovanjskem objek
tu zagotovljenih deset jav
nih najemnih stanovanj, v 
katera se bodo upravičen
ci lahko vselili v začetku 
leta 2024. Kot so pojasni
li, v objektu s skupno povr
šino nekaj več kot sedemsto 
kvadratnih metrov načrtuje
jo ureditev desetih namen
skih najemnih stanovanj za 
upokojence in druge starej
še. Stanovanja bodo velika 
od 40 do 72 kvadratnih me
trov ter prilagojena bivanju 
starejših.

V objektu načrtujejo ureditev desetih namenskih najemnih 
stanovanj, prilagojenih bivanju starejših.

Marjana Ahačič

Časi niso vedno in za vsakogar prijetni. Za marsikoga so težki, vendar to ni 
razlog, da bi opustili upanje in veselje zamenjali z malodušjem.

Prepričan sem, da bo za 
večino od nas prihajajoča 
velikonočna nedelja pose
ben dan. Že od časov zgod
njega krščanstva naprej je 
praznik spomin na Kristu
sovo trpljenje na veliki pe
tek, na križanje in na njego
vo vstajenje v nedeljskem 
jutru. Sporočilo praznika ni 
le v tem, da je Kristus vstal, 
ampak predvsem v vstajenj
skem dokazu, da je življe
nje močnejše od smrti in 
da morata zato človeka vo
diti veselje do življenja in 
upanje, da je mogoče pre
magati tudi najhujše teža
ve. Seveda v medsebojnem 

spoštovanju in sodelova
nju, v upoštevanju kulture 
življenja, in ne smrti.

Ali niso lep dokaz, da to 
zmoremo, popoldnevi ve
like sobote, ko sosedje sku

paj k vaškim kapelicam ali 
cerkvam nesemo blagoslo
vit velikonočna jedila, in ve
likonočna jutra, ko družine, 
znanci skupaj sedemo k ve
likonočnemu zajtrku.

Med nami je še vedno pre
več egoizma, je v pogovoru, 

ki ga objavljamo v današ
njem Gorenjskem glasu, 
dejal predsednik Sloven
ske škofovske konference 
dr. Andrej Saje. Resnično 
ga je preveč. Premagali ga 

bomo, če bomo v svoja rav
nanja vnesli več kulture, več 
tolerance do drugačnih po 
narodnosti, navadah in veri 
in več spoštovanja do vsega, 
kar nas obdaja. Še posebej 
do človekovega življenja in 
njegovega dostojanstva. Velika noč je praznik upanja in veselja, čas za družino in druženje. / Foto: Tina Dokl

Veselo sporočilo velike noči
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Nepremičninski sklad bo uredil stanovanjski 
objekt z desetimi novimi najemniškimi stanovanji, 
prilagojenimi starejšim. 

Stanovanja za 
starejše že gradijo

AKTUALNO

Z osebno izkaznico v 
lekarno in k zdravniku
Z začetkom aprila je mogoče z 
novo biometrično osebno izkazni-
co obiskati zdravnika, lekarne in 
druge zdravstvene izvajalce, kot to 
velja za zdravstveno izkaznico.
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AKTUALNO

Dobri obeti  
za poletno sezono
Velikonočni prazniki so tudi napo-
ved za poletno turistično sezono. 
Če gre soditi po obisku Bleda, 
Kranjske Gore in Bohinja, so obeti 
za poletje spodbudni.
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GORENJSKA

Pogodba  
za šestsedežnico
Pred kratkim je družba Velika plani-
na z izbranim izvajalcem, podje-
tjem Leitner, in s partnerskim 
podjetjem RIKO podpisala pogod-
bo za izgrad njo nove šestsedežnice.

5

GG+

Besednjak tokrat  
bolj oseben
V dvorani Kina Žiri so predstavili 
novo knjigo Mihe Nagliča, ki jo je 
poimenoval Mihatov besednjak in 
je neke vrste nadaljevanje njegove-
ga Žirovskega besednjaka.

16

Jože Košnjek

ELEKTRIČNA
 KOLESA
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  750Wh

Želimo vam  
prijetne  
velikonočne  
praznike!

Priloga: jeseniške novice
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»Velika noč je slavje življenja. Vsem voščim veselo 
veliko noč!« v pogovoru na strani 15 pravi novomeški 
škof in predsednik Slovenske škofovske konference 
dr. Andrej Saje.
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Kranj – Nove osebne izkazni
ce, ki jih upravne enote izda
jajo od 28. marca 2022 da
lje, so biometrične (posne
tek obraza, dva prstna od
tisa) in elektronske (kvali
ficirano digitalno potrdilo) 
za starejše od 12 let. »Taka 
osebna izkaznica omogo
ča tudi dostop do podatkov 
zdravstvenega zavarovanja 
in se ob uveljavljanju pravic 
iz tega naslova lahko enako
vredno uporabljala kot karti
ca zdravstvenega zavarova
nja pri vseh izvajalcih zdra
vstvenih storitev. Bere se z 
obstoječimi čitalniki kartic,« 
je pojasnila Romana Rako
vec, direktorica Gorenjskih 
lekarn, kjer so prejšnji pe

tek v Lekarni Kranj dobili te
stno verzijo programa in po 
dveh poskusih jim je že us
pelo prebrati tudi osebno iz
kaznico. »Se je pa v sobo
to zadeva malce porušila in 
imeli smo hude težave z de
lovanjem informacijskega 
sistema. Razlog so bile nove 

knjižnice podatkov, ki jih je 
Zavod za zdravstveno zava
rovanje Slovenije (ZZZS) 
dal na razpolago ravno z na
menom testiranja branja 
novih osebnih izkaznic. Na
paka se je čez dan odpravila 
in trenutno zadeva teče brez 
težav.«

Z začetkom tega tedna 
imajo vse enote Gorenjskih 
lekarn že nameščeno verzi
jo branja novih osebnih iz
kaznic. Kot je še pojasni
la Rakovčeva: »Ker je zade
va nova, delovati pa mora 
na starih čitalnikih (novih 
namreč ni), je realno priča
kovati še kakšne zaplete in 

težave. Zato priporočam, da 
imajo pacienti še vedno s se
boj staro kartico zdravstve
nega zavarovanja, če slučaj
no ne bi šlo z osebno. Tre
ba pa je upoštevati tudi, da 
branje z novimi osebnimi 
izkaznicami ni in tudi ne 
bo možno za otroke oziro
ma tiste, ki so bili ob izdaji 
nove osebne izkaznice stari 
do 12 let.«

Prihodnji teden tudi k 
zdravniku

Programske hiše, s kateri
mi sodeluje Osnovno zdrav
stvo Gorenjske (OZG), 
pripravljajo posodobitve 

oziroma prilagoditve infor
macijskega sistema. »Te 
bodo predvidoma v prihod
njem tednu pripravljene 
oziroma v uporabi in bodo 
lahko naši pacienti tudi z 
novo biometrično osebno 
izkaznico nemoteno obi
skali zdravnika,« je sporo
čila Sergeja Valjavec, pred
stavnica za odnose z jav
nostmi v OZG, kjer prav 
tako dodajajo: »Bi pa v iz
ogib začetnim težavam pri 
uvajanju novosti, prehod bo 
postopen, še vedno pripo
ročali, da imajo uporabniki 
storitev v prihodnje s seboj 
tudi kartico ZZZS.«

Suzana P. Kovačič

V Osnovnem zdravstvu Gorenjske in Gorenjskih lekarnah pacientom priporočajo, da imajo 
pri sebi še vedno tudi kartico ZZZS. / Foto: Tina Dokl

Stavba bo imela dvigalo 
in prilagojene dostope, sta
novanja pa kopalnice s kad
jo za prhanje. Uporabnikom 
bo na voljo tudi 14 zunanjih 
parkirišč.

Kot so pojasnili, je sklad 
na razpisu ministrstva za 
okolje in prostor za projekt 
pridobil nekaj več kot pol mi
lijona evrov, kar predstavlja 
36 odstotkov celotne vred
nosti investicije. Zaključek 
projekta je predviden v pri
hodnjem letu.

Kot so še poudarili na ne
premičninskem skladu, 
bodo nova stanovanja upra
vičencem oddana v okviru 
javnega razpisa in po nepro
fitni najemnini, s čimer bo 
investicija prispevala k do
stopnosti primernih stano
vanj za starejše v Sloveniji, 

na radovljiški občinski upra
vi pa dodajajo, a bo razpis 
pripravljen v sodelovanju z 
občino ter da bodo pri dode
litvah stanovanj imeli pred
nost občani Radovljice.

V preteklosti je bila lastni
ca tretjinskega deleža stav
be tudi Občina Radovljica, 
ki pa je svoj delež pred nekaj 
leti prodala Nepremičnin
skemu skladu. Prostore za 
upokojence je občina zago
tovila v objektu ob nekdanji 
knjižnici, streho balinišča, 
ki so ga prav tako uporab
ljali predvsem upokojenci, 
pa prestavila nad balinišče 
v starem športnem parku v 
središču mesta.

Nepremičninski sklad po
kojninskega in invalidskega 
zavarovanja ima po vsej Slo
veniji v lasti 3232 najemnih 
stanovanj za upokojence in 
druge starejše.
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Knjigo prejme MIHA BANIČ iz Gorenje vasi.

Z začetkom aprila je mogoče z novo biometrično osebno izkaznico obiskati zdravnika, lekarne in druge 
zdravstvene izvajalce na enak način, kot to velja za zdravstveno izkaznico.

Z novo osebno izkaznico 
v lekarno in do zdravnika

Stanovanje za starejše 
že gradijo

VSAK PRVI IN TRETJI PETEK V MESECU

Ku pon za brez plačni mali oglas
Brez pla čen je mali oglas z be se di lom do 80 zna kov. Ugod
nost ve lja samo za na ročni ke ča so pi sa Go renj ski glas.  
Ku po ni so ve ljav ni pol leta. Mali oglas brez ku po na za ra ču
na va mo po ce ni ku, z 20 % po pu stom za na roč ni ke. Ku pon ni 
ve lja ven za ob ja vo pod šif ro ali z na ved bo: na slov v oglas
nem od del ku. Brez plačne ga ma le ga ogla sa ne mo re jo uve
ljav lja ti pra vne ose be (tudi s. p.). Ogla se spre je ma mo na 
na slov Go renj ski glas, Nazorjeva ulica 1, 4000 Kranj, po 
te le fo nu 04/201 42 47 ali po epošti malioglasi@gglas.si; 
za tor ko vo šte vil ko Go renj ske ga gla sa do pet ka do 14. ure 
in za pet ko vo šte vil ko do sre de do 14. ure. V ma lo oglas nem 
od del ku smo vam na raz po la go v po ne de ljek, to rek, če tr tek 
in petek od 8. do 15. ure, v sre do od 8. do 16. ure.  

MALI OGLAS                              april 1/23
Naročam objavo malega oglasa z naslednjim besedilom:

 prodam  kupim  oddam  najamem    

 podarim  iščem  nudim  zamenjam

RUBRIKA:

Vsebina:

Tel.: _ _ / _ _  _ _  _ _ _

Mobitel: _ _ _ / _ _ _  _ _ _
Nečitljivih kuponov  
ne objavljamo.

Ime, priimek in naslov naročnika časopisa:

Z začetkom tega 
tedna imajo vse enote 
Gorenjskih lekarn že 
nameščeno verzijo za 
branje novih osebnih 
izkaznic.

1. stran Kranj – Na Orehku, kjer so 
pred dnevi izvedeli za pred
log prestavitve trase po no
vem dvotirne železniške 
proge pod zemljo skozi vas, 
so ustanovili civilno iniciati
vo, ki je v torek začela zbirati 
podpise pod spletno peticijo 

proti rušenju vasi Orehek in 
šolske lipe, podpise pod pi
sno verzijo peticije pa zbira
jo tudi na terenu, med dru
gim tudi v kavarni Cukr in 
gostilni Rekar. Do včeraj do
poldne so pod njo zbrali oko
li 790 podpisov. Z Mestne 
občine Kranj (MOK) pa 
so včeraj poslali vabilo za 

občane na predstavitev načr
tovanih posegov na območju 
Orehka, ki bo v stavbi MOK 
potekala 12. aprila ob 17. uri 
v sejni sobi 15. Na predsta
vitvi bodo sodelovali pred
stavniki ministrstva za na
ravne vire in prostor, direk
cije za infrastrukturo in DRI 
upravljanje investicij. Kot so 

zapisali, je namen predsta
vitve, »da občani prejmejo 
pravilne informacije glede 
umeščanja trase železniške 
proge na območju Orehka«. 
V Krajevni skupnosti Ore
hek  Drulovka po naših in
formacijah sicer predlagajo, 
da bi predstavitev potekala 
na Osnovni šoli Orehek.

Na Orehku civilna iniciativa in peticija
Simon Šubic

Ljubljana – Po tem, ko je mi
nistrstvo za infrastrukturo v 
Bruslju dobilo zeleno luč za 
triletni program subvenci
oniranja letalskih povezav, 
je v torek objavilo razpis 
za večjo letalsko povezlji
vost Slovenije. Program, 
ki ga je pripravilo skupaj z 

ministrstvom za gospodar
stvo, predvideva subvenci
oniranje petdeset odstotkov 
letaliških pristojbin za pre
voznike, ki bodo vzpostavi
li polete na razpisanih po
vezavah (na letališčih Lju
bljana, Maribor in Porto
rož). Letno bo na voljo 5,6 
milijona evrov, na prvem 
prednostnem seznamu pa 

je deset prog – štiri za po
lete na končno destinaci
jo (Bruselj, Skopje, Pra
ga in Berlin), šest pa za po
lete na letališča, od koder 
bodo lahko potniki nada
ljevali pot, to so Dunaj, Kø-
benhavn , Atene, Madrid, 
Amsterdam in Helsinki. Če 
bo po prvem krogu ostalo še 
kaj razpoložljivih sredstev, 

bodo razpisane subvencije 
za povezave z Rimom, Stoc
kholmom, Oslom, Barcelo
no, Lizbono, Prištino in Pa
rizom, tretji krog pa predvi
deva subvencioniranje po
vezav z vsemi destinacija
mi na ozemlju skupnega 
evropskega zračnega pros
tora, kamor spadajo države 
Evropske unije, Norveška 
in Islandija ter Albanija, Bo
sna in Hercegovina, Sever
na Makedonija, Črna gora, 
Srbija in Kosovo.

Razpis za okrepitev letov
Ana Jagodic Dolžan
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Bled, Kranjska Gora, Bohinj – 
Na Bledu se intenzivno prip-
ravljajo na poletno sezono, 
ko naj bi po napovedih turi-
stičnega gospodarstva ta pri-
ljubljeni turistični kraj obi-
skalo rekordno število turi-
stov. Lani so zabeležili oko-
li 960.000 prenočitev, gos-
tili so goste iz 184 držav sve-
ta, največ, skoraj 160.000 
nočitev so ustvarili gostje iz 
Nemčije, sledijo Britanci in 
Slovenci.

»Od nekdaj velja, da so ve-
likonočni prazniki kazalnik 
sezone. V tem času bodo po 
podatkih hotelirjev name-
stitvene kapacitete polne, 
kar nakazuje tudi na dobro 
zasedenost poleti,« je dejala 
Romana Purkart iz Javnega 
zavoda Turizem Bled.

Med velikonočnimi pra-
zniki pričakujejo zlasti gos-
te okoliških držav, Italijane, 
Nemce in Hrvate, delež slo-
venskih gostov je običajno le 

med sedem in devet odstot-
kov. Na Bled se po epidemio-
loških letih vračajo tudi azij-
ski in ameriški gostje. »Spo-
mladi pridejo gostje na Bled 
predvsem v želji, da se nau-
žijejo miru,« je dodala Pur-
kartova. Zanje bodo pripra-
vili nekaj velikonočno obar-
vanih dogodkov. V nedeljo, 
9. aprila, bodo denimo na 
Blejskem gradu pripravi-
li lov na pirhe, kjer bo skri-
tih več kot sto lesenih veliko-
nočnih jajc, otroci pa se bodo 
lahko preizkusili tudi v vali-
canju in sekanju pirhov. Isti 
dan se bo ob 16. uri v Zdra-
viliškem parku s tradicio-
nalnim velikonočnim kon-
certom predstavila Godba 
Gorje.

Rekordni januar v 
Kranjski Gori

Prve ocene minule zim-
ske turistične sezone v ob-
čini Kranjska Gora so zelo 
dobre, je povedala v. d. di-
rektorja Turizma Kranjska 
Gora Elizabeta Skumavc. 

»Decembra smo imeli sko-
raj 60 tisoč nočitev, od tega 
je bilo več kot polovico do-
mačih gostov, kar je v pov-
prečju prejšnjih let. Janu-
arja smo dosegli rekordno 
število nočitev glede na pre-
tekla leta, več kot 108 tisoč 
jih je bilo. Za primerjavo, 
leta 2019 je bilo v januarju 
slabih 90 tisoč nočitev.«

Sicer pa so, kot doda-
ja Skumavčeva, od začetka 
decembra do sredine mar-
ca beležili približno od 70- 
do 80-odstotno povprečno 
zasedenost, poleg domačih 
gostov so prednjačili Hrva-
ti, Srbi, Italijani. »Med sve-
tovnim prvenstvom v nor-
dijskem smučanju pa go-
vorimo lahko o približno 
80-odstotni zasedenosti 
prvi teden in 90-odstotni 
drugi teden prvenstva.« Kot 

je še dejala, je destinacija 
– poleg smučišč v Kranjski 
Gori in Mojstrani – vse pri-
vlačnejša tudi za smučarje 
na tekaških smučeh.

Sezona velikih izzivov
Minula zima je bila za 

destinacijo Kranjska Gora 
posebna tudi z vidika or-
ganizacije prireditev, po 

prazničnem decembru so 
na začetku letošnjega leta 
nadaljevali z Zlato lisico, 
svetovnim prvenstvom v 
nordijskem smučanju v 
Planici in Pokalom Vitranc 
s spremljevalnimi priredit-
vami, sezono pa sklenili mi-
nuli konec tedna s finalom 
poletov v Planici.

»Zimska sezona je bila 
polna izzivov, iz katerih se 
lahko vsi nekaj naučimo. 
Pohvala gre organizatorjem 

prireditev, zahvala pa obča-
nom, ki so sobivali z vsem 
dogajanjem,« je poudarila 
Skumavčeva. Nastanitvene 
zmogljivosti se zdaj že lepo 
polnijo za prihajajočo veli-
ko noč, »saj ta čas beležimo 
med 85- in 90-odstotno za-
sedene nastanitvene kapa-
citete. Rezervacije prihajajo 
večinoma od gostov iz Ma-

džarske, Italije, Avstrije in 
pa seveda s strani domačih 
gostov«.

Do poletne sezone bo prva 
večja prireditev Spartan 
Race 20. in 21. maja v Plani-
ci, prvi konec tedna v juniju 
pa Red Bull Goni Pony z dir-
ko na Vršič. »Letos zagoto-
vo ne smemo mimo tega, da 
PGD Mojstrana junija pra-
znuje 130-letnico.«

Tudi v Bohinju zadovoljni
Letošnji januar je po šte-

vilu gostov celo presegel re-
zultate predkoronskega re-
kordnega leta 2019, je pove-
dal direktor Turizma Bohinj 
Klemen Langus. Med gosti 
prevladujejo Madžari, Slo-
venci, Italijani in Čehi.

Tudi tik pred velikonoč-
nimi prazniki so bohinjski 
hoteli skorajda polno za-
sedeni, v zasebnih nasta-
nitvah pa je še nekaj pros-
tora. Podobno glede na re-
zervacije dobro kaže tudi 
za prihajajoče prvomajske 
praznike.

Maša Likosar, Suzana P. 
Kovačič, Marjana Ahačič

Romana Purkart / Foto: Tina Dokl

N ajprej je svojo monogra-
fijo dobila kranjska klo-
basa, pred dobrimi de-

setimi leti pa tudi potica. Za 
njen nastanek je bil zaslužen 
dr. Janez Bogataj. V knjigi, ki 
je od A do Ž posvečena potici, 
najdemo vse od najbolj tradici-
onalne orehove potice do ajdo-
ve, medene, lešnikove, mandlje-
ve, kostanjeve, makove, skutne, 
mesne, špehovke, rožičeve poti-
ce ... – kar 28 receptov za slad-
ke in dvanajst za slane poti-
ce. Poleg receptov izvemo tudi 
precej o zgodovini potice, njeni 
prepoznavnosti v svetu, potica 
pa krasi tudi naslovnico knjige. 
Bolj ko gledamo v zgodovino, 
več je pri nas slanih potic. Poti-
ca je pravzaprav najbolj razšir-
jeno praznično pa tudi vsakda-
nje pecivo na Slovenskem.

Brez klasične orehove potice 
si sama ne znam predstavlja-
ti velikonočnega zajtrka. Po-
tem so tu še šunka, pirhi, hren, 
prata ... Če pobrskate po sple-
tu, najdete ogromno velikonoč-
nih jedi. Nekje sem zasledila, 
da se mednje skuša vriniti celo 
kakšna torta, kot sladica pač.

Dandanes je sicer – kot radi 
rečemo tudi za govejo juho – 
potic toliko, kolikor je gospodinj. 
Pravzaprav nadevov zanje. Tr-
govci pa nam poleg orehove z 
rozinami in brez njih ponujajo 
tudi kokosovo, potratno, lešni-
kovo, rožičevo, čokoladno, peh-
tranovo in še kakšno z bolj ino-
vativnim nadevom, na primer 
z okusom »štrudlja« (jabolko 

in cimet) ali borovničeve pite. 
Pozornost kupec zadnjima ver-
jetno nameni, vprašanje pa je, 
koliko jih potem to potico de-
jansko kupi.

Je pa res, da marsikatera 
mlada gospodinja dandanes 
na pripravo potice gleda kot 
na neke vrste izziv, saj je vese-
lje neizmerno, ko potica uspe. 
Največkrat je v tem kontekstu 
govora o orehovi potici. Vsee-
no pa poklon vsem, ki se lotijo 
potratne. Pravijo sicer, da nje-
na priprava ni tako zapletena, 
kot je morda videti na prvi pog-
led, samo postopek moraš usvo-
jiti – kar lahko rečemo tudi za 
orehovo potico. Ampak saj ves-
te: do tja je treba priti oziroma 
vaja dela mojstra.

Časi se spreminjajo, s tem pa 
tudi pogled na velikonočne pra-
znike. Zadnja leta – če izvza-
memo čas epidemije – ljud-
je razmišljajo, da bi praznike 
preživeli ob morju, izkoristili 
(z nekaj dopusta) proste dni za 
kratek obisk kakšne evropske 
prestolnice. Veliko je takih, ki 
lepo vreme izkoristijo za obisk 
bližnjega hriba ali se nekam 
odpeljejo s kolesom. A ne gle-
de na to, kako se ljudje odločijo 
preživeti velikonočne praznike, 
je potica tista, ki ob vsem tem 
ne bo manjkala. Kjer pa imajo 
pri hiši mahne otroke, bo tudi 
pobarvanih jajc najbrž veliko, 
saj najmlajši pri ustvarjanju 
pirhov domišljiji pustijo prosto 
pot – in te imajo otroci vedno 
na pretek.

Priprava velikonočne potice 
je lahko pravi izziv

Velikonočni prazniki so v gorenjskih turističnih središčih tradicionalno tudi napoved za prihajajočo 
poletno turistično sezono. Če gre soditi po spomladanskem obisku Bleda, Bohinja in Kranjske Gore, 
so tudi obeti za poletje spodbudni.
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Alenka Brun

Na obisk gorenjskih turističnih krajev, posebno Bohinja, sicer zelo vpliva vreme, a obeti za 
prihajajoči praznični konec tedna so vendarle tudi tam dobri. / Foto: Marjana Ahačič

Klemen Langus / Foto: Gorazd Kavčič

Elizabeta Skumavc / Foto: Nik Bertoncelj
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Bohinjska Bistrica – Skle-
da Bohinjskega jezera pred-
stavlja privlačno območje za 
različne uporabnike pros-
tora. To je še izrazitejše v 
zadnji letih, ko je tudi zara-
di vpliva podnebnih spre-
memb opazen trend vse več-
jih pritiskov na gorska ob-
močja, zlasti v poletnih me-
secih, ugotavlja tudi študija, 
ki so jo pripravili v Bohinju, 
da jo uporabijo kot strokov-
no podlago za pripravo akcij-
skega načrta upravljanja obi-
skovalcev.

Študija ugotavlja, da se na 
območju prepletajo številne 
prostočasne aktivnosti upo-
rabnikov oziroma obisko-
valcev prostora. Pripravljav-
ci, podjetje ZaVita svetova-
nje, ocenjujejo, da nosilna 
zmogljivost območja sklede 
Bohinjskega jezera ob opti-
malni prostorski in časov-
ni razporeditvi ter enako-
merni razporeditvi po pros-
točasnih aktivnostih znaša 
12.800 obiskovalcev na dan, 
skupaj s tako imenovanim 

razbremenilnim potencia-
lom maksimalno 15.790.

Nosilna zmogljivost 
prostora v konicah 
presežena

Trenutno stanje ob najviš-
jih konicah v sezoni znaša 
14 tisoč obiskovalcev dnev-
no na območju sklede Bo-
hinjskega jezera oziroma 
26 tisoč na območju občine 
Bohinj, so ugotovili na pod-
lagi podatkov, ki so na voljo. 
Ugotavljajo, da primerja-
va obeh ocen kaže na prese-
ganje nosilne zmogljivosti 
prostora, ob tem pa razpore-
ditev glede na čas, prostor in 
aktivnosti ni enakomerna. 
»Trenutno ozka grla pred-
stavljajo križanja obiskoval-
cev, ki do območja dostopa-
jo oziroma se znotraj njega 
zaradi izvajanja prostočas-
nih dejavnosti premikajo, 
ter neorganiziranost oziro-
ma pomanjkanje usmerja-
nja,« ugotavljajo.

Trendu rasti obiskovalcev 
sledi tudi naraščajoč trend 
nastanitvenih zmogljivo-
sti, pri čemer strokovnjaki 

posebej poudarjajo razmer-
je med nastanitvenimi zmo-
gljivostmi in lokalnim prebi-
valstvom v posameznih na-
seljih: Ukanc, ki je lociran v 

skledi Bohinjskega jezera, 
ima na primer 21,2 nastani-
tvene zmogljivosti na prebi-
valca, Bohinjska Bistrica pa 
zgolj 1,4.

Informiranje, usmerjanje 
in dvigovanje okoljske 
zavesti

V prihodnje je treba aktiv-
no pristopiti k omilitvenim 
ukrepom na področju oz-
kih grl, so prepričani v Bo-
hinju, pripravljavci študi-
je pa predlagajo predvsem 
oblikovanje ukrepov v smis-
lu usmerjanja in informira-
nja o možnostih doživljanja 

prostora, zaželenem načinu 
mobilnosti ter dvigovanja 
okoljske zavesti.

Prepričani so tudi, da bi 
bilo treba doseči konsenz 

glede usmerjanja razvoja 
prihodnjih nastanitev obra-
tov, nujni so usklajevanje 
različnih interesov in spo-
štovanje zakonskih okvir-
jev in seveda nadaljevanje 
pristopov trajnostne mobil-
nosti.

Občinski svet Občine Bo-
hinj se je s študijo seznanil 
na zadnji seji prejšnji četr-
tek. Svetniki so se strinjali, 
da občina ob upoštevanju 
ugotovitev iz študije pristop 
k pripravi akcijskega načrta 
in konkretnih izvedbenih 
ukrepov za usmerjanje obi-
skovalcev.

Kranj – Danes zvečer se bo 
v Prešernovem gledališču s 
sklepno slovesnostjo zaklju-
čil letošnji, že 53. Teden slo-
venske drame. Zvečer bomo 
izvedeli, kdo bodo letošnje 
prejemnice oziroma preje-
mniki nagrade Slavka Gru-
ma za najboljše novo dram-
sko besedilo, nagrade za 
mladega dramatika oziroma 
dramatičarke in Grün-Fi-
lipičevega priznanja za do-
sežke v dramaturgiji. Pode-
lili bodo tudi pet nagrad 53. 
Tedna slovenske drame.

V dvanajstih festivalskih 
dneh se je zvrstilo prav to-
liko uprizoritev, ki jih je se-
lektor Rok Bozovičar izbral v 
tekmovalni in spremljevalni 
program. Zanimiv in razno-
lik program v je gledališče 
privabil veliko gledalcev, saj 
je bila večina predstav raz-
prodana, letošnja dobrodo-
šla posebnost pa je bila tudi 

ta, da so bile prav vse uprizo-
ritve, sicer na različnih pri-
zoriščih, ampak vendarle na 
ogled v Kranju.

Širšemu občinstvu je le-
tošnji festival ponudil tudi 
nekaj glasbenih dogod-
kov, zvrstilo pa se je tudi 
več dogodkov, namenje-
nih strokovni javnosti. Eden 

pomembnejših je bilo zago-
tovo poskusno srečanje za 
razvoj projekta Dramatike 
manjših evropskih jezikov, 
ki nastaja pri Evropski gle-
dališki konvenciji  (Europe-
an Theatre Convention), ka-
tere član je tudi Prešernovo 
gledališče. Udeleženci stro-
kovnega srečanja iz Srbije, 

Nizozemske, Slovaške, Če-
ške, Estonije, Ukrajine, Se-
verne Makedonije, Bolga-
rije, Grčije, Baskije, z Mal-
te in od drugod so obrav-
navali vprašanja, ki zadeva-
jo ustvarjanje in uprizarja-
nje dramatike, predvsem pa 
prevajanje in uprizarjanje 
zunaj državnih meja.

S sklepno slovesnostjo in podelitvijo festivalskih nagrad se bo danes zvečer končal 53. Teden slovenske 
drame. Odlične uprizoritve so privabile številne gledalce, kvaliteten program tudi za strokovno javnost.

Igor Kavčič

Naklo – »Čebelarji se 
zelo dobro zavedamo po-
membnosti ohranjanja čis-
tega in zdravega okolja, saj 
že vsaka najmanjša spre-
memba v njem lahko zelo 

hitro vpliva na naravo, kar 
med prvimi občutijo čebele 
in drugi opraševalci,« je po-
udaril Janez Markič, predse-
dnik Čebelarskega društva 
(ČD) Naklo, ki se je pridruži-
lo projektu Dan sajenja me-
dovitih rastlin. »Kot društvo 
že dolga leta spodbujamo 

sajenje medovitih rastlin v 
okviru sodelovanja z Obči-
no Naklo, Čebelarsko zvezo 
Slovenije (ČZS) in KUD Lik 
Naklo. Številni člani društva 
in občani smo podpirali pre-
dloge ČZS, sadili posame-
zna semena in drevesa, prav 

tako smo Občino Naklo pro-
sili, da svoje parkovne povr-
šine pokosijo, ko rože odcve-
tijo.« Ob nedavnem Dnevu 
sajenja medovitih rastlin je 
ČD Naklo 225 sadik razde-
lilo med člane, simbolno so 
nekaj sadik podarili tudi žu-
panu Ivanu Megliču.

Suzana P. Kovačič

Kranj – Tema letošnjega svetovnega dneva zdravja je Zdravje 
za vse. Center za krepitev zdravja v Zdravstvenem domu Kranj 
bo obiskovalcem danes, v petek, 7. aprila, med 9. in 12. uro 
v avli zdravstvenega doma pripravil stojnico, na kateri bodo 
predstavljali vsebine za krepitev zdravega življenjskega sloga 
in posredovali ključne informacije, kje pridobiti pomembna 
znanja in podporo. Dneve za krepitev zdravja bodo pripravili 
v prihodnjih mesecih v vseh občinah območne enote Kranj.

Jesenice – V Splošni bolnišnici Jesenice so ukinili obvezno 
uporabo zaščitnih mask v prostorih bolnišnice. Kot so po-
vedali, pa je zaščitno masko še vedno treba nositi ob znakih 
respiratorne okužbe, prav tako jo priporočajo ob obisku sta-
rejših ter kroničnih bolnikov.

Jesenice – Na spletni strani Občine Jesenice so pred kratkim 
odprli novo rubriko, imenovano Pišem županu. Kot so po-
jasnili, je to eden od načinov, prek katerih je župan dosegljiv 
vsem, ki bi mu želeli zastaviti kakšno vprašanje oziroma mu 
prenesti kakšno pobudo, pohvalo ali kritiko. »Od neposredne-
ga elektronskega sporočila se razlikuje v tem, da lahko avtor 
sporočila izbere možnost, da se njegova objava in odgovor 
nanjo objavita javno. Pri tem vabimo k spoštljivi komunikaciji, 
saj objave, ki bodo vsebovale žaljivo, sovražno ali na drug na-
čin neprimerno vsebino, ne bodo obravnavane,« so poudarili 
v kabinetu župana.

Ob današnjem dnevu zdravja

Ukinitev obvezne uporabe mask v bolnišnici

Pišem županu

Jesenice – Občina Jeseni-
ce je objavila razpis za izbi-
ro direktorja občinske upra-
ve. Novi jeseniški župan Pe-
ter Bohinec se je namreč ob 
prevzemu funkcije zahva-
lil dotedanjemu direktorju 

Gregorju Hudriču in febru-
arja za vršilko dolžnosti di-
rektorja občinske uprave 
imenoval Vero Djurić Droz-
dek, vodjo oddelka za gospo-
darstvo. Kandidati morajo 
pisne prijave z dokazili o iz-
polnjevanju pogojev poslati 
do 12. aprila.

Urška Peternel

Marjana Ahačič

Pridružili so se Dnevu sajenja medovitih rastlin.  
/ Foto: Janez Markič

V Bohinju pripravljajo tako imenovani akcijski načrt za upravljanje obiskovalcev v destinaciji s 
poudarkom na območju Bohinjskega jezera z okolico. Obiskovalce želijo usmerjati na način, da 
bo doživetje obiska v Bohinju čim prijetnejše, obisk turistov in dnevnih obiskovalcev pa ne preveč 
obremenjujoč za okolje in ljudi, ki živijo v njem.

Ne bodo preganjali, 
usmerjali pa

V Naklem sadili 
medovite rastline

Iščejo direktorja uprave

Danes sklepni večer Tedna drame

Posebej poudarjajo razmerje med nastanitvenimi 
zmogljivostmi in lokalnim prebivalstvom v 
posameznih naseljih: Ukanc, ki je lociran v skledi 
Bohinjskega jezera, ima na primer 21,2 nastanitvene 
zmogljivosti na prebivalca, Bohinjska Bistrica pa  
zgolj 1,4.

Utrinek s strokovnega srečanja Dramatika manjših evropskih jezikov. / Foto: Maša Pirc
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Pretekli teden so na škofjeloškem pokopališču pokopa-
li leta 1948 rojenega Štefana Žargija iz Škofje Loke, ki je 
bil v Gorenjskem glasu zaposlen 24 let. Med nas je prišel 1. 
septembra leta 1986, ko ga je tedanji časopisni svet imeno-
val za direktorja in glavnega urednika. Pripovedoval je, 
da je bilo časnikarsko in uredniško delo njegova skrita že-
lja, čeprav je tudi v pedagoškem poklicu zelo užival in us-
peval. Uveljavil se je tudi v občinski politiki v Škofji Loki, 
ki je bila vmesna postaja do vstopa v Gorenjski glas, kjer je 
bil najprej direktor, nato novinar, zadolžen za poročanje 
iz tedanjih občin Škofja Loka, Gorenja vas - Poljane, Že-
lezniki in Žiri. Zadnja leta do upokojitve konec leta 2010 
je bil urednik gospodarske rubrike.

Štefan je bil družbeno aktiven človek. Poklicno in kasne-
je nepoklicno ga je zanimala politika. Zaradi naravoslov-
no usmerjene izobrazbe je bil razumljivo navdušen nad no-
vostmi, ki jih je sodobni čas prinašal tudi v novinarstvo in 
izdajanje časopisov. Zagovarjal je neodvisno, informativ-
no in do družbenih dogajanj nepristransko držo Gorenjske-
ga glasa, ki je v kasnejših letih postala stalnica našega dela. 
Ob 50-letnici časopisa Gorenjski glas oktobra leta 1997 je 
zapisal, da je bila odločitev kolektiva, da Gorenjski glas kot 
prvi časopis v Sloveniji sam prevzame ustanoviteljske in 
izdajateljske pravice in dolžnosti ter se tako – ob iz leta v 
leto bolj hirajočih občinskih subvencijah – postavi na svoje 
noge, ena od ključnih v zgodovini časopisa.

Štefana Žargija je spremljala strast do letenja. Bil je ja-
dralni in motorni pilot, ki se je zavzemal za obstoj in razvoj 
Alpskega letalskega centra v Lescah. Spominjam se, kako 
nas je med enim od srečanj na leškem letališču povabil v ja-
dralno letalo na jadranje nad Gorenjsko. Za večino od nas 
je bil to prvi let z jadralcem.

Spoštovani Štefan, hvala za leta, ki smo jih preživeli sku-
paj. Hvala za prispevek, ki si ga dal Gorenjskemu glasu. 
Tvojim domačim izrekamo iskreno sožalje, tebi pa mir in 
počitek v domači zemlji!

Jože Košnjek v imenu sodelavcev 
Gorenjskega glasa

Štefan Žargi 
(1948–2023)

V SPOMIN

Kamnik – Kot je ob podpisu 
pogodbe spomnil Tomaž 
Štefe, direktor družbe Veli-
ka planina, ki je svoj man-
dat nastopil v juliju 2022, 
se je prva faza projekta zgo-
dila v letu 2022 z uspeš-
no prijavo na razpis mi-
nistrstva za gospodarstvo 
in pridobitvijo pravice do 
subvencije iz državnih in 
evropskih sredstev za izgra-
dnjo šestsedežnice v višini 
približno sedem milijonov 
evrov. Druga faza se je za-
ključila s pridobitvijo grad-
benega dovoljenja januarja 
letos. »S podpisom pogod-
be se zaključuje proces iz-
bora dobavitelja opreme in 
gradbenih del, začenja pa 
se proces izdelave, doba-
ve, montaže in gradnje se-
dežnice na ključ,« je dodal, 
ob tem pa se zahvalil pro-
jektni ekipi, predsedniku 
Nadzornega sveta Urošu 
Raku, ki je bil gonilna sila, 
ter članom Tomažu Lahu in 
Mateju Humarju in njego-
vemu predhodniku Marku 
Anžurju.

Na javnem razpisu je bil 
izbran konzorcij podjetij Le-
itner in Riko. Predstavnik 
podjetja Leitner Franc Alain 
Furlani je o projektu pove-
dal: »Spoštovali bomo roke 
in tudi določene tehnične 

prijeme, ki bodo takšni, da 
bodo specifični samo za 
Veliko planino. Spoštovali 
bomo okolje Velike planine 

in v prostor umestili primer-
ne elemente, ki bodo tehnič-
no in po videzu sodile v to 
okolje.« Njegove besede je 
potrdil tudi direktor podjetja 
Riko Janez Škrabec: »Veseli 

smo, da lahko sodelujemo 
s tako pomembnih podje-
tjem, kot je Leitner, in tudi z 
družbo Velika planina.«

Župan Občine Kamnik 
Matej Slapar je še pouda-
ril izreden pomen nove se-
dežnice tako za njihovo ob-
čino in Veliko planino kot 
tudi za turizem in razvoj ob-
močja. »To je ena izmed več-
jih investicij, ki se bo zgodila 
v občini Kamnik v zadnjem 
obdobju,« je dejal. Hvaležen 
je, da so po vseh zapletenih 
postopkih javnega naroča-
nja danes prišli do podpisa 

pogodbe. »O sedežnici na 
Veliki planini je bilo veliko 
govora, o njej pa se govori 
že vsaj deset let, saj aktual-
ni dvosedežnici poteče obra-
tovalno dovoljenje,« je pove-
dal župan, ki verjame, da bo 
šestsedežnica pomenila ve-
lik prispevek k trajnostne-
mu načinu prevoza. »Prep-
ričam sem, da bo podjetje 
Leitner s partnerjem Riko 
v dobrega pol leta uredilo 
vrhunski objekt, ki bo kazal 
smer razvoja Velike planine 
in turizma v naših koncih,« 
je še poudaril.

Pred kratkim je družba Velika planina v prostorih Občine Kamnik z izbranim izvajalcem, podjetjem 
Leitner, in s partnerskim podjetjem Riko podpisala pogodbo za izgradnjo nove šestsedežnice na Veliki 
planini, ki bo v primerjavi s sedanjo dvosedežnico predstavljala hitrejši, varnejši, bolj trajnosten in 
obiskovalcem prijaznejši dostop do vrha planine.

Pogodba za šestsedežnico

Maša Likosar

Po podpisu pogodbe za izgradnjo nove šestsedežnice na Veliki planini / Foto: arhiv družbe Velika planina

Duplica – Gradnja je stekla 
lani, ideja za ureditev regi-
onalne kolesarske poveza-
ve pa sega v leto 2017, ko so 
se občine Kamnik, Mengeš, 
Trzin in Ljubljana s projek-
tom odločile kandidirati za 

evropska sredstva v okviru 
programa Dogovor za ra-
zvoj regij, je povedala vodja 
projektne skupine Barbara 
Strajnar z Občine Kamnik, 
ki je prevzela vlogo koordi-
natorja. Gre za ureditev sko-
raj 14 kilometrov kolesar-
skih površin od Duplice do 
Črnuč, deloma na in ob vo-
zišču, deloma ločeno od ob-
stoječih prometnih tokov. V 

kamniški občini je bila ve-
činoma zgrajena dvosmer-
na kolesarska pot, široka šti-
ri metre, ki poteka vzpored-
no z regionalno cesto do kro-
žišča v Mengšu. Tam se bo 

nadaljevala vzdolž Sloven-
ske ceste, ko se bo zaključi-
la njena preureditev, nato pa 
gre trasa povezave skozi na-
selje Loka pri Mengšu pro-
ti Trzinu in po tamkajšnji 

industrijski coni do Ljublja-
ne, kjer kolesarji lahko nada-
ljujejo pot po povezavi skozi 
Črnuče.

»Prebivalce vseh štirih ob-
čin spodbujamo, da avto čim 
večkrat pustijo doma ter se 
na delo, v šolo ali po oprav-
kih odpeljejo s kolesom,« je 
pojasnila Strajnarjeva. »Cilj 
je sprememba potovalnih 
navad,« je dejal župan Ma-
tej Slapar ter ob tem spom-
nil tudi na možnost parkira-
nja na železniškem postaja-
lišču Kamnik Graben in na-
daljevanja vožnje s sodob-
nim Stadlerjevim vlakom.

Župan Bogo Ropotar je iz-
razil upanje, da se bodo ko-
lesarji skozi središče Men-
gša lahko peljali proti kon-
cu maja, ter poleg dobre-
ga sodelovanja poudaril po-
men zagotavljanja varnos-
ti. Med uporabniki pridobi-
tve župani vidijo tako dnev-
ne migrante kot rekreativce 
in turiste. Občina Kamnik je 
v okviru projekta, ki je vre-
den okoli 2,5 milijona evrov, 
na Duplici uredila tudi poči-
vališče z gugalnico, v delu ob 
regionalni cesti pa je bila za-
sajena vegetacija.

V uporabo so predali prvi del kolesarske povezave od Kamnika do Ljubljane, 
urejene z namenom, da bi prebivalci tega območja avtomobile čim večkrat 
zamenjali s kolesom.

Projekt štirih občin

Ana Jagodic Dolžan

Cilj je sprememba 
potovalnih navad.

Kamniškemu županu Mateju Slaparju so se pri odprtju 
nove kolesarske poti pridružili poslanec Matej Tonin ter 
župana Peter Ložar (Trzin) in Bogo Ropotar (Mengeš).  
/ Foto: Ana Jagodic Dolžan

Mengeš – V prostovolj-
ski projekt, namenjen več-
ji socialni vključenosti sta-
rejših, predvsem pa njiho-
vi mobilnosti, je vključe-
nih že več kot devetdeset 
občin, število prostoferjev 
sega čez 1200, uporabnikov 
pa je več kot 16.000. Obči-
na Mengeš je aktivnosti za 
izvajanje prevozov oseb, ki 

same ne morejo voziti, ni-
majo bližnjih, ki bi jim lah-
ko nudili prevoz, niti nima-
jo možnosti uporabe javne-
ga prevoza do zdravnika, v 
trgovino, lekarno in po dru-
gih opravkih, zagnala to po-
mlad. Trenutno vabi k so-
delovanju kandidate za pro-
stovoljne voznike, ki bodo 
z občinskim avtomobilom 
vozili do Kamnika, Domžal 
in Ljubljane.

Prostofer tudi v Mengšu
Ana Jagodic Dolžan

S podpisom pogodbe je 
družba Velika planina 
uradno začela projekt 
izgradnje nove sedežnice.

Ljubljana – S ponedeljkom 
se je začela študentska krvo-
dajalska akcija Častim pol 
litra, ki se pod okriljem Štu-
dentske organizacije Slove-
nije (ŠOS) izvaja že več kot 
desetletje. V sodelovanju s 
študentskimi organizacija-
mi univerz, študentskimi 
klubi in Zvezo študentskih 
klubov Slovenije bo spo-
mladanska akcija, v okviru 
katere so vabljeni vsi štu-
denti, ki lahko darujejo kri, 
potekala do konca aprila po 

različnih krajih po Sloveni-
ji. Kot so še sporočili, bo ak-
cija tokrat potekala v prila-
gojeni obliki, kar pomeni, 
da se bo na odvzem krvi tre-
ba predhodno telefonsko 
prijaviti. Termini in lokaci-
je darovanja so objavljeni na 
spletni strani ŠOS in Face-
book strani Častim pol litra, 
če pa študentom predlagani 
termini ne ustrezajo, so va-
bljeni, da se kadarkoli zgla-
sijo na območnih enotah 
Zavoda RS za transfuzijsko 
medicino, saj so potrebe po 
krvi velike.

Častim pol litra
Nika Toporiš
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Občina Bled vsako leto 10. aprila praznuje občinski praznik. Prvi dokument, ki omenja Bled, je namreč 
darovnica, podpisana 10. aprila 1004. V okviru omenjenega dokumenta je sveti rimski cesar Henrik II. Bled 
z okolico poklonil škofu Albuinu iz Briksna na Južnem Tirolskem.

Tokrat bo osrednja slovesnost v torek, 11. 
aprila, ob 18. uri v Festivalni dvorani Bled. 
Na slovesnosti bodo podelili občinska pri-
znanja, in sicer naziv častni občan občine 
Bled, ki ga bodo posthumno podelili Jože-
tu Antoniču za vsestransko glasbeno ume-
tniško delovanje in promocijo Bleda. Naziv 
častni občan bo na letošnji slovesnosti pre-
jel tudi mag. Leopold Zonik, dr. med., za ži-
vljenjsko delo na področju družinske me-
dicine in humanitarnem področju ter dol-
goletno vodenje in razvoj Zdravstvenega 
doma Bled.
Podelili bodo tudi tri zlate plakete. Irena 
Razingar jo bo prejela za izjemen prispe-
vek k razvoju Knjižnice Bled in vseh se-
gmentov bibliotekarske stroke na obmo-
čju sedanje Knjižnice A. T. Linharta, vzgoj-
no-izobraževalni prispevek ter izjemen 
občutek za uporabnike, s katerim je po-
membno prispevala k bralni pismenosti 
na Bledu. Vojko Zavodnik bo zlato plake-
to Občine Bled prejel za sodelovanje in po-
memben vsebinski prispevek pri ustvar-
janju slovesnosti ob 200. obletnici rojstva 
Arnolda Riklija. Športno društvo za keglja-
nje na ledu bo zlato plaketo prejelo ob 
70-letnici delovanja.
Častni znak rajska ptica bo prejela Dragi-
ca Marta Sternad Kenda za izreden popis 
kulturnega življenja in dediščine v Zasipu 

in na Bledu ter zadnjo izdano dvojezično 
monografijo Črna umetnost skozi čas in po 
poteh mojstra Janeza Rozmana.
Župan Občine Bled Anton Mežan pa bo 
podelil še štiri priznanja župana. Župano-
vo priznanje za dolgoletno družbeno ak-
tivno delovanje in mnoge pozitivne zgod-
be o Bledu, ki jih s pisano besedo v najlep-
šem pomenu predstavlja širši javnosti, bo 
prejel Janez Kuhar. Prav tako bo za obsežen 
opus odličnih zapisov in zgodb z različnih 
področij dogodkov na Bledu, ki jih že vrsto 
let spremlja s svojim novinarskim peresom 

in fotografskim objektivom ter korektno 
predstavlja širši javnosti, županovo prizna-
nje prejel Mirko Kunšič. Za izjemno športno 
pot in osvojeni naslov mladinske svetov-
ne prvakinje v biatlonu v kazahstanskem 
Ščučinsku bo županovo priznanje prejela 
Kaja Zorč. Na torkovi slovesnosti pa bo pri-
znanje prejela tudi Ribiška družina Bled za 
70-letnico delovanja in 140-letnico organi-
ziranega ribištva na svojem območju.
V kulturnem programu bosta nastopi-
la Nina Pušlar in Harmonikarski orkester 
KUD A. T. L. Radovljica.

Naziv častni občan občine Bled bodo 
posthumno podelili Jožetu Antoniču.

Varna kolesarska povezava
Turizem je dejavnost, ki ju povezuje, ni pa 
to edina stična točka med obema alpski-
ma biseroma. Povsem nerazumljivo je, da 
se danes iz Bohinja na Bled ali obratno ni 
moč peljati po varni kolesarski povezavi. To 
govori o tem, da razvoj infrastrukture zaos-
taja za razvojem turizma in drugih gospo-
darskih dejavnosti.
Gradnja kolesarske povezave, ki bo v celo-
ti končana konec prihodnjega leta, je pri-
mer dobre prakse sodelovanja dveh ob-
čin, Direkcije RS za infrastrukturo in evrop-
skih sredstev, pridobljenih iz naslova razvo-
ja regij. Proračun kolesarske steze, ki bo mi-
mogrede tudi ena najbolj slikovitih, pred-
vsem zaradi zanimive rešitve v Soteski, je 
okoli 18 milijonov evrov, kar je na primer več 
kot celoletni proračun blejske občine. Vred-
nost celotnega projekta kolesarske pove-
zave Bled–Bohinj znaša okoli 18 milijonov 
evrov, od tega bohinjski del dobrih 7 milijo-
nov evrov, blejski del pa 11 milijonov evrov. 
Občini Bled in Bohinj financirata okoli 6 mi-
lijonov evrov, 3 milijone iz lastnih sredstev 
in 3 milijone evrov, vezane na pridobitev 
sredstev DRR (sredstva za razvoj regij).
Gradnja kolesarske povezave se je že za-
čela. Bohinjski del, kjer bodo porabljena 
evropska sredstva, bo končan do junija le-
tos, gradbena dela na blejskem delu sko-
zi Sotesko pa morajo biti zaključena do 31. 
oktobra 2024. Rok za zagotavljanje zve-
znosti med Bohinjsko Bistrico in Bledom 
je 31. december 2024.

Trasa kolesarske steze poteka od Bohinjske 
Bistrice, skozi Sotesko, čez Obrne, mimo Bo-
hinjske Bele proti Mačkovcu in se nato po 
Savski cesti priključi na Cesto svobode. Tre-
nutno potekajo dela na gradbišču plazu 
Mačkovec, pri projektu kolesarske poveza-
ve pa potekajo pripravljalna dela, kot so po-
sek dreves, ureditev gradbišča, deponij ipd.

Na blejskem delu sočasno poteka sanaci-
ja plazu na Mačkovcu, vključno z izgradnjo 
kolesarske steze na delu plazu Mačkovec. 
Projekt financira DRSI. V času gradbenih 
del na odseku proti Bohinju bodo občasne 
polovične zapore na delu med Obrnami in 
mostom čez Savo. Ob koncih tedna zapore 
niso predvidene.

Bled in Bohinj sta dve destinaciji v Skupnosti Julijske Alpe, ki si že leta prizadevata za trajnostni razvoj 
na vseh področjih.

Pred šestimi leti je Hotel Ribno dobil nove lastnike, družino do-
mačinov, ki so si zadali, da bodo dotrajanemu hotelu dali novo po-
dobo. Glavni cilj je bil umestitev zgradbe in njene vsebine v pre-
čudovito naravno okolje, ki jo obdaja. Leta 2018 so pridobili cer-
tifikat Zero Waste Hotel in postali prvi hotel v Sloveniji s tem na-
zivom. Lani so prvi v Evropi pridobili še evropski Zero Waste po-

slovni certifikat, ki ga je podelila mednarodna komisija. Zelo radi 
imajo kolesarstvo in kolesarje, zato so se odločili, da bodo posta-
li resort, ki nudi prav vse za nepozabne kolesarske počitnice. Vse 
skupaj (prenova, certifikat Zero Waste in kolesarstvo) je ob zad-
njem ocenjevanju za višjo kategorizacijo zadostovalo, da je nek-
danji Hotel Ribno, sedaj Ribno Alpine Hotel, ponovno postal šti-
rizvezdični hotel.

V študijskem letu 2022/2023 so se že tretje leto zapored združile 
tri višje strokovne šole (Višja šola za gostinstvo in turizem Maribor, 
Višja strokovna šola BIC Ljubljana in Višja strokovna šola za go-
stinstvo, velnes in turizem Bled) z namenom nadaljevanja uspe-
šnega solidarnostnega projekta z naslovom Vzemi si čas za nas. 

Namen projekta je ozavestiti širšo javnost o pomenu turističnih 
delavcev, ki pogosto nimajo stika z gosti, a so za izvajanje dejav-
nosti kljub temu ključni. Zato so študentje obiskali različne hotele, 
restavracije, muzeje in druge turistične obrate ter prisluhnili zgod-
bam »skritih« delavcev in jih delili na družbenih omrežjih. Njihove 
zgodbe so predstavili tudi na razstavi na treh lokacijah v Ljublja-
ni, Mariboru in na Bledu. Odprli so jih hkrati, 5. aprila ob 11. uri. Na 
Bledu so razstavo o »skritih« delavcih v turizmu predstavili v parku 
pred Višjo šolo za gostinstvo, velnes in turizem. Na ogled bo do 12. 
aprila. Ker so ljudje, ki jim je preprosto treba reči hvala.

Podjetje Sava Turizem, d. d., je Medgeneracijskemu centru Ve-
zenine Bled na naslovu Ulica Jule Molnar 2a darovalo defibrila-
tor. Nameščen je na severni strani objekta in je namenjen obi-
skovalcem MDC, stanovalcem oskrbovanih stanovanj ter vsem 
občanom in gostom.

Ameriška medijska hiša CNN je na svoji spletni strani (25 of the most beautiful places aro-
und the world – CNN) objavila članek o 25 najlepših krajih na svetu, kamor je uvrstila tudi 
Bled. Članek govori o »lesketajoči se modri vodi, v kateri lebdi odsev Julijskih Alp, na sre-
dini pa je otoček s cerkvico«. Zapisali so, da ni čudno, da se je Bled razvil v eno najbolj vro-
čih destinacij v Evropi. »To pomeni gnečo poleti«, so zapisali, »vendar naj vas to ne odvrne, 
vzemite si čas za pohodništvo in plavanje, ta kotiček Slovenije morate raziskati.«

Ribno Alpine Hotel 
je 4-zvezdični hotel

Vzemi si čas za nas

Podarili defibrilator

Bled med najlepšimi kraji na svetu
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Naziv častni občan bo prejel tudi mag. 
Leopold Zonik, dr. med.

Bled praznuje 
občinski praznik



7info@g-glas.si

Županu Občine Bled Antonu Mežanu 
je pripadla čast prvega reza, cepič pa je 
prevzela mag. Lea Ferjan, direktori-
ca Zavoda za kulturo Bled. Da je vse 
teklo po protokolu, so skrbeli vinar Da-
vorin Slejko, ki grajsko vinsko klet oskr-
buje z vinom iz Dornberka, Alojz Jenuš 
- Slavek, varuh trte z Lenta, grajski 
mojster Janez Rozman in harmonikar 
Primož Mohorič. V slovesni dogodek 
je, tudi z verzi Iztoka Mlakarja, vse sku-
paj povezal Lojze Ropret.

Mesto Maribor je pomladi leta 2011 
Bledu poklonilo cepič znamenite Stare 
trte z Lenta, ki z vpisom v Guinnessovo 
knjigo rekordov uradno velja za najsta-
rejšo trto na svetu, staro okrog 440 let. 
Predstavlja eno najstarejših domačih 
sort vinske trte na Slovenskem, imeno-
vano modra kavčina ali žametna črni-
na. Potomka na Blejskem gradu raste 
na višini 599 metrov in je pomembna 
etnografska posebnost, ki jo, kot je 
povedala mag. Lea Ferjan, direktorica 

Zavoda za kulturo Bled, jo s pomočjo 
strokovnjakov že vsa leta od njene za-
saditve skrbno negujejo.
Grajska trta je po besedah vinarja Da-
vorina Slejka dobro prezimila. Čeprav 
ima malo zemlje, iz katere črpa svojo 
hrano, je svoje korenine, da bi dosegla 
vlago, očitno pognala dovolj globoko. 
Z grajsko trto se ohranja spomin na 
nekdanje vinograde, ki so uspevali tudi 
pod gradom in po katerih so nekatere 
blejske vasi dobile imena.

Več informacij na: www.zavod-za-kulturo-bled.si 
Sledite nam na naših družbenih medijih @Bled castle 

(  in  ) ter na kanalu Bled Castle na YouTubu.

Tradicionalni rez grajske trte
Na Blejskem gradu smo v marcu slovesno izvedli tradicionalni rez trte, prvo zimsko-
pomladno opravilo, ki ga v tem času, v začetku pomladi, opravi vsak dober vinogradnik.

Prvi tek na Blejski grad
Kolesarski klub Bled v sodelovanju z Zavodom za kul-
turo Bled 22. aprila organizira 1. Tek na Blejski grad. 
Med tekom boste premagali 125 metrov višinske raz-
like v 450 metrih. Prevzem štartnih številk bo ob 9. 
uri v Grajskem kopališču, kjer bo tudi neuraden start 
teka. Tek se bo začel na promenadi nad Grajskim ko-
pališčem, kjer se začne meriti čas, potekal pa bo po 
urejeni Riklijevi poti (stopnice) vse do cilja na vrhu 
Parka pod Blejskim gradom. Več informacij in prijave 
na www.teknablejskigrad.si.

V Galeriji Stolp  
razstavlja Boleslav 
Čeru
Vabimo vas na odprtje razsta-
ve z naslovom Ljudski običaji, 
ki bo v soboto, 15. aprila, ob 
18. uri.
V Galeriji Stolp je v aprilu na 
ogled slikarska razstava z naslo-
vom Ljudski običaji. Njen avtor 
Boleslav Čeru (1953) je v letih 
raziskovanja in s poglobljenim 
delom v slikarstvu izoblikoval 
svojstven likovni slog. Doslej je 
imel več samostojnih razstav, 
udeležuje pa se tudi mnogih 
skupinskih razstav po Sloveniji 
in tujini. Za svoje delo je prejel 
več priznanj. Je član likovne-
ga kluba Dolik Jesenice, Zve-
ze društev slovenskih likovnih 
umetnikov ter Društva likovnih 
umetnikov Kranj. Razstava bo 
na ogled do konca aprila v odpi-
ralnem času gradu. Za vstop na 
grad je treba plačati vstopnino.

Povabilo na vodeni ogled  
Blejskega gradu
Zopet vas vabimo na brezplačno vodenje na Blejski 
grad, ki bo 27. aprila ob 11. uri. Vodenje bo trajalo 60 
minut, potekalo bo v slovenskem jeziku, nujne pa so 
prijave na naslov spela.repnik@zkbled.si (do 24. apri-
la). Za vstop na Blejski grad je treba plačati vstopnino.

Razstava cvetličnih aranžmajev
Za spomladansko okrašeni grad so že lansko pomlad 
poskrbeli dijaki Biotehniškega centra (BC) Naklo. Od-
lično sodelovanje Zavoda za kulturo Bled z BC Naklo 
nadaljujemo tudi letos, saj smo v začetku aprila prvič 
organizirali tekmovanje mladih vrtnarjev in cvetli-
čarjev v okviru Konzorcija biotehniških šol Slovenije. 
Mladi bodoči hortikulturni tehniki so se pomerili v 
ustvarjanju zunanjih cvetličnih nasadov z velikonoč-
nim pridihom. Njihove kreacije si lahko ogledate vse 
do 23. aprila v odpiralnem času gradu. Za vstop na 
grad je treba plačati vstopnino.
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V zabavni raziskovalni igri morajo otroci 
poiskati pisana velikonočna jajca, ki so 
skrbno skrita po vseh kotičkih Blejskega 
gradu. Vsako leto na velikonočno nede-
ljo po gradu skrijemo več kot sto veliko-
nočnih jajc in naše najmlajše obiskoval-
ce povabimo v napeto igro. Otroci pred 
začetkom prejmejo podrobna navodila, 
kako iskati skrita velikonočna jajca. Vsa-
ko oštevilčeno velikonočno jajce sreč-
nemu najditelju prinaša nagrado. Igra, 
v kateri vsak otrok lahko pobere le eno 
skrito velikonočno jajce, pa se zaključi 
šele, ko tekmovalci odkrijejo vsa jajca.
Prireditev dopolni ponudba velikonoč-
nih dobrot, ki jih pripravijo grajski ku-
harji, obiskovalci pa se lahko preizku-
sijo tudi v tradicionalnih velikonočnih 

igrah, kot sta sekanje in valjanje pirhov. 
Odrasli se boste lahko pomerili na tek-
movanju v ribanju hrena in hitrostnem 
luščenju pirhov.
Zbirno mesto za lov na skrite pir-
he je ob 11. uri na spodnji terasi ob 
grajskem vodnjaku. Obiskovalce pro-
simo, da počakajo na znak za začetek 
in upoštevajo pravila nagradne igre, saj 
želimo zares vsem otrokom ponuditi 
enake možnosti. Poskrbeli bomo, da 
bo poleg skritih pirhov dovolj tudi dru-
gih sladkih in ustvarjalnih nagrad. 
Za vstop na grad je treba plačati vstop-
nino. Ker na ta dan pričakujemo pove-
čan obisk, vam svetujemo, da se izog-
nete gneči pri blagajni in vstopnice 
kupite po spletu. 

Lov na pirhe
Pomlad vabi z vse toplejšimi sončnimi žarki in sočnimi 
barvami, s tem pa je vse bliže tudi ena najbolj zabavnih 
iger za otroke, lov na pirhe.

petek, 7. aprila 2023
Gorenjski glas
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Športnika leta Nika in Cene
V Železnikih so razglasili najboljše športnike minulega leta. Podelili so dvanajst priznanj.

Železniki – Na prireditvi Špor-
tnik leta občine Železniki 
2022 so v torek v športni dvo-
rani v Železnikih podelili dva-
najst občinskih priznanj po 
izboru strokovnega sveta za 
šport pri Javnem zavodu Ra-
titovec. Najvišje priznanje – 
zlato plaketo za športnika leta 
2022 – sta prejela smučarska 
skakalca Cene Prevc, ki je na 
olimpijskih igrah v Pekingu 
osvojil ekipno srebrno me-
daljo, in Nika Prevc, zlata na 
evropskem olimpijskem fe-
stivalu mladih. Njun brat Do-
men Prevc, prav tako skaka-
lec, je prejel srebrno plaketo, 
bronaste plakete pa so podelili 

teniški igralki Meti Marenk, 
turnemu smučarju Tine-
tu Habjanu in plavalcu Niku 
Gladku. Priznanje za per-
spektivnega mladega športni-
ka sta prejela rokometaš Nik 
Štancer in plavalec Žiga Pfaj-
far. Zlato plaketo za športne-
ga delavca je prejel Rade Rih-
taršič, zlati plaketi za špor-
tni društvi (ŠD) pa ŠD Senca 
z Zalega Loga in ŠD Dolenja 
vas, oba za trideset let delova-
nja. Podelili so še priznanje 
za posebne dosežke, in sicer 
članu Kegljaškega kluba Že-
lezniki Roku Trojarju.

Na prireditvi se je železni-
karski župan Marko Gasser 
skupaj s podžupanoma Jane-
zom Habjanom in Tomažem 

Demšarjem v imenu občine 
in občanov s simboličnim da-
rilom zahvalil Cenetu Prevcu 

ob zaključku bogate kariere 
in njegovi sestri Niki za le-
tošnje uspehe.

Ana Šubic

Zlato plaketo sta prejela Cene in Nika Prevc. / Foto: Gorazd Kavčič

Smučarska tekačica in badmintonist

Medvode – Na prireditvi Ve-
čer športa, ki je bila že 22. po 
vrsti, so podelili deset veli-
kih športnih plaket, trideset 
malih športnih plaket in dve 
športni priznanji. Razglasili 
so tudi športnico in športni-
ka leta.

Najprestižnejša naziva sta 
prejela vnovič Anamarija 
Lampič – še kot smučarska 
tekačica, in prvič badminto-
nist Miha Ivančič. Oba sta 
prejela tudi veliko športno 
plaketo, tako kot plesalec 

Tadej Henigman, cestni ko-
lesar Andrej Žavbi, gorski 
tekač Timotej Bečan, bad-
mintonist Miha Ivanič, ple-
salki Lara Šlibar in Zarja 
Čerkez, članice 2 iz Plesne-
ga kluba Bit in plavalec Pe-
ter John Stevens.

Podelili so tudi dve špor-
tni priznanji športnim de-
lavcem za izjemno uspeš-
no strokovno, trenersko ozi-
roma organizacijsko delo v 
športu. Prejela sta jih plaval-
ni trener Luka Berdajs in Bo-
gomir Plazar za populariza-
cijo kolesarstva.

Maja Bertoncelj

Kranj – Nogometaši v Prvi ligi Telemach bodo odigrali 30. 
krog. Domžale jutri odhajajo na gostovanje v Sežano, derbi z 
dna lestvice pa bo v Radomljah, kjer Kalcer Radomlje ob 17.30 
pričakuje Gorico. V 2. SNL bo Triglav že danes, z začetkom 
ob 18. uri, na domači zelnici gostil Nafto 1903. Roltek Dob bo 
jutri ob 16. uri gostil Krško. Vse tekme v 3. SNL – zahod so na 
sporedu jutri ob 16. uri. Sava Kranj gosti Brda Dobrovo, Eksist 
Žiri gosti Famo Vipava, Visoko gosti Škofjo Loko, Šobec Lece 
pa Adrio. Šenčur odhaja na Vrhniko. Jutri so na sporedu tudi 
tekme 14. kroga v prvi gorenjski ligi. Pari so: Zarica Kranj – Po-
let (ob 13. uri), Velesovo Cerklje – Bled-Bohinj Hirter, Preddvor 
– SIJ Acroni Jesenice, Tržič 2012 – Bitnje, Britof – Naklo, Kranja 
Gora – Niko Železniki (vse ob 16.30).

Nogometaši Triglava za nove točke danes doma

Jesenice – Minulo sredo je v Podmežakli potekala četrta finalna 
tekma Mednarodne hokejske lige (IHL). V njem sta se merili 
obe gorenjski ekipi v tem tekmovanju, Triglav in SIJ Acroni 
Jesenice. Po tem, ko so na prvi tekmi slavili Kranjčani, so se 
preostale tri končale v korist Jeseničanov. Ker sta moštvi igrali 
na tri zmage, je bila sredina tekma odločilna, z rezultatom 3 : 
0 pa je slavila domača ekipa. Jeseniške hokejiste sedaj čakajo 
še finalni obračuni v Alpski hokejski ligi.

Jeseničani so prvaki mednarodne lige

Tržič – Tretje mesto je keglja-
čica Irena Mejač, drugo 
mesto je pripadlo plezalcu 
Anžetu Peharcu, za najbolj-
šega športnika občine Tržič 
v letu 2022 pa so razglasili 
deskarja Žana Koširja, ki je 
na svojem področju že do-
segel številne vrhunske re-
zultate. Na tekmah svetov-
nega pokala je v preteklem 
letu osvojil deveto, dvanaj-
sto in trinajsto mesto, na 
zimskih olimpijskih igrah 
na Kitajskem pa je v paralel-
nem veleslalomom končal 
kot enajsti. Tretje mesto je v 
razvrstitvi za najobetavnej-
šega športnika Tržiča 2022 

osvojila smučarska skakal-
ka Jerneja Repinc Zupan-
čič, drugo mesto sta dosegla 

sankača Vid Kralj in Ma-
tevž Vertelj, najobetavnej-
ša športnica pa je postala 

smučarska skakalka Taja 
Bodlaj, večkratna državna 
prvakinja, ki je leta 2022 na 
posamični tekmi v Zakopa-
nah osvojila naslov mladin-
ske svetovne podprvakinje, 
ekipno pa so na isti tekmi 
zasedli prvo mesto ter dru-
go mesto v mešani ekipi.

Podelili so tudi priznanja 
državnim prvakom, simbo-
lična darila mladinskim sve-
tovnim prvakom ter prav po-
sebni plaketi. Plaketo za delo 
in dosežke na področju špor-
ta je prejel turni smučar Nejc 
Kuhar, plakete za izjemno 
strokovno delo na področju 
športa pa so dobili Jani Hlad-
nik, Jelko Gros, Pavel Grašič 
in Jože Šparovec.

Športna zveza Tržič je v sodelovanju z Občino Tržič na prireditvi v tržiškem kulturnem centru razglasila 
najboljše in najobetavnejše športnike Tržiča za leto 2022. Naj športnik je postal Žan Košir.

Nika Toporiš

Od leve: Jani Hladnik, Jelko Gros, sestra Jožeta Šparovca, 
Pavel Grašič, Nejc Kuhar, Anže Peharc, Irena Mejač in naj 
športnik Žan Košir / Foto: Tina Dokl

Najboljši športnik Tržiča je Žan Košir

DEŽURNI ELEKTRIČAR m/ž
(Betriebselektriker)

V naši PE Šentvid ob Glini/St. Veit an der Glan zaposlimo 
ELEKTRIČARJA. Pogoj so delovne izkušnje. Delo obsega 
vzdrževanje našega proizvodnega obrata. Delo 4 dni na 
teden, od ponedeljka do četrtka. Delo za polni delovni 
čas, 38,5 ur na teden. Delo ne poteka v izmenah. Mesečna 
plača najmanj 2.700,00 EUR bruto. V primeru ustreznih 
delovnih izkušenj plačamo tudi več. Pričetek dela možen 
takoj. Prosimo, javite se nam v nemščini:    

Trapa GmbH, Blintendorfer Straße 23
A-9300 Šentvid ob Glini/St. Veit an der Glan
gospod Garnitschnig
0043 664 887 357 13
k.garnitschnig@gmx.at
www.trapa.at
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DEŽURNI KLJUČAVNIČAR m/ž
(Betriebsschlosser)

V naši PE Šentvid ob Glini/St. Veit an der Glan zaposlimo 
KLJUČAVNIČARJA. Pogoj so delovne izkušnje. Delo obse-
ga vzdrževanje našega proizvodnega obrata. Delo 4 dni 
na teden, od ponedeljka do četrtka. Delo za polni delovni 
čas, 38,5 ur na teden. Delo ne poteka v izmenah. Mesečna 
plača najmanj 2.700,00 EUR bruto. V primeru ustreznih 
delovnih izkušenj plačamo tudi več. Pričetek dela možen 
takoj. Prosimo, javite se nam v nemščini:    

Trapa GmbH, Blintendorfer Straße 23
A-9300 Šentvid ob Glini/St. Veit an der Glan
gospod Garnitschnig
0043 664 887 357 13
k.garnitschnig@gmx.at
www.trapa.at
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Znani so najboljši športniki preteklega leta v občini Medvode. Nagrajenci zastopajo kar trinajst različnih 
športnih panog. Športnica leta je Anamarija Lampič, športnik leta pa Miha Ivančič.

Badmintonist Miha Ivančič je prvič športnik Medvod. Med 
drugim je osvojil drugo in tretje mesto v mešanih dvojicah 
na tekmah svetovnega pokala. / Foto: Peter Košenina

Jeseničani so za naslov prvakov trikrat ugnali hokejiste 
Triglava. / Foto: Nik Bertoncelj

Kranj – Minulo sredo sta potekali prvi tekmi polfinala držav-
nega prvenstva za odbojkarje. Igralci Calcita Volleyja so doma 
premagali Merkur Maribor s 3 : 1. Druga tekma bo jutri ob 19. 
uri v dvorani Tabor. V drugi polfinalni tekmi je ACH Volley 
doma premagal Hišo na kolesih Triglav s 3 : 0. Kranjčani, ki 
so si s požrtvovalno igro zaslužili polfinale, bodo novo tekmo 
odigrali jutri, v soboto, ob 20. uri v dvorani na Planini.

Odbojkarji v boju za veliki finale



9Gorenjski glas      Ekonomija, financE info@g-glas.sipetek, 7. aprila 2023

Naklo – Družinsko podjetje 
Nus je imelo doslej najete pi-
sarniške in skladiščne pro-
store za namen trgovinske 
dejavnosti v Ljubljani, proi-
zvodnjo barvnih kovin s so-
dobnimi CNC obdelovalni-
mi centri pa v lastnih pro-
storih Strahinju. »Z izgra-
dnjo nove proizvodno-skla-
diščne hale bomo obe dejav-
nosti podjetja povezali na isti 
lokaciji, pri čemer se pri vsa-
ki od njiju povečuje prostor-
ska kapaciteta in izboljšujejo 
delovni pogoji za zaposlene, 
kar bo prispevalo k večji pro-
duktivnosti dela,« je na ura-
dnem odprtju nove proizvo-
dno-skladiščne hale v Nak-
lem povedal direktor podjetja 
Nus Igor Gradišar. Kot je po-
jasnil, so zemljišče za grad-
njo objekta kupili od Občine 
Naklo leta 2008, graditi so 
začeli jeseni 2021 in projekt 
zaključili v dobrem letu dni. 

»Danes s ponosom gledamo 
na to pridobitev, ki nam je 
predstavljala kar obsežno in-
vesticijo. Računamo, da nam 
bo to omogočilo uresniči-
tev vizij in zastavljenih ciljev 
predvsem v smislu rasti pro-
duktivnosti in povečanega 

obsega delovanja podjetja.« 
Glavne dejavnosti podjetja so 
prodaja barvnih kovin, livar-
skih zlitin na debelo, CNC-
-obdelava barvnih kovin, zli-
tin in črne metalurgije v iz-
delke, ki jih uporablja prede-
lovalna industrija.

Njihovo zemljišče v po-
slovno-industrijski coni v 
Naklem je veliko 4500 kva-
dratnih metrov, od tega ima 
novi objekt, kot je pojasnil 
prokurist podjetja Nus Vin-
ko Orehar, nekaj manj kot 
2000 kvadratnih metrov. 
»Vrednost gradbenih del 
skupaj z zemljiščem, inve-
sticijskimi inštalacijami in 
zunanjo ureditvijo je zna-
šala nekaj manj kot tri mili-
jone evrov, oprema v objek-
tu še približno 1,5 milijona 
evrov. Osemdeset odstot-
kov investicije smo pokrili 
z lastnimi sredstvi, za dru-
go smo dobili kredit. Lani 
smo z devetimi zaposleni-
mi ustvarili nekaj manj kot 
osem milijonov evrov celot-
nega prihodka.« Orehar se 
je zahvalil nakelski občin-
ski upravi z županom Iva-
nom Megličem na čelu, 
bankam, izvajalcem del in 
poslovnim partnerjem za 
odlično sodelovanje.

Župan Meglič je investi-
torju čestital za pogum. Kot 
je omenil, je bilo včasih na tej 
lokaciji degradirano obmo-
čje, zdaj pa je okras občine, 
ki ga bodo z veseljem poka-
zali tudi gostom. »Želim vam 
obilo uspeha pri vašem po-
slovnem delu, da bi strošek 
te velike investicije čim prej 
pokrili in da bi se v bližnji pri-
hodnosti lotili še česa podob-
nega, saj je z vami res prijet-
no sodelovati, rezultati so pa 
vrhunski,« je sklenil župan 
Meglič, za prijeten kulturni 
del programa ob odprtju no-
vega objekta pa so poskrbeli 
člani FS DU Naklo in operni 
pevec Anton Habjan.

Suzana P. Kovačič

Direktor podjetja Nus Igor Gradišar, župan Ivan Meglič in 
vodja proizvodnje v podjetju Aleš Logonder

Ljubljana – Število tržnih 
transakcij s stanovanjski-
mi nepremičninami se je 
lani v primerjavi z letom 
2021 zmanjšalo za deset od-
stotkov, predvsem na račun 
manjšega števila poslov s 
stanovanji v večstanovanj-
skih stavbah, medtem ko 
se število transakcij s stano-
vanjskimi hišami, ki je bilo 
leto prej najvišje od začet-
ka spremljanja v letu 2007, 
ni bistveno spremenilo (za 
okoli dva odstotka). »Največ-
ji upad pri prodaj stanovanj 

je bilo zaznati v gorenjskih 
turističnih krajih (Kranj-
ska Gora, Bled, območje Bo-
hinjskega jezera), kjer je bil v 
primerjavi z letom prej okoli 
30-odstoten.«

Zmanjšanje trgovanja s 
poslovnimi nepremičnina-
mi je bilo skoraj 15-odstotno, 
število transakcij z zemljišči 
za gradnjo, ki je bilo predla-
ni prav tako rekordno, pa se 
je zmanjšalo za dobrih 15 
odstotkov, kar gre po naved-
bah GURS pripisati manjše-
mu povpraševanju zaradi vi-
sokih cen zemljišč in viso-
kih gradbenih stroškov ter 

manjšanju kupne moči pre-
bivalstva, kaže pa tudi na po-
stopno zmanjševanje grad-
bene aktivnosti v prihodnje. 
»V Ljubljani se sicer na ve-
liko gradi in načrtuje nove 
stanovanjske projekte, v 
drugih največjih mestih pa 
se lahko zgodi, da se bo za-
radi ohladitve trga in viso-
kih stroškov gradnje večja 
gradbena ekspanzija usta-
vila, še preden se je dobro 
začela.« Glede na upad šte-
vila transakcij, rekordne 
cene nepremičnin in manj-
še povpraševanje po zazidlji-
vih zemljiščih ocenjujejo, da 

je bil vrh nepremičninskega 
cikla dosežen že v prvi polo-
vici lanskega leta.

Rekordne cene
V prvem polletju je bila 

rast cen izredna, nato pa se 
je umirila, ugotavljajo na 
GURS. V primerjavi z letom 
2021 so cene stanovanj no-
minalno zrasle za 19 odstot-
kov, cene stanovanjskih ze-
mljišč za 17, cene hiš pa za 12 
odstotkov.

Srednja cena hiše s pripa-
dajočim zemljiščem (132 ti-
soč evrov) je bila v primerjavi 
z letom prej višja za 22 tisoč 

evrov. Najbolj je zrasla na 
alpskem turističnem obmo-
čju (za skoraj 40 odstotkov) 
in je tako znašala 270 tisoč 
evrov, med največjimi mes-
ti pa v Kranju z okolico (za 
30 odstotkov), kjer je bila sre-
dnja cena stanovanjske hiše 
236 tisoč evrov. Na območju 
preostale Gorenjske je zna-
šala 180 tisoč. Ljubljana, ki 
je na prvem mestu po cenah 
hiš, ima srednjo ceno 360 ti-
soč evrov.

Srednja cena stanovanja 
(2400 evrov/m2) se je lani 
zvišala za 340 evrov na kva-
dratni meter, Kranj z okoli-
co (2890 evrov/m2) je bil nad 
povprečjem, prav tako alpsko 
turistično območje, ki vklju-
čuje tudi Kranjsko Goro, 
Bled in območje Bohinjske-
ga jezera – s srednjo ceno 
3580 evrov za kvadratni me-
ter je bilo to območje na tret-
jem mestu, za Ljubljano in 
Obalo. Preostala Gorenjska 

(2310 evrov/m2) je bila tik 
pod slovenskim povprečjem.

Trende na slovenskem ne-
premičninskem trgu po na-
vedbah GURS narekuje do-
gajanje v glavnem mestu, 
kjer povpraševanje po novih 
stanovanjih za zdaj še vedno 
presega ponudbo, v zadnjem 
času pa je že zaznati manjše 
zanimanje za rezervacije sta-
novanj, ki so trenutno v grad-
nji. »Ko bo prišla na trg več-
ja količina novih stanovanj, 
ki so se že začela graditi ozi-
roma katerih začetek grad-
nje se načrtuje v kratkem, 
bo ponudba prej ali slej pre-
segla plačilno sposobno pov-
praševanje. Takrat lahko pri-
čakujemo skokovit padec šte-
vila transakcij na stanovanj-
skem trgu, podobno kot se je 
to zgodilo ob krizi leta 2008. 
Poka nepremičninskega ba-
lona v smislu nenadnega ve-
likega padca cen nepremič-
nin pa ni pričakovati.«

Kot smo že poročali, je bila lani pri nepremičninah dosežena nova rekordna raven cen, število 
sklenjenih kupoprodajnih poslov pa se je zmanjšalo za od pet do deset odstotkov, kar kaže na 
postopno ohlajanje trga, ocenjuje Geodetska uprava (GURS), ki v letnem poročilu podrobno obravnava 
dogajanje na nepremičninskem trgu.

Ana Jagodic Dolžan

Ljubljana – NLB je na 507 bankomatih po vsej Sloveniji uvedla 
brezplačno plačilo položnic. S tem želijo strankam, ki (še) ne 
uporabljajo digitalnih poti za opravljanje storitev, kot sta spletna 
in mobilna banka, omogočiti posodobitev plačilnih navad, ob 
tem pa tudi nekaj prihranijo, so pojasnili in dodali, da je postopek 
plačila zelo enostaven – samo sledite navodilom na zaslonu.

Brezplačno plačilo položnice

Potrošniki lahko v živil-
skih trgovinah najdejo na tr-
govskih policah tudi živila, 
ki jim trgovci tik pred iztek-
om roka uporabnosti zniža-
jo ceno. Kupci lahko s tem 
prihranijo kak evro, hkrati 
pa prispevajo k manjši koli-
čini zavržene hrane.

Mednarodni inštitut za 
potrošniške raziskave (Mi-
por), njegova ustanoviteljica 
je Zveza potrošnikov Slove-
nije, je pred nedavnim opra-
vil primerjalno ocenjevanje 
ponudbe živil tik pred iztek-
om roka uporabnosti. V de-
vetnajstih različno velikih tr-
govinah v Ljubljani je preg-
ledal 179 izdelkov, pri tem 
pa se je osredotočil na hitro 
pokvarljive izdelke, ki po po-
teku roka uporabnosti »upo-
rabiti do« niso več varni za 
uživanje – svežo zelenjavo, 
gobe, mleko in mlečne iz-
delke, meso in mesne izdel-
ke ter njihove veganske na-
domestke, deserte in prip-
ravljene jedi.

Raziskava je pokazala, da 
bi kupci šestino izdelkov 

pred potekom roka uporab-
nosti morali porabiti še isti 
dan, ko so jih kupili; približ-
no dve tretjini izdelkov pa 
sta imeli še od enega do treh 
dni do izteka roka. Popusti 
za takšne izdelke so različno 
visoki in se gibljejo od 30 do 
70 odstotkov. Izdelki so v tr-
govinah tudi postavljeni na 
različnih mestih. Potrošniki 
jih lahko najdejo na običaj-
nih mestih oziroma mestih, 
kjer so tudi takrat, ko cena ni 
znižana, ali na posebej ozna-
čenih mestih. V nekaterih tr-
govinah jih najdejo tako na 
običajnih kot posebej ozna-
čenih mestih.

Ocenjevalce Miporja je 
tudi zanimalo, ali so izdelki 
tik pred iztekom roka upo-
rabnosti vidno označeni in 
kako trgovci označujejo po-
pust. Ugotovili so, da trgov-
ci označujejo popust na raz-
lične načine in da je za potro-
šnika najbolj prijazna nalep-
ka o višini popusta, ki vklju-
čuje obe ceni, pred zniža-
njem in po njem, najmanj 
prijazna pa nalepka, ki vse-
buje le informacijo o ceni po 
znižanju.

Popusti za živila pred 
potekom roka uporabnosti
Cveto Zaplotnik

DOBRO JE VEDETI

Podjetje Nus, lastniki so domačini iz Naklega, ima skoraj tridesetletno tradicijo trgovanja z barvnimi 
kovinami in njihovo CNC-obdelavo. Pred dnevi so v poslovno-industrijski coni v Naklem odprli novo 
proizvodno-skladiščno halo.

Ponosni na pridobitev

Kaže se postopno ohlajanje

Nova proizvodna hala, levo prokurist v podjetju Nus Vinko Orehar. V zgornjem delu hale je 
upravni del s pisarniškimi prostori, v sosednjem objektu pa še skladiščni del.

Ljubljana – Partnerji projekta CIRCI – Krožna industrija – uva-
janje krožnega gospodarstva v industrijske procese bodo v 
sredo, 12. aprila, preko povezave MS Teams predstavili načr-
tovane aktivnosti in razpis za inovacijske vavčerje, ki bo odprt 
do 15. maja. Glavni cilj projekta je izboljšanje eko učinkovitosti.

Predstavitev inovacijskih vavčerjev
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Kranj – V okviru preventiv-
ne akcije za večjo varnost vo-
žnje e-skirojev, ki poteka ta 
teden, so gorenjski policisti 
na območju Kranja v sredo 
izvedli poostren nadzor nad 
lahkimi motornimi vozili. 
Kontrolirali so petnajst voz-
nikov, večjih posebnosti ali 
kršitev pa niso zaznali. Po-
sebej pa so omenili vožnjo 
63-letnega voznika e-skiro-
ja, ki je vozil pod vplivom 
alkohola (0,35 mg/l), za kar 
je predpisana globa v višini 
600 evrov. Za voznika vodi-
jo prekrškovni postopek.

»Preventivna akcija je na-
menjena predvsem udele-
žencem v prometu, ki upo-
rabljajo e-skiro. Gre za ka-
tegorijo udeležencev, ki jih 
v prometu še nismo najbolj 
vajeni, nakup teh vozil in 
udeležba njihovih voznikov 
v prometu pa se vse bolj po-
večujeta. S tem je povezana 
tudi prometna problemati-
ka, tako smo tudi v lanskem 

letu obravnavali kar nekaj 
prometnih nesreč, poveza-
nih z vožnjo e-skirojev. S po-
ostrenim nadzorom želimo 

predvsem spodbuditi vozni-
ke e-skirojev, da se seznani-
jo s prometnimi pravili in jih 
tudi spoštujejo. Tudi zanje 

je pomembno, da se pred 
vsakim premikom z elek-
tričnim skirojem in pri vsa-
kem prečkanju ceste prepri-
čajo, ali to lahko storijo var-
no, v strogem centru mes-
ta, tudi v Kranju, pa je po-
membno, da se prilagodijo 
dinamiki in hoji pešcev,« je 
povedal Simon Sušanj, pro-
metni inšpektor na Policij-
ski upravi Kranj.

»Pogosto se ti vozniki vo-
zijo tudi po pločnikih, kar je 
prekršek zaradi uporabe ne-
pravilne prometne površi-
ne,« je še opozoril. Prav tako 
je tudi pri vožnji električnih 
skirojev in koles prepoveda-
na uporaba vseh naprav, ki 
motijo slušno ali vidno za-
znavanje. »Zanje to pome-
ni le nižjo globo v primeru 
prekrška,« je dodal.

Vozniki lahkih motornih 
vozil, kamor sodijo tudi e-s-
kiroji, so bili lani udeleženi v 
18 prometnih nesrečah, štir-
je so se v njih huje poškodo-
vali. Povzročitelji so bili v 13 
primerih.

V sredinem nadzoru voznikov e-skirojev v Kranju policisti 
niso ugotovili večjih posebnosti ali prekrškov. / Foto: Tina Dokl

Kamnik – Minulo soboto po-
noči so neznanci na novi ko-
lesarski povezavi Kamnik–
Godič poškodovali le teden 
dni staro opremo oz. učne 
table Kolesarčkove poti. Z 
Občine Kamnik so sporočili, 

da so zaradi vandalizma na 
šestih lokacijah popolnoma 
uničene informativne učne 
table, razdejanje pa je bilo 
tudi v Keršmančevem par-
ku. S pristojnimi službami 
bodo naredili vse, da bodo 
našli storilce in jih ustrezno 
sankcionirali.

Maša Likosar

Simon Šubic

Uničena oprema na novi kolesarski povezavi Kamnik–Godič 
/ Foto: arhiv Občine Kamnik

V Kranju je v sredo potekal poostren nadzor nad uporabniki e-skirojev in drugih vrst lahkih motornih 
vozil. Policisti so jih želeli predvsem spodbuditi, da spoznajo in upoštevajo prometna pravila.

V Kranju nadzor nad e-skirojiOprema že uničena

Datris d.o.o., Alpska cesta 43, 4248 Lesce

Območje Kamniško-Savinjskih Alp (KSA) 
ni le raj za različne oblike rekreacije v na-
ravi, temveč tudi pravi vodni raj. Obilne 
količine zelo kvalitetne vode so vir za 
oskrbo znatnega dela Gorenjske s to ži-
vljenjsko pomembno tekočino, obisko-
valci pa jo lahko uživajo tudi neposred-
no pri izvirih in potokih. Na podlagi te 
zelo redke danosti v sodobnem svetu so 
se partnerji s celotnega območja, tudi z 
avstrijske strani, združili v projekt Mre-
ža vodnih pot v KSA. Z njim so raznolike 
oblike spoznavanje in uživanja vode ob-
likovali v sonaraven turistični produkt, t. 
i. Vodna pot v KSA. Okrepili so tudi oza-
veščenost o njeni izjemnosti in občutlji-
vosti, da bi skupaj z domačini ohranili te 
vodne vire.

Kamniško-Savinjske Alpe so ne le čezmej-
na gorska veriga, ki sega v več slovenskih 
regij in dve državi, temveč velik bazen 
podzemne vode. Ta se je skozi milijone let 
pronicanja padavin nabrala v njenem pod-
zemlju. Na dan pride v podnožju gora v 
obliki številnih izvirov, iz katerih se nadalje 
napajajo številni potoki, reke (npr. Kokra) 
in jezera. Redka poseljenost in tradicional-
no sonaravno gospodarjenje, ki se večino-
ma še nadaljuje, sta te vodne vire do danes 
v večini ohranila zelo kakovostne. Tako se z 

njimi oskrbuje, predvsem z vodovodi, velik 
del Gorenjske, uživamo pa jo lahko tudi v 
naravi, kar iz svoje dlani. V sodobnem času, 
ko je pomanjkanje vode v svetu že doseg-
lo kritično točko, je zadostna količina zelo 
dobre vode izjemna danost. Pa tudi prilož-
nost za sonaravne oblike gospodarstva do-
mačinov, na primer sonaravni turizem.
Edinstven pomen kvalitete vode izhaja iz 
dejstva, da sestavlja kar 60 odstotkov člo-
vekovega telesa, še več pa pri dojenčkih 
oz. v nekaterih delih našega telesa (npr. 

oči, možgani, pljuča ...). Omogoča dobro 
delovanje prebavnega sistema in ledvic, 
tudi s preprečevanjem ledvičnih kamnov. 
Ohranja zdravo kožo, pomaga nam pri 
vzdrževanju telesne teže, poživlja mišice 
ter spodbuja dobro delovanje procesov 
razmišljanja in razumevanja. Je tudi »mazi-
vo« za naše sklepe, saj je hrustanec sesta-
vljen iz 80 odstotkov vode. In ne nazadnje: 
sestavlja kar 90 odstotkov krvi, ta pa je 
ključna za prenos kisika po našem telesu. 
Že izguba delčka te vode vodi v dehidra-

cijo, kar pri vseh omenjenih organih lahko 
povzroči resne težave in bolezni. 

Na podlagi omenjenih danosti in pome-
na vode so akterji na čezmejnem obmo-
čju oblikovali projekt Mreža vodnih pot v 
Kamniško-Savinjskih Alpah. Osrednji del 
aktivnosti je oblikovanje krožne in 190 
kilometrov dolge Vodne poti po KSA, ki 
obišče številne vodne izvire, jezera, reke 
… Z navezavo na drugo dediščino in po-
nudnike na območju so se raznolike oblike 
spoznavanja in uživanja te vode oblikova-
le v edinstven in sonaraven turistični pro-
dukt. V okviru projekta je bilo analiziranih 
več kot 80 izvirov, od tega okrog 20 na 
Gorenjskem. Velika večina se je izkazala za 
zelo čiste in kakovostne, a jih nesonaravne 
oblike turizma, prometa, odvajanja odpa-
dnih voda in kmetovanja že ogrožajo. Prav 
zato so se s projektom oblikovali tudi nači-
ni za dolgoročno ozaveščenost o pomenu, 
izjemnosti in občutljivosti vode, da bi te 
vodne vire skupaj z domačini ohranili (npr. 
Festivali pitne vode).

Več o projektu najdete na spletni strani:  
las-gorenjskakosarica.si ter v članku pri-
hodnji teden. 

Projekt sodelovanja “Mreža vodnih poti v Kamniško-Savinjskih Alpah” del-
no financira Evropska unija iz sredstev Evropskega kmetijskega sklada za 
razvoj podeželja (EKSRP), pristop CLLD – izvajanje lokalnega razvoja, ki ga 
vodi skupnost, v programskem obdobju 2014-2020.

Projekt Mreža vodnih poti v Kamniško-Savinjskih Alpah

Z Vodno potjo do doživetij in ohranjanja vodnih virov

OBČINA PREDDVOR OBČINA CERKLJE 
NA GORENJSKEM

OBČINA JEZERSKO

Škofja Loka – Škofjeloški po-
licisti so v ponedeljek obrav-
navali delovno nesrečo med 
dovajanjam betona na grad-
bišče po cevnem dovodu s 
»hruške«. Poškodovala sta 
se dva delavca.

Delovna nesreča

PR SPOROČILO / BSC d.o.o., Cesta staneta Žagarja 37, Kranj
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Pripovednica iz Bohinja 
je cvet, ki jo je navdušil, kaj 
hitro povezala z bajeslov-
jem. »Perunika ima ime po 
bogu Perunu. Bohinjci, zeli-
ščarji, imamo tudi netresk, 
ki mu Prekmurci rečejo pe-
runovo lišče. Še sedaj ga po-
nekod, tako kot je to včasih 
počela Pehta, nasadijo na 
strehe in ob hišah, da varu-
je ljudi pred gromom, stre-
lo in zlimi duhovi.«

Kot je povedala, so pri njih 
doma od malega posluša-
li dedova pripovedovanja in 
bajeslovne povedke, ki se 
jih je naužila v otroštvu, so 
se kar same od sebe zlile v 
knjigo, katere glavna prota-
gonista sta vila Perunika in 
škrat Potovičar. Slednjemu, 
je še povedala Marija Cve-
tek, je dal ime vaški poseb-
než Gustelj, ki je bil hud, ka-
dar so ljudje govorili o turi-
stih. »Ni se spoznal na tuj-
ke, čeprav vem, da jih je upo-
rabljal. Kakšen turist, je re-
kel, kdo si je to izmislil? To je 
potovičar, saj potuje po hri-
bih in dolinah! Beseda se mi 
je zdela tako lepa, da sem se 
odločila, da z njo poimenu-
jem svojega škrata, ki ima v 
zgodbi povezovalno vlogo.«

Marija Cvetek je na predsta-
vitvi tudi lepo pojasnila, da 
beseda bajka izhaja iz staro-
slovanske besede bajati, ki 
pomeni govoriti, čarati, pri-
povedovati. »Tujka za bajko 
je pa mit; beseda izhaja iz gr-
ške mythos. Pomeni besedo, 
zgodbo iz starih, davnih ča-
sov in v tem pomenu jo mi 

razumemo danes. Z bajka-
mi so si v davnini ljudje razla-
gali naravne pojave, ki so jih 
pripisovali bajeslovnim bit-
jem. Tu, v Triglavskem po-
gorju, kjer se dogaja tudi baj-
ka o Vili Peruniki, so z veli-
kim starhospoštovanjem gle-
dali v višave. Še v času Jane-
za Mencingerja je bil Triglav 

mit v polnem pomenu bese-
de. Ded ga je opozarjal, naj 
nikar poželjno ne gleda nanj, 
saj da so tam hudobne pošas-
ti, ki te lahko zagrabijo. Celo 
stari gorski vodniki in nosači 

v 18. stoletju so še vedno ver-
jeli v bajeslovna bitja in če so 
zgrešili pot, so kar rekli, da 
so jim škratje poti zamešali, 
da so zašli.«

Kot je v predgovoru k slika-
nici zapisala tudi dr. Monika 
Kropelj Telban, raziskovalka 
ljudskega pripovedništva in 
kulture, so pravljice so že od 

mladih nog spremljale av-
torico Marijo Cvetek. »Žar 
pripovedovanja je ohranila 
skozi študijska leta sloveni-
stike in primerjalne književ-
nosti in pozneje etnologije 

ter tudi, ko je objavila zbir-
ke folklornih pripovedi Naš 
voča so včas zapodval, Bo-
hinjske pravljice in druga 
svoje dela. Piše pa tudi av-
torske pravljice in ena teh je 
objavljena v tej slikanici, na-
menjeni tako otrokom kot 
odraslim, saj človek ni niko-
li prestar za lepo zgodbo.«

Iz zgodbe vemo, povza-
me Monika Kropelj Telban, 
da so si tudi bajeslovna bitja 
lahko v laseh. »Vilo Peruni-
ko napadejo črne žene, ki so 
bile sovražne do vseh okoli 
sebe. Toda vili Peruniki niso 
prišle do živega in bohinjski 
svet je postal še lepši. Zras-
le so prekrasne cvetlice pe-
runike, ki cvetijo po skalna-
tih jasah bohinjskih gora in 
so edinstvene v teh krajih. 
Skozi pravljico spoznamo, 
kako je človek odvisen od 

narave in njenih naravnih 
sil in da je prav, da jim tudi 
prisluhne. Zgodba uči, kako 
kako ohraniti in spoštova-
ti naravo, obenem pa pove 
tudi marsikaj zanimivega o 
življenju ljudi, njihovih šega 
in verovanjih,« povzame dr. 
Monika Kropelj Telban.

In prave bohinjske pe-
runike? Kot v publikaciji 
Bohinj cveti – Festival alp-
skega cvetja piše Igor Dak-
skobler, so južnoalpsko pe-
runiko tudi kot bohinjsko 
peruniko poimenovali na 
osnovi opisa Alfonza Pauli-

na (1917), ki jo je podrobno 
raziskal na Komarči in tam 
opisal posebno različico, ki 
pa se ne razlikuje od popu-
lacij v Posočju.

Raste na skalnatih ali ka-
mniti rastiščih, meliščih, 
traviščih in svetlih gozdo-
vih. V Sloveniji uspeva na 
nadmorski višini od 170 do 
1600 metrov, najpogosteje 
v združbah črnega gabra in 
malega jesena.

Največ nahajališč je v 
Zgornjem Posočju: prisojna 
pobočja grebena Bavškega 
Grintavca nad dolino Soče 
med naseljem Kal - Koritni-
ca in Spodnjo Trento.

V Bohinju je pogosta v 
Ukancu, na Komarči, pod 
Stadorjem nad Črnim je-
zerom, pod Pršivcem, nad 
svetlimi, prisojnimi obala-
mi Bohinjskega jezera, v Ra-
znovi Suhi, na pobočjih Ple-
še, v dolini Voje, pod Studo-
rom, pod Pečjo, Rsnikom in 
Rudnico ter nad cesto Nem-
ški Rovt–Soriška planina.

Prav peruniki bo posvečen 
prvi izlet v okviru letošnjega 
17. Mednarodnega festivala 
alpskega cvetja, ki bo v Bohi-
nju potekal med 19. majem 
in 4. junijem. Na prvi dan fe-
stivala, 19. maja, popoldan 
organizatorji namreč prip-
ravljajo voden botanični izlet 
na Rudnico, ki so ga poime-
novali Pojdimo skupaj do bo-
hinjske perunike, voden bo-
tanični izlet na Rudnico.

Marjana Ahačič

Klemen Langus, direktor Turizma Bohinj, in avtorica Marija Cvetek na nedavni predstavitvi 
slikanice Vila Perunika v informacijskem centru TNP v Bohinju.

»Ne morem pozabiti prizora, ko sem še v osnovni šoli z razredom šla na Rudnico in na ono stran, na Zgornjo dolino, zagledala perunike. Prepričana sem 
bila, da so se te prelepe rože tja preselile iz Spodnje doline. Šele kasneje sem ugotovila, da so to tamkajšnje avtohtone, samonikle cvetlice,« je pripoved o 
nastanku slikanice, namenjene tako otrokom kot odraslim, na predstavitvi knjige Vila Perunika začela avtorica Marija Cvetek.

Kultura
Nataša Šušteršič Plotajs z 
razstavo Krog ali kako zveni 
plosk ene roke Stran 14

To je članek za najave v GG +
tekste za najave vpisuješ kot podpis k 

sliki !!!

Pogovor
Novomeški škof in predsednik 
Slovenske škofovske konference 
dr. Andrej Saje Stran 15

Zanimivosti
Nova knjiga žirovskega 
publicista Mihe Nagliča Mihatov 
besednjak Stran 16

Nihče ni prestar za lepo zgodbo

Slikanico Marije Cvetek Vila Perunika je izdal 
Turizem Bohinj, ilustracije so delo avtoričine sestre 
Slavice Cvetek. Prave perunike si bo v naravi mogoče 
ogledati na vodenem izletu v okviru prihajajočega 
Festivala alpskega cvetja v Bohinju 19. maja.

Bohinjska perunika cveti od maja do julija, zraste pa okoli 
pol metra visoko. Je samonikla botanična posebnost 
bohinjskih gora.
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Premier Golob v Ukrajini
Predsednik vlade Robert 

Golob je v petek na osebno 
povabilo ukrajinskega pred-
sednika Volodimirja Ze-
lenskega obiskal Ukrajino. 
»Želimo izkazati politično 
podporo v luči vsestranske 
pomoči Slovenije Ukrajini 
v težkih časih ruske vojaške 
agresije. Želimo tudi potr-
diti našo zavezanost politiki 
ozemeljske celovitosti Ukra-
jine v okviru njenih medna-
rodno priznanih meja. Za-
gotovili bomo nadaljnjo hu-
manitarno pomoč in prispe-
vali pri povojni obnovi,« je 
poudaril ob prihodu v Kijev. 
V pogovoru z Zelenskim je 
poudaril, da je Slovenija za-
interesirana za sodelova-
nje pri okrevanju Ukrajine. 
Pripravljeni smo se anga-
žirati pri obnovi harkovske 
regije, predvsem mesta Iz-
jum. Na dvostranskem sre-
čanju so se pogovarjali tudi 
o ukrajinskem približevanju 
Evropski uniji in zvezi Nato. 
»Slovenija pozdravlja odlo-
čitev Evropskega sveta o po-
delitvi kandidatskega statu-
sa Ukrajini. Gre za pomem-
ben signal ukrajinskemu 
narodu, da ruska agresija ne 
bo ustavila njihovega upanja 
po svobodnem in demokra-
tičnem svetu,« je dejal Go-
lob, ki se je ob prvi obletni-
ci osvoboditve ukrajinskega 

mesta Buča in umika ruskih 
vojaških sil tam udeležil tudi 
slovesnosti v spomin na ci-
vilne žrtve vojne. V prvih 
dneh vojne so namreč v Buči 
ruske sile zagrešile hude vo-
jaške zločine, zato je mes-
to danes simbol vztrajnos-
ti, moči in odpornosti ukra-
jinskega naroda v boju proti 
agresorju.

Vojska sposobna zaščititi 
suverenost Slovenije

Predsednica republike in 
vrhovna poveljnica obramb-
nih sil Nataša Pirc Musar se 
je v petek seznanila s poroči-
lom o pripravljenosti Sloven-
ske vojske (SV) v letu 2022, 
ki sta ji ga predstavila mini-
ster za obrambo Marjan Ša-
rec in načelnik Generalšta-
ba Slovenske vojske, gene-
ralmajor Robert Glavaš. Po-
ročilo kaže, da je SV v sode-
lovanju z ostalimi subjekti 
in sredstvi sposobna zaščiti-
ti suverenost in ozemeljsko 
celovitost države, če bi bilo 
to potrebno, še vedno pa 
obstajajo določena nesklad-
ja oziroma odstopanja pri 
zmogljivostih, delovanju 
in vzdržljivosti obrambnih 
sil, vendar se hkrati odvi-
jajo tudi koraki v pozitivno 
smer, ugotavlja predsednica 
republike. »Nacionalno var-
nost si bomo lahko učinko-
vito zagotavljali le z ustrezno 
opremljenostjo, pripravlje-
nostjo in sposobnostjo za-
znavanja, preprečevanja ter 

odzivanja na sodobne varno-
stne grožnje. Zahtevna nalo-
ga vseh subjektov nacional-
ne varnosti, tudi SV, mora 
biti pravočasno sledenje ra-
zvoju prebojne tehnologi-
je, saj bo v nasprotnem pri-
meru zaostanek predstavljal 
resno varnostno ranljivost,« 
je poudarila.

Pozvali k odstopu
Ljudska iniciativa Glas 

upokojencev in Inštitut 1. 
oktober sta minuli petek 
tretji shod upokojencev v 
Ljubljani za višje pokojnine 
razširila na vsesplošni pro-
tivladni protest. Na njem je 
množica protestnikov pre-
mierja Roberta Goloba in 
vlado pozvala k odstopu ter 
razpisu ponovnih volitev. 
Predsednik Inštituta 1. ok-
tober Pavel Rupar je dejal, 
da »dejstva kažejo, da z ve-
liko hitrostjo drvimo v ban-
krot države«. Pozval je, naj 
vlada denar poišče pri svo-
jih milijonih, reveže pa naj 
pusti, saj dodatnih bremen 
ne bodo prenesli, niti dovo-
lili. Kot je dejal, bi višje po-
kojnine prinesel tudi nadzor 
nad blagajno Zavoda za po-
kojninsko in invalidsko za-
varovanje Slovenije. Inštitut 
1. oktober med drugim tudi 
zahteva, da jih vlada vključi 
v pogajanja za višje pokojni-
ne, predsednika Zveze dru-
štev upokojencev Slovenije 
Janeza Sušnika pa naj iz po-
gajanj odstranijo.

Vložili predlog ustavnih 
sprememb

Gibanje Svoboda, SD in 
NSi so v torek v državni zbor 
vložili predlog sprememb 
ustave, ki naj bi prinesle bolj 
učinkovit in racionalen po-
stopek imenovanja vlade. 
Predlagajo namreč, da bi po-
trjevanje ministrov na pred-
log predsednika vlade z dr-
žavnega zbora prenesli na 
predsednika republike. Ta 
bi pri imenovanju ministrov 
imel predvsem protokolar-
no oziroma formalno vlo-
go in imenovanja ne bi mo-
gel odkloniti brez izredno 
tehtnih razlogov, je pojasnil 
vodja poslancev NSi Janez 
Cigler Kralj. S tem bi odpra-
vili tudi situacijo, ko imamo 
istočasno dva predsednika 
vlade – novoizvoljenega in 
tistega v odhajanju, je dodal. 
»Cilj, smisel vsakih volitev je 
postaviti mandatarja in vla-
do, in če bi vprašali ljudi, bi 
rekli, naj začnejo hitro dela-
ti, ne danes, že včeraj,« je de-
jal vodja poslancev Svobode 
Borut Sajovic.

Zaostritev stavke na RTV
Del zaposlenih na Radio-

televiziji Slovenija (RTVS) 
je v torek zaradi stavke, ki 
se je začela maja lani, zno-
va prekinil svoje delo. Kot so 
opozorili, pogajanja o razre-
ševanju stavkovnih razmer 
doslej niso prinesla nobene-
ga napredka, razmere pa se 
še zaostrujejo.

Simon Šubic

Golob na spominski 
slovesnosti v Buči

Predsednik vlade Robert Golob se je minuli petek ob obisku 
Ukrajine udeležil tudi spominske slovesnosti v Buči.  
/ Foto: Nebojša Tejić/STA

Predsednica republike in vrhovna poveljnica obrambnih 
sil Nataša Pirc Musar se je seznanila s poročilom o 
pripravljenosti Slovenske vojske v letu 2022. / Foto: Bor Slana/STA

Poslanci Gibanja Svoboda, SD in NSi predlagajo, da bi 
ministrsko ekipo potrjeval predsednik republike, in ne več 
državni zbor. / Foto: NSi

med sosedi

Jože Košnjek Konec marca so v dvora-
ni Ljudskega doma v Kranj-
ski Gori prvič prikazali film 
z naslovom Slovenci v Ka-
nalski dolini, ki pripovedu-
je o življenju Slovencev v do-
lini pod Višarjami od Bele 
Peči kmalu za državno mejo 
v Ratečah do Tablje globje 
v dolini, kjer je do konca 
prve svetovne vojne pote-
kala državna meja med te-
danjo Kraljevino Italijo in 
Habsburško monarhijo ozi-
roma deželo Kranjsko. Slo-
venci so prvobitni prebival-
ci te doline. Znašli so se v 
okrutnem metežu zgodovi-
ne, v katerem so bili prisilje-
ni zapuščati svoje domove in 
opuščati materni jezik ozi-
roma narečje. Že fašistična 
oblast je začela naseljevati v 
dolini italijansko in furlan-
sko govoreče prebivalce, po 
letu 1939, ko sta se o usodi 

Kanalske doline dogovorila 
Mussolini in Hitler, pa so se 
številni preselili na Koroško, 
predvsem na domačije v ta-
borišča pregnanih koroških 
Slovencev, na njihove do-
move pa so prihajali italijan-
sko ali furlansko govoreči 
Italijani. Slovensko govore-
čih je bilo vedno manj. Slo-
venske organizacije v dolini 

se po vojni z organizacijo te-
čajev učenja slovenščine in 
s kulturno dejavnostjo tru-
dijo vsaj upočasniti padanje 
števila slovensko govorečih 
– teh naj bi bilo v dolini še 
nad petsto. Drugega načina 
ni, saj v državnih zakonih ni 
ustrezne zaščite slovenske-
ga jezika. Veseli so vsake po-
moči iz Slovenije, še posebej 

iz soseščine v Zgornjesavski 
dolini. Želijo, da bi na naši 
strani bolje poznali dolino 
pod Višarjami in dojeli, da 
tudi v njej živijo Slovenci.

Tak namen ima na začetku 
članka omenjeni film, ki so 
ga posneli na pobudo Mate-
je Cuznar - Zadnik in Matja-
ža Podlipnika iz Zavoda za iz-
obraževanje ter interpretaci-
jo naravne in kulturne dediš-
čine SIKULT. K sodelovanju 
sta povabila Matjaža Ariha iz 
ATM Kranjska Gora in Rudi-
ja Bartalotha iz Slovenskega 
kulturnega središča Planika 

iz Ukev v Kanalski dolini. 
Številni drugi so sodelovali 
pri nastajanju filma in posre-
dovali svoja videnja zgodovi-
ne, sedanjosti in prihodnosti 
doline, v kateri se srečujejo 
tri narodnosti in kar štirje je-
ziki: italijanščina, furlanšči-
na, slovenščina in nemščina. 
Prav je, to ustvarjalci filma 
tudi načrtujejo, da se z njim 
seznanijo tudi v matični Slo-
veniji in v sosednjih državah, 
v katerih živijo Slovenci.

Predstavitve filma so se 
udeležili tudi Slovenci iz Ka-
nalske doline in iz bližnje 
Ziljske doline na Koroškem 
– Ziljska dolina je jezikov-
no in zemljepisno zelo po-
vezana s Kanalsko –, pred-
stavniki Kluba koroških Slo-
vencev iz Ljubljane in Inšti-
tuta za narodnostna vpraša-
nja iz Ljubljane, med doma-
čimi obiskovalci pa je bila 
tudi kranjskogorska župa-
nja Henrika Zupan. Za kul-
turni program je poskrbe-
la Letizia Ascbacher. Njena 
mama je iz Podkorena, oče 
pa Avstrijec.

Slovenci v zamejstvu (897)

Ustvarjalci in pripovedovalci po premieri filma v Kranjski Gori. Prva vrsta (od leve): Matjaž 
Podlipnik, Mateja Cuznar - Zadnik, Osvald Errath iz Ukev, dr. Nataša Gliha - Komac, 
predsednica SKS Planika, in Sebastijan Smodiš. V drugi vrsti od leve pa sedijo: Matjaž Arih, 
dr. Rafko Dolhar iz Trbiža, Jože Komac s Predela in Rudi Bartaloth iz Ovčje vasi. / Foto: Jože Košnjek

Film o dolini pod Višarjami
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Planet City

Avtor nore ideje o enem 
samem planetarnem vele-
mestu (Mesto planet – Pla-
net City) je Avstralec Liam 
Young, spekulativni arhi-
tekt, oblikovalec in režiser, 
ki živi v Los Angelesu. Kaj je 
torej ta »Planet City«? »Mes-
to Planet je oblika izmiš-
ljenega sveta, izmišljene-
ga mesta za celotno človeš-
ko populacijo. Eno mesto za 
10 milijard ljudi, kolikor nas 
bo po napovedih leta 2050. 
In teh 10 milijard ljudi živi v 
hiper gosto poseljenem me-
tropolisu in na ta način spro-
sti pritisk na preostali del 
planeta in skoraj celotno po-
vršino Zemlje vrne divjini, 
naravi. 99,98 odstotka pla-
neta je pokrajina, ljudje pa 
živijo v enem samem mes-
tu, ki torej zaseda le 0,02 od-
stotka planeta. To je toliko, 
kot je velika ameriška zve-
zna država Teksas. Mesto te-
melji na miselnem eksperi-
mentu ekologa Edwarda O. 
Wilsona, ki zato, da se izog-
nemo množičnemu izumr-
tju, predlaga, da človek polo-
vico zemeljske površine po-
polnoma prepusti naravi ter 
tako združi in omeji človeš-
ki razvoj na polovico plane-
ta, ki ostane. V kontekstu 
podnebne krize in grozeče-
ga izumrtja človeka sem se 

oziral za misleci, ki so raz-
vili dovolj velike in ambicio-
zne načrte v primerjavi z ve-
likostjo težave, s katero smo 
soočeni. Wilsonova ideja o 
polovici planeta se je zde-
la primeren predlog. Ko se 
spopademo s težavami tega 
reda velikosti, potrebujemo 
namreč resnično radikal-
ne ideje. Kar nekaj biologov 
je raziskovalo predlog E. O. 
Wilsona, kar nekaj časa so 
raziskovali, ali bi nas vrnitev 
50 odstotkov površine Pla-
neta naravi rešila. Ampak ar-
hitekta v meni zanimajo ra-
dikalne prilagoditve obstoje-
čih mest, ki bi bile nujne, da 
bi se torej umaknili na dru-
go polovico površja. Tega ni 
še nihče raziskal, kako bi 
bilo to izvedljivo, takšno za-
puščanje urbanih območij v 
tolikšni meri. In tukaj se je 
moj projekt začel, želel sem 
si vizualizirati, kako bi bilo 
videti to mesto na 50 odstot-
kih. Ko pa smo začeli, smo 
ugotovili, da bi s posnema-
njem gostote najgosteje po-
seljenega mesta na plane-
tu, Manile, prestolnice Fili-
pinov, 10 milijard ljudi de-
jansko lahko naselili v mes-
tu, ki ne zaseda polovice po-
vršine, ampak v mestu, ki je 
veliko 0,02 odstotka Zemlje. 
In najbolj radikalna različi-
ca Wilsonovega predloga je 
torej to, Mesto Planet, ki je 
neverjetno zgoščeno mesto. 
To smo torej želeli raziskati, 

zanimal nas je tak miselni 
eksperiment. Torej, ko raz-
mišljamo o prihodnosti in 
o tem, kam gremo, ugotovi-
mo, da moramo spremeniti 
svoje poglede na to, kdo smo 
in kako živimo. In to je torej 
najradikalnejša različica te 
podobe, to je najradikalnej-
še žrtvovanje, ki bi ga lahko 
naredili, da bi trajnostno ži-
veli na tem planetu …«

Nov način razmišljanja
»Zagotovo potrebujemo 

popolnoma nov način raz-
mišljanja o tem, kaj je teh-
nologija in kako obstaja v 
svetu. Kar se zdaj izrisuje, 
dogaja, kar vidimo, je to, da 
so sistemi vodenja, ki so bili 
nekoč v rokah demokratič-
no izvoljenih vlad, zdaj pre-
neseni na zunanje izvajalce, 
štiri podjetja, ki ne odgovar-
jajo ljudstvu, ki jih voli, am-
pak delničarjem, ki jih za-
nima dobiček. To je temelj-
ni zasuk moči, ki se je zgo-
dil na svetovni ravni. Nismo 
več državljani mest in držav, 
kjer stanujemo, ampak smo 
stranke platform, ki jih na-
seljujemo. Sile, ki so nekoč 
oblikovale javni diskurz in 
vplivale na oblikovanje in 
delovanje naših skupnosti v 
mestih, so se premestile na 
platforme družbenih medi-
jev, ki jih, še enkrat, ne mo-
derirajo vlade in države, am-
pak neki tip v puloverju s ka-
puco in športnimi copati ali 

narcisoiden milijarder. Jav-
na razprava se ne oblikuje 
na trgu, ampak na njegovih 
platformah. Da bi rešili te te-
žave, moramo rešiti vpraša-
nje financiranja tehnologi-
je in kakšna je njena vloga 
v svetu. /…/ Poglejmo, kaj 
se dogaja s Twitterjem, kjer 
en sam bedak popolnoma 
spodkopava enega najvpliv-
nejših forumov za sodobni 
javni diskurz. Gre za primer, 
ko je ena oseba kupila plat-
formo, njeno vrednost pa 
ustvarjajo njeni uporabnice 
in uporabniki, ne pa lastni-
ce in lastniki. Razmišljati 
moramo o skupnostni obli-
ki lastništva teh platform v 
nasprotju s tradicionalnim 
lastništvom, ki se uresničuje 
… Sanja se mi ne, kako bomo 
to dosegli, pravim samo, da 
si moramo zamisliti dru-
gačno lastniško strukturo 
in nov model distribucije 
tehnoloških platform. To je 
ključno za kakršno koli pri-
hodnost, v kateri utegnemo 
živeti. Te monopole je tre-
ba razbiti, to je osnova, kako 
bomo to storili, pa absolutno 
nimam pojma. Ampak to je 
treba narediti.« (Vir: Urška 
Henigman, intervju z L. Yo-
ungom, MMC RTV SLO)

Kako to narediti
Youngova zamisel je torej 

veličastno nora, a avtor sam 
priznava, da ne ve, kako bi jo 
udejanjili. Jaz tudi ne.

Miha Naglič

Okoli leta 2050 naj bi bilo na Zemlji že okrog deset milijard ljudi. To bo za naš planet prehudo breme. 
Kaj pa, če bi vse ljudi strnili v enem samem velemestu, vse drugo pa bi prepustili naravi, divjini, 
osvobojeni človeštva …

Avstralec Liam Young (1979), avtor zamisli o enem samem 
planetarnem mestu, spekulativni arhitekt, oblikovalec in 
režiser, živi v Los Angelesu. / Foto: Wikipedija

Umišljeno velemesto (»Ekumenopolis«) na planetu 
Coruscant v vesoljski sagi Vojna zvezd (Star Wars) bi lahko 
bilo približek Youngovemu Planetu City. / Foto: Wikipedija

Pogled na Manilo, prestolnico Filipinov in najgosteje 
poseljeno velemesto na planetu, v katerem na kvadratnem 
kilometru živi 44.000 ljudi / Foto: Wikipedija

Nove knjige (679)

Golobova Koma
»Tokrat bo /zahvala/ 

malo daljša. Bredi Sobočan, 
doktorici medicine, specia-
listki psihiatrije, pa docen-
tu doktorju Blažu Koritni-
ku, doktorju medicine in 
predstojniku Kliničnega in-
štituta za klinično nevrofi-
ziologijo, potem profesorju 
doktorju in rednemu profe-
sorju Medicinske fakultete 
v Ljubljani Jožetu Balažicu 
in profesorju doktorju Bla-
žu Stresu, univerzitetnemu 
diplomiranemu mikrobi-
ologu. Brez njih bi tole be-
sedilo imelo luknje, globo-
ke kot Vrtiglavica na Kani-
nu. Zdaj pa nekaj ljudi, brez 
katerih bi jaz imel luknje v 
glavi in brez katerih ne bi 
bilo ne tega ne katerega koli 
drugega mojega novega be-
sedila. (Oproščam se vsem 

tistim, ki so skrbeli zame v 
stanju, v kakršnem nisem 
zaznaval, saj jih ne mo-
rem našteti, pa tistim, kate-
rih nazive je teže pogugla-
ti, zato nastopajo v tej rub-
riki samo z imeni.) Torej: 
doktorica medicine, specia-
lizantka anesteziologije, re-
animatologije in periopera-
tivne intenzivne medicine 
Suada Fileković, doktor me-
dicine, specializant travma-
tologije Mile Majstorović, 
fizioterapevta Kaja in Ma-
tic s travmatološkega oddel-
ka UKC, doktor medicine, 
specializant fizikalne in re-
habilitacijske medicine Kle-
men Grabljevec z Univerzi-
tetnega rehabilitacijskega 
inštituta Soča, pa fiziotera-
pevtka Tanja in delovna te-
rapevtka Marta, obe prav 
tako s Soče, fizioterapevt 
Alen Lilić iz FIZIO centra v 

Hrpeljah. In še enkrat pri-
jatelj Blaž, ki mi je prija-
zno vrnil uslugo s Himala-
je 1989. Da ga ne pustim iz-
dihniti v šotoru tretjega vi-
šinskega tabora na Daula-
giriju, se je izkazalo za naj-
boljšo potezo mojega življe-
nja. Če bi bil cinik, bi se zah-
valil še zalegi, ki jo je v čud-
nih časih, v katerih je nasta-

la knjiga, naplavilo na čelo 
države in bi skoraj poskr-
bela, da bi postala življenja 
normalnih ljudi v Sloveniji 
neznosna, če se je ne bi zne-
bili. Pa nisem cinik in se ji 
ne bom. Hvalabogu nas je 
normalnih vendarle jebeno 
več.« (str. 428–429)

Ker gre za detektivski ro-
man, že peti iz serije o in-
špektorju Tarasu Birsi, o 
vsebini le tole: »Taras se 
po hudi nesreči na Polhog-
rajski Grmadi prebudi iz 
kome. Ne le da ga čaka dol-
gotrajen spopad z zahtev-
no fizično rehabilitacijo, 
v njegovem spominu zija 
obsežna spominska vrzel. 
Vse je zaprto zaradi covi-
da, zlovešče spremembe 
se odvijajo tudi na Gene-
ralni policijski upravi …« 
/ V celoti pa navajam av-
torjevo zahvalo na koncu 
knjige. Iz nje je razvidno, 
da je pred pisanjem Kome 
slednjo tudi sam preživel, 
hkrati pa proučil strokov-
ni fundament dogajanja. 
Strokovnih razlag je v bese-
dilu skoraj preveč, a ne to-
liko, da bi napeti lok Golo-
bovega pisanja popustil …

Tadej Golob, Koma, 
Goga, Novo mesto, 2022, 
432 strani

Miha Naglič

Mesto Planet
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Galerija Ivana Grohar-
ja do sredine maja prijate-
ljuje z ustvarjalnim svetom 
odlične, kakopak tudi druž-
beno angažirane oblikoval-
ke vizualnih komunikacij 
Nataše Šušteršič Plotajs, si-
cer tudi ene vidnejših članic 
Združenja umetnikov Ško-
fja Loka, v katerem so ji pred 
letom podelili Groharjevo 
štipendijo za leto 2021.

Polje delovanja Nataše Šu-
šteršič Plotajs je obsežno. 
Kot samostojna ustvarjalka 
na področju kulture že leta 
sodeluje pri raznovrstnih 
projektih na širokem podro-
čju vidnih sporočil. Kot za-
piše kustos Loškega muze-
ja Boštjan Soklič, umetni-
ca pri svojem delu izhaja iz 
slikarstva, ki ga prepleta s ti-
pografskimi elementi. »Nje-
na priljubljena izrazna teh-
nika je akvarel – tehnika ži-
vih barv, subtilnih preli-
vov in belih premolkov,« še 
doda; da je v njenem obliko-
valskem opusu močno pri-
sotna izkušnja slikarstva. 
»Pričujoča razstava Nataše 
Šušteršič Plotajs ponuja gle-
dalcu selektiven izbor nje-
nih najljubših oblikovalskih 
projektov in akcij (zaključe-
nih in tistih, ki še trajajo) s 
področij kompleksnih vizu-
alnih komunikacij, ilustra-
cij, keramike, celostnih po-
dob in plakatov.« Ob tem 
poudarja, da so v ospredju 
ustvarjalkinega zanimanja 
tudi družbeno angažirane, 
sociološke teme, ki se cilj-
no ukvarjajo s človekom in 
njegovim odnosom do sve-
ta. Prav slednje nas spodbu-
dijo k prvim razmišljanjem, 
ko stopimo v galerijo.

Ne odgovor, pot šteje
V prvem prostoru galerije 

nas objamejo tiski velikega 
formata, ki predstavljajo tri 
elemente: pred nami je Člo-
vek – uvid, desno je Zrak – let 
in levo Voda – ribnik, v dru-
gem prostoru pa je še Zemlja 

– cvet. »Rdeča nit moje stro-
kovne poti oblikovalke vizu-
alnih komunikacij je neke 
vrste ekološko sporočilo v 
širšem smislu, ne zgolj kar 
se tiče ravnanja z odpadki 
in odnosa do narave, ampak 
tudi kot širši družbeni nago-
vor. Če sem se v preteklosti 
od diplome naprej ukvarjala 
predvsem z odnosom do na-
rave in se orientirala na za-
hod ter se sklicevala na Indi-
jance, sem se zdaj obrnila k 
vzhodnim filozofijam. Zen 
budisti poznajo tako ime-
novane koane – neke vrste 
vprašanja, ki jih mojster 
postavlja učencu, a ta nima-
jo pravega odgovora, ampak 
je njihovo bistvo v vprašanju 
samem, saj ta spodbuja raz-
mišljanje. Štiri slike – plaka-
ti Zemlja, Voda, Zrak in Člo-
vek, ki zamenjuje ogenj, so 
namreč osrednji del razsta-
ve. Misli, ki so zapisane v 
teh slikah, govorijo o tem, da 
ima družba, neka skupnost 
prednost pred individual-
nim. Seveda se tudi na vzho-
du družba vseskozi spremi-
nja, ampak v budizmu ide-
je o pomenu družbe pred in-
dividualnim le ne podležejo 
temu noremu razmahu ka-
pitalizma. Budizem nas uči 
odgovornosti do družbe.«

Ustvarjalka torej sporoči-
la, tako imenovane koane, 
gledalcu posreduje skozi vi-
zualno komunikacijo, s tem 
pa ga tudi spodbuja k raz-
mišljanju. K omenjeni akci-
ji je Nataša Šušteršič Plotajs 
oblikovala znak, ki vsebuje 
besedo Krog in se pojavi na 
vseh štirih slikah. V drugem 
prostoru so na ogled tudi ori-
ginalne ilustracije, ki so os-
nova za vse omenjene štiri 
povečave.

Barva je močno sporočilo
V velikem »kvadratu« si 

ogledujemo 25 ilustracij 
v malem formatu. Gre za 
barvno zelo živopisne po-
dobe, ki so nastajale v zad-
njih treh letih in so mno-
ge izmed njih povezane 
tudi z različnimi stanji v 
času epidemije. »Pogos-
to slikam naključja, saj me 
upodabljanje nekega real-
nega prostora niti ne zani-
ma. Ko slikam, se gibam po 
neki površini in pri tem iz-
ražam določeno vzdušje, 
pogosto v sliko vtkem za-
kodirano sporočilo,« poja-
snjuje sogovornica, o boga-
tem barvnem svetu, s kate-
rim se srečujemo na njenih 
ilustracijah oziroma slikah, 
pa doda: »Barve imajo zelo 

velik učinek. Sicer v likov-
nosti obožujem barve, ki so 
najmočnejše sporočilo – in 
ne zdi se mi smiselno izpu-
ščati barvnega sveta, ki je na 
razpolago.«

Slika največ v tehniki akva-
rela, uporablja pa tudi oljne 
pastele, praskanke, grafit in 
podobno … Prenekatera mi-
niatura kasneje najde pot v 
povečavi na velikem plat-
nu, spet druge nikoli ne do-
živijo metamorfoze v veliko 
sporočilo. V zadnji sobi je na 
ogled tudi izbor del iz obliko-
valskega poglavja Nataše Šu-
šteršič Plotajs.

Kultna podoba planšarja
Kot pove naša vodnica po 

razstavi, gre za neki pre-
sek njenega oblikovalske-
ga dela, predvsem so to fra-
gmenti, ki še niso bili poka-
zani oziroma so ji najljubši. 
»Tu je recimo z ilustracijo 
poslikana oziroma grafično 
opremljena škatla za Alpini-
ne čevlje, kar je bila v začet-
ku devetdesetih posebnost. 
Po študiju sem kot štipen-
dist delala v Embalažnem 
grafičnem podjetju v Škofji 
Loki in sem s precej težava-
mi vendarle uspela 'spraviti 
skozi' ilustracijo na karton 
za škatlo.«

Predstavljenih je nekaj 
embalažnih enot likovnih 
rešitev za vitamine in mi-
nerale, ki so jih izdelovali v 
Krki. Še vedno pa je v upo-
rabi znak Biodar za označe-
vanje ekoloških izdelkov, 
ki ga uporabljajo pri Zve-
zi ekoloških kmetov Slove-
nije. Tu velja dodati, da je 
za znak uporabila izvirno 
ilustracijo, kar je tudi ena 
njenih značilnosti pri obli-
kovalskih snovanjih. »Sem 
velik pristaš človeške pote-
ze, človeške sledi in ročna 
risba to vsekakor je. Kadar 
nam uspe ta grafični ele-
ment vnesti v celostno obli-
kovalsko podobo in tam de-
luje, smo zmagali, saj gre 
zagotovo za presežek vse-
ga tistega, kar sicer naredi 
stroj.«

Nekaj posebnega je vseka-
kor tudi podoba bohinjskega 
planšarja, ki se je zelo dob-
ro prijel. Nastal je leta 1996 
in ga še danes srečamo na 
mlečnih izdelkih Bohinjske 
sirarne. »V tem oblikovanju 
je bilo pomembno poveda-
ti, da gre za izjemno dobro 
mleko, ki ga za mlečne iz-
delke oddajajo domači kme-
tje. To je kar klicalo po po-
dobi, ki je povezana z doma-
čim okoljem. Pomembno je 
bilo ustvariti podobo, s ka-
tero bi se domačini na neki 
način poistovetili in jo prev-
zeli za svojo. Ob strani pla-
stičnih škatel pa so zna-
ki posameznih kmetij. Z 
njimi so kmetje označeva-
li krave, ki so jih pošiljali 
na pašo na planine, in tudi 
orodje, da so jeseni vedeli, 
čigavo je kaj.« Spet smo pri 
neke vrste Natašinem pog-
ledu na svet, pri čemer po-
udarja skupnost, tokrat bo-
hinjskih kmetov pred posa-
meznikom. Pri tovrstnem 
projektu je izjemno po-
membno dolgoročno sode-
lovanje in zaupanje med na-
ročnikom in oblikovalcem, 
saj sta potrebna tudi dob-
ro poznavanje tehnoloških 
procesov ter načrtovanje.

Na ogled je še nekaj tisko-
vin, kot so katalogi in likovna 
oprema zbirke pesmi, ki jih 
je oblikovala za moža, slikar-
ja Silvestra Plotajsa Sicoeja.

Nove poti k tradiciji
V prvem prostoru prese-

netijo izdelki avtorske kera-
mike. »Delam na več pod-
ročjih naenkrat in na neki 
način je vse, kar počnem, po-
vezano med seboj, naj bodo 
prej omenjene originalne 
ilustracije, moja razmišlja-
nja pri oblikovanju za naroč-
nika ali pa tu prisotna kera-
mika.« Od tod tudi prvi del 
naslova razstave Krog – vse 
je povezano med sabo.

Predstavljeni izdelki so 
nastali kot želja po ohranitvi 
znanj s posodobitvijo podo-
be v sodelovanju s keramič-
no industrijo Liboje, v Atelje-
ju za oblikovanje in poslika-
vo keramike APOK v Ljublja-
ni, Nataša Šušteršič Plotajs 
pa sodeluje tudi z mojstri iz 
Prekmurja, za skorajšnje so-
delovanje pa sta dogovorjena 
tudi z lončarskim mojstrom 
Urbanom Magušarjem. Ek-
sponati so odličen primer si-
nergije tradicionalne obrti in 
znanja ter umetniške nad-
gradnje, prizadevanja obli-
kovalke pa so bila usmerjena 
v aktualizacijo vrhunske tra-
dicionalne keramike, v oži-
vitev lončarstva, raziskova-
nja tehničnih postopkov in 
multiplikacijo izdelkov, kot 
ob keramiki dodaja kustos 
Boštjan Soklič.

Umetnica dodaja, da je 
tudi keramika še v delu. »Pri 
meni ni nič zaključeno, de-
lujem na več področjih in iz-
zivov nikoli ne manjka, saj je 
moj ustvarjalni način vselej 
odprt za nova znanja. Je pa 
res, da delujem nekako po 
prioritetah, v zadnjem času 
je bila to zagotovo priprava 
te razstave, s katero bom, 
upam, čim več ljudi spodbu-
dila k razmišljanju,« še do-
daja Nataša Šušteršič Plo-
tajs. Do sredine maja v Ga-
leriji Ivana Groharja.

Igor Kavčič

Polje ustvarjalnega delovanja Nataše Šušteršič Plotajs je izjemno obsežno. / Foto: Igor Kavčič

Razmišljanju o našem odnosu do narave in skupnosti, v kateri živimo in jo sestavljajo medčloveški odnosi. Pri tem se opira na vzhodnjaško filozofijo in nam 
na razstavi v Galeriji Ivana Groharja v Škofji Loki s štirimi slikami, ki označujejo vodo, zemljo, zrak in človeka, predstavlja štiri koane – vprašanja, ki nimajo 
enoznačnega odgovora, ampak nam ponujajo pot. Z oblikovalko vizualnih komunikacij Natašo Šušteršič Plotajs, prejemnico Groharjeve štipendije za leto 
2021, sva povezovala niti naslova njene aktualne in nekolikanj tudi pregledne razstave Krog ali kako zveni plosk ene roke.

Originalne ilustracije za štiri koane / Foto: Igor Kavčič Najljubši del oblikovanja vizualnih komunikacij / Foto: Igor Kavčič Na poti k oživljanju lončarstva / Foto: Igor Kavčič

Želi nas spodbuditi k razmišljanju
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Pogovor

   petek, 7. aprila 2023

Spoštovani gospod dr. Saje. 
Imenovanje za novomeške-
ga škofa je bilo za vas gotovo 
veliko priznanje. Postali ste 
najmlajši slovenski škof in 
tudi predsednik Slovenske 
škofovske konference.

Predvsem je velika odgo-
vornost. Take službe si ni-
sem želel in je tudi nisem 
pričakoval. Res sem bil pred 
tem že v službah pri škofih, 
najprej kot tajnik nadškofa 
Šuštarja in deset let tudi ge-
neralni tajnik Slovenske ško-
fovske konference. Ker sem 
študiral cerkveno pravo in 
sem se kot profesor ukvarjal 
z naravo Cerkve, sem škofo-
vsko službo poznal iz različ-
nih zornih kotov teoretično 
zelo dobro, pa tudi praktič-
no, ko sem spremljal škofe 
in sem to službo tako spoz-
nal iz različnih zornih kotov. 
Biti sam v tej vlogi pa je ne-
kaj drugega. Nekateri so mi 
dejali: Tako mlad, pa že škof. 
Res je, vendar je to zelo re-
lativno. Nekateri škofje so še 
mlajši od mene, na primer 
Dražen Kutleša, predsednik 
hrvaške škofovske konferen-
ce, ki je škof že deset let. Sam 
se s tem ne obremenjujem. 
Čas teče in se hitro staram.

Ob vašem imenovanju je 
bilo tudi rečeno in napisa-
no, da ste znanilec novega 
načina v delovanju Katoli-
ške cerkve. Z vašim imeno-
vanjem za predsednika Slo-
venske škofovske konferen-
ce so povezovali tudi izbi-
ro prve ženske za generalno 
tajnico Slovenske škofovske 
konference.

Počutil sem se zelo ne-
močnega, ko me je apostol-
ski nuncij obvestil, da me 
je papež Frančišek izbral 
za to službo. Ob misli, da 
me ta služba celo prese-
ga, sem molil in premišlje-
val ob Svetem pismu ter za 
škofovsko geslo izbral be-
sede Živimo po duhu. Ču-
til sem, da je Božji duh tis-
ti, ki pomaga, da iz naše ne-
moči po Božjem blagoslovu 
in Božjem načrtu pride kaj 
dobrega za Cerkev. Ob ime-
novanju ženske na odgovor-
no dolžnost v Slovenski ško-
fovski konferenci pa je tre-
ba povedati, da je v proce-
su sinodalne prenove veli-
ko govora o spremembah v 
Cerkvi, ki jo je treba dekle-
rizirati in dati več možnos-
ti in pomembnejšo vlogo 
laiškim sodelavcem, tudi 
ženskam. Cerkev smo vsi 
krščeni, ne le posvečeni 
kleriki in duhovniki. Tako 
pride ženski vidik bolj do 

izraza. Ženska ima dodano 
vrednost v smislu povezova-
nja, topline, sočutja in razu-
mevanja nekaterih stvari ter 
drugačen pristop kot moški. 
Ženske prinašajo drugačno 
dinamiko in lažje prideta do 
izraza sodelovanje in večja 
uravnovešenost.

Kot škof prevzemate odgo-
vornost za svojo novomeško 
škofijo in posredno za celot-
no Katoliško cerkev na Slo-
venskem v času, ko se du-
hovniške vrste redčijo, ko 
se zmanjšuje število krščan-
skih krstov in porok, ko so te-
žave z obiskom verouka. To 
so veliki, za življenje Cerkve 
pomembni problemi in iz-
zivi. Kako se jih boste lotili?

Opažamo, da se je sedanji 
način oznanjevanja iztrošil 
in je treba premisliti, kako 
na novo oznanjati evangelij. 
V zelo vernih družinah in 
okoljih ljudje večkrat ne dajo 
več krstiti svojih otrok. Tako 
ni več samoumevno, da se 
vera prenaša iz roda v rod. 
Starši so lahko zelo verni, 
otroci pa ne vidijo več svoje 
vloge v Cerkvi. Kako naj na-
govorimo ljudi, nove rodo-
ve v spremenjenih družbe-
nih razmerah, v globalizaci-
ji. Vključimo jih lahko samo 
tako, da jim zagotovimo so-
udeležbo v ustvarjanju na-
šega cerkvenega okolja. Lep 
primer so skavti in anima-
torji, ki pripravljajo oratori-
je, kjer vidimo, kako je mo-
goče pritegniti mlade. To 
je način, da bi tudi drugim, 
očetom, poročenim možem 
dali neko mesto. To je po eni 
strani zadeva duhovnikov, ki 
ne spustijo oziroma ne spus-
timo zadeve iz rok, po drugi 
strani pa morajo verniki za-
čutiti, da je to naša cerkev, da 
smo mi župnija. Gre za so-
odgovornost, kaj bomo nare-
dili. Cerkev ni gledališče, ka-
mor pridemo, da se predsta-
va odvije, in odidemo. Mo-
goče je to dovolj za starejše, 
ki so navajeni neke tradicio-
nalne vernosti. Srednjih in 
mlajših to več ne nagovori. 
Treba bo iskati načine, da bo 
vsak, ki je krščen, v Cerkvi 
dobil neko mesto v neki sku-
pini v okviru župnije. To so 
lahko pevci, cerkovniki, klju-
čarji. Vsak ima neke daro-
ve. Ko obiskujem župnije, 
svetujem, naj tudi župljani 
sami dajo pobude in ne ča-
kajo, kaj bomo naredili mi. 
Da ni pomembno samo, da 
nekaj delamo, ne da bi se za-
vedali učinkov svojega dela, 
pogledali nazaj, zakaj so se 
nekateri načini dela te moč-
ne cerkve iztrošili, in iskali 
za prihodnost nov pristop. 

Cerkev ni parlamentarna 
razprava. Nekateri bi radi 
vse spremenili, vse podrli in 
vse zamenjali, da bo potem 
boljše. To ni prava pot. Bi-
stveni so soudeležba, poslu-
šanje, sodelovanje in pove-
zanost v občestvu ob pomo-
či Božjega duha.

Ali je bila ljubljanska nad-
škofija res, kot je bilo mogo-
če prebrati, pod posebnim 
nadzorom Svetega sedeža? 
Vi pa naj bi bili imenovani 
za nadškofa pomočnika.

Nobena tajnost ni, da je 
bila v vsej Sloveniji, ne le 
v ljubljanski nadškofiji, 
opravljena apostolska vizi-
tacija, ki pomeni neko revi-
zijo, pregled ob koncu leta, 
da po škofijah ugotovimo, 
kje smo in kako lahko izbolj-
šamo svoje stanje, da bo go-
spodarsko, pastoralno in ce-
lotno področje delovanja 
Cerkve čim boljše. To ni ne-
kaj nenavadnega, res pa je, 
da se ne dogaja zelo pogos-
to in zato pade v oči. Mi ima-
mo neko vrsto revizije vsa-
kih pet let, imenovano ad li-
mina, ko gremo škofje v Rim 
in tam poročamo o celovi-
tem življenju Cerkve. Tudi 
tokrat smo se pogovarjali o 
celotnem življenju Cerkve. 
Nič presenetljivega ni bilo in 
sploh ni šlo za neko senzaci-
jo. O rezultatih še ne smemo 
dajati izjav, ker primer še ni 
zaključen. Namigovanje, da 
bi bil jaz imenovan za nad-
škofa pomočnika, pa je iz 
trte zvito.

Primer patra Marka Rupni-
ka je tudi za slovensko Cer-
kev moralno breme. Kako 
daleč je preiskava njegovih 
dejanj?

Primer Rupnik ni prijeten 
za Cerkev. Za kakršnekoli 

zlorabe se vsem žrtvam, ki so 
kaj takega doživele s strani 
duhovnikov, še enkrat opra-
vičujem. Večina zlorab se 
zgodi izven cerkvenega ob-
zidja, določen odstotek se pa 
zgodi znotraj cerkve in nam 
je zelo žal. Zlasti v času pa-
peža Frančiška je bilo glede 
zlorab v Cerkvi veliko novih 
navodil, sprememb zakonov 
in zakonika cerkvenega pra-
va. Glede primera patra Ru-
pnika preiskave še poteka-
jo in niso zaključene. Verja-
mem, da bodo jezuitski pred-
stojniki in Sveti sedež, ki so 
za to odgovorni, preiskali, 
kar je potrebno, in tudi spo-
ročili ugotovitve. Ni primer-
no, da sedaj razpravljamo 
in drug drugega prepričuje-
mo, kaj je res. V Cerkvi ima-
mo natančno izdelane meha-
nizme, kako morajo postop-
ki potekati. Sveti sedež si je 
glede preiskav zlorab mlado-
letnih pridržal te pristojno-
sti, ker želi čim bolje in čim 
bolj pravično priti do zaključ-
kov in ugotoviti odgovornost 
škofov, redovnih predstoj-
nikov in v tem primeru tudi 
Svetega sedeža. Ker ne vemo 
zagotovo, kaj je na stvari, ni 
pošteno, da dajemo kakršno 
koli sodbo.

Sedaj sva v glavnem govo-
rila o manj prijetnih stva-
reh. Zagotovo pa je v Cerkvi 
na Slovenskem tudi kaj 
takšnega, kar vas navdaja z 
optimizmom.

Spodbudno je recimo živ-
ljenje po veri v majhnih sku-
pinah. Med obiski župnij 
spremljam zakonske skupi-
ne, se srečujem z animator-
ji, s skavti, koledniki, mla-
dinskimi skupinami, s štu-
denti. To so manjše skupi-
ne, ki si zelo želijo mesta v 
cerkvi, imajo sami pobudo 

in povabijo medse duhovni-
ke in škofa. Tako vera živi po 
majhnih skupinah in to je 
prihodnost Cerkve. Čas ma-
sovne vernosti je minil. De-
jansko je vprašanje, kakšna 
je bila ta vernost. Je imela 
pravo vsebino ali je pa bila 
zgolj tradicija, obredje na 
zunaj. Vprašanje pa je, kaj 
ima človek v svojem srcu. Ni 
dovolj samo to, da je nekdo 
redno pri sveti maši. Kriterij 
je notranja naravnanost člo-
veka na dobro. Papež Fran-
čišek večkrat ponavlja, da 
moramo biti odprti tudi do 
tistih, ki so oddaljeni, ki mo-
goče niti niso verni. Sam 
sem zelo vesel srečevanj z 
različnimi ljudmi, tudi z ne-
vernimi, ki me ustavijo in 
se pogovarjamo tudi o veri. 
Taki trenutki so zame zelo 
dragoceni.

Za konec vas prosim za vaše 
razmišljanje ob velikonoč-
nem praznovanju.

Simbolika velike noči je 
zelo velika v smislu upanja in 
veselja, da ima naše življenje 
smisel, da je Bog z nami, da 
ima smisel za dobro in pra-
vično in da blagoslavlja vse 
to, mi pa smo pripravljeni 
sprejeti trpljenje ter nemoč 
in spoznati, da je križ del ra-
zumevanja velike noči. Že-
lim, da bi se ob tej skrivnosti 
ustavili, premišljevali in se v 
svojih družinah tudi veselili, 
ker skupaj praznujemo. Pri-
hodnost Cerkve in naše kul-
ture je v povezovanju, v so-
delovanju, v tolerantnosti v 
smislu sprejemanja druga-
če mislečih in verujočih. Kot 
posameznik ali narod bomo 
preživeli samo v sodelova-
nju, v kulturi zaščite člove-
kovega življenja. Velika noč 
je slavje življenja. Vsem vo-
ščim veselo veliko noč!

Jože Košnek

Novomeški škof in predsednik Slovenske škofovske konference dr. Andrej Saje / Foto: Gorazd Kavčič

dr. Andrej 
Saje

»Bistvena stvar 
za prihodnost 
je drža in 
poslušanje, 
predvsem 
za nas, 
duhovnike. V 
preteklosti smo 
bili navajeni 
predvsem 
govoriti, drugi 
pa so bili 
poslušajoča 
cerkev. Ta 
način se mora 
spremeniti. Vsi 
moramo najprej 
poslušati.«

Iščimo načine, da bo vsak, ki je krščen, v Cerkvi dobil mesto v eni od skupin v okviru župnije, poudarja v pogovoru novomeški 
škof in predsednik Slovenske škofovske konference dr. Andrej Saje.

Cerkev nismo samo posvečeni



16

Zanimivosti

   petek, 7. aprila 2023

V Žirovskem besednjaku, 
ki je izšel pred štirimi leti, 
je Miha Naglič s kratkimi 
zapisi pod petsto besedni-
mi iztočnicami popisal svo-
je videnje Žirov in Žirov-
cev. V novi knjigi Mihatov 
besednjak pa je svoj pogled 
razširil čez žirovska obzor-
ja in v novih petsto zapisih 
predstavil še celo vrsto oseb, 
reči, pojmov in dogodkov, s 
katerimi se je tako ali druga-
če srečal v prvih sedemdese-
tih letih svojega življenja in 
dela. Gre za izbrane besede, 
kakor jih razume, razlaga in 
(po)doživlja v svojem oseb-
nem kontekstu. Ob predsta-
vitvi knjige v Žireh je avtor 
tudi pojasnil, zakaj je na-
slov Mihatov, in ne pravilne-
je Mihov besednjak – v do-
mačem kraju, pravi, namreč 
nihče ne bi rekel Mihov, am-
pak vedno Mihatov.

Za uvod v predstavitev 
knjige so si obiskovalci gle-
dali dokumentarni film nje-
govega prijatelja Andre-
ja Borisa Mlakarja o prvem 

obisku dalajlame v Sloveniji 
v začetku julija 2002 in pe-
ščeni mandali, sveti podo-
bi, ki so jo ob tej priložnos-
ti izdelali tibetanski menihi. 
To je bila prva javna predsta-
vitev tega filma, nekakšna 
predpremiera, je pouda-
ril Naglič. Premiera bo na-
mreč 11. aprila v Slovenskem 

etnografskem muzeju. Prav 
omenjeni dokumentarni 
film je bila tudi začetna iz-
točnica za pogovor z Mihom 
Nagličem, ki ga je vodila no-
vinarka Jana Jenko. Naglič je 
priznal, da sam nima veliko 
izkušenj z budizmom, je pa 
s tem povezano eno od gesel 
v Mihatovem besednjaku, to 

je Primož Pečenko. Tako se 
je spomnil prijatelja, ki je po 
izkušnji v budističnih samo-
stanih kot profesor poučeval 
budizem v Avstraliji. Ob tem 
je Jana Jenko spomnila, da je 
bil Naglič prvi Žirovec, ki se 
je po končanem študiju hu-
manistike vrnil v Žiri in roj-
stnemu kraju poklonil vse 

življenje, čeprav bi si lah-
ko drugje našel boljšo služ-
bo. Naglič je priznal, da se 
marsikdo čudi, zakaj se je 
po dveh letih v Parizu odlo-
čil za vrnitev v Žiri, sam pa 
tega ne jemlje tako tragič-
no. »Očitno imamo v rodu, 
da se vračamo v 'gnezdo'. 
To je storil že moj stari oče, 
ki je kot rudar delal v Ame-
riki, a so ga ob prihodu do-
mov aprila 1914 vpoklicali v 
vojsko.«

Knjigo Mihatov besednjak 
je za razliko od Žirovskega 
besednjaka zastavil še bolj 
osebno, med tremi najljub-
šimi gesli pa je izpostavil: Či-
gav si pa ti?, kresovanje ter 
Mariji – stara mama in vnu-
kinja. V prvem se je spom-
nil dogodka iz mladosti, ko 
je mimo njega večkrat pripe-
ljal Janko Lazar in ga vpra-
šal: Čigav si pa ti? Kot pra-
vi Naglič, mu je vedno stru-
mno odrecitiral, čigav je, ne-
koč pa ga je imel dovolj in 
mu je vrnil zafrkljiv odgo-
vor. Pod geslom kresovanje 
se skriva njegova poezija, 
pod tretjim geslom pa zelo 

močna zgodba o dveh Mari-
jah: prva je bila njegova pra-
babica, ki so jo z balo spre-
jeli pri klonici ob cesti, o če-
mer mu je pripovedoval Pe-
ter Naglič, ki je po tej cesti 
tik pred koncem druge sve-
tovne vojne pripeljal posmr-
tne ostanke svoje umorjene 
sestre, njeni domači pa so jo 
pričakali prav na kraju, kjer 
so osemdeset let prej priča-
kali staro mamo umorjene. 
»Prvo so na ta kraj pripelja-
li kot nevesto, drugo pa kot 
umorjenko.«

Na koncu je Naglič priz-
nal, da mu je tudi po tej knji-
gi ostalo še sto gesel, a za 
zdaj nima motivacije za pi-
sanje še enega takega »špe-
ha«, kot se je izrazil. Diplo-
matsko se je izognil tudi na-
migom, ali morebiti priprav-
lja pesniško zbirko, glede na 
to, da je nekaj pesmi že vklju-
čil v Mihatov besednjak: »Po 
moje sem že prestar za pe-
sniško zbirko. Za poezijo 
je treba biti zanesen od ka-
kšnih močnih čustev – za-
ljubljenosti, jeze ali česa po-
dobnega, to pa nisem.«

Mateja Rant

Miha Naglič je v Kinu Žiri predstavil svojo novo knjigo Mihatov besednjak. / Foto: Tanja Mlinar

V dvorani Kina Žiri so predstavili novo knjigo Mihe Nagliča, ki jo je poimenoval Mihatov besednjak in je neke vrste nadaljevanje njegovega 
Žirovskega besednjaka.

Zbornik Pasijonski done-
ski izhaja že od leta 2006, 
njegov ustanovitelj in ure-
dnik pa je bil do leta 2017 
Alojzij Pavel Florjančič. 
Kot je ob letošnji predsta-
vitvi prejšnji teden poveda-
la sedanja glavna urednica 
Helena Janežič, se brez nje-
ga zgodba o tem zborniku ne 
bi začela in ne nadaljevala.

Danes uredniški odbor 
sestavlja sedem članov, po-
leg Janežičeve in Florjan-
čiča še Blaž Karlin, Hiacin-
ta Klemenčič, Matija Ogrin, 
Andreja Ravnihar Megušar 
in Jože Smukavec.

Izdajatelja sta Muzejsko 
društvo Škofja Loka in Kul-
turno-zgodovinsko društvo 
Lonka Stara Loka, izid pa 
vedno finančno omogoči 
Občina Škofja Loka.

»V 18 številkah je izšlo 
okoli tristo znanstvenih in 
poljudnih strokovnih pri-
spevkov. V prvem delu zbor-
nika, ki mu preprosto reče-
mo Pasijonski doneski, so 
bolj znanstvena in strokov-
na besedila, v drugem delu z 

naslovom Pasijonski razgle-
di, pa je vsako leto kronolo-
gija oziroma pregled, kaj vse 
se je na temo pasijona doga-
jalo v preteklem letu,« je po-
vedla Helena Janežič.

Letošnjo izdajo je z uvo-
dnim razmišljanjem začel 
brat Jožko Smukavec, ki je 
opozoril tudi na jubilejno 
obletnico, ki jo v sebi nosi 
leto 2023. »Ti kaj pomeni 
obletnica 1050? Ti kaj pove 
dejstvo, da so bili naši kraji 
prvič omenjeni v darilni li-
stini leta 973, in sicer s pripa-
dajočimi kraji Suha, Žabni-
ca, Lonka (Stara Loka) in Sel-
ca?« je zapisal Jožko Smuka-
vec in dodal, da je treba od-
krivati, kaj imamo in kaj je 
pri tem dragoceno.

Pasijonski doneski
V prvem delu zbornika 

so nato zbrani zapis Mati-
je Ogrina Pesem od gore 
Kalvarije v rokopisu iz Ko-
kre, Ane Kocjančič O sce-
nografiji pasijonskih iger 
med obema vojnama, Jaše 
Drnovška Škofjeloška bra-
tovščina sv. Rešnjega tele-
sa med utrjevanjem vere 

in skrbjo za onostranstvo, 
Herte Maurer - Lausegger 
Drabosnjakova pasijonska 
igra na Koroškem in časo-
pis Mir, Helene Janežič Slo-
venski pasijon v Clevelan-
du, Andraža Arka Pasijon v 
zadnjem obdobju nemega 
filma in Vincencija Dem-
šarja Postaje križevega pota 

in cerkev na Hribcu v Pušta-
lu pri Škofji Loki.

Pasijonski razgledi
Pasijonski razgledi nato 

opisujejo lanske Dneve Ško-
fjeloškega pasijona, o čemer 
je pisala Ema Nunar, Urška 
Florjančič pa je pisala o Ško-
fjeloškem pasijonu v risbi 

Janeza Plestenjaka in Pa-
sijonskih Reminiscencah. 
Rafał Kędzierski je pripra-
vil zapis o Logaškem pasijo-
nu 2022, o pasijonskih ro-
manjih iz Žirovskega Vrha 
v Logatec leta 2017 in lani 
pa je pisal Alojz Pavel Flor-
jančič. Blaž Karlin je pripra-
vil prispevek o Pasijonkah 

2022, Jakob Vrhovec pa o 
letošnji pasijonski razstavi, 
ki si jo je te dni moč ogledati 
tudi v Sokolskem domu. O 
letnem srečanju združenja 
Europassion v katalonski 
Esparregueri je pisal Ale-
ksander Igličar, o premi-
erni uprizoritvi pasijona v 
Oberammergau pa Andre-
ja Ravnihar Megušar.

Pasijonske besede in 
podobe

Nekaj posebnega v letošnji 
izdaji so zagotovo pasijonske 
besede in podobe, ki govori-
jo o križevem potu. Ta po be-
sedah Verene Koršič - Zorn 
označuje tako ljudsko pobož-
nost kot upodobitev trpljenja 
oziroma poti, ki jo je preho-
dil Kristus s križem, od Pila-
tove obsodbe do križanja na 
Kalvariji. O mojstru vitraja 
Marku Jermanu je prispevek 
pripravil Blaž Karlin, njegov 
prepoznavni umetniški slog 
pa je moč občudovati v števil-
nih cerkvah ter drugih bogo-
služnih prostorih in zaseb-
nih stavbah. V Pasijonskih 
doneskih se predstavlja s Kri-
ževpotnim vencem.

Vilma Stanovnik

Mojster vitraja Marko Jerman in glavna urednica Pasijonskih doneskov Helena Janežič 
ob predstavitvi letošnjega zbornika / Foto: Gorazd Kavčič

Ob Dnevih Škofjeloškega pasijona je izšla tudi nova, letos že osemnajsta številka zbornika Pasijonski doneski, ki jo bogati naslovnica z vitrajem mojstra 
Marka Jermana, ki je zbornik popestril s Križevpotnim vencem.

Zbornik s Križevpotnim vencem

Besednjak tokrat bolj oseben
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Kupidova žlica (2)
Z evropskim gastronom-

skim tekmovanjem Kupido-
va žlica organizatorji global-
no širijo zavedanja o sposob-
nostih oseb s posebnimi po-
trebami. Slovenski zmago-
valec Nino Kaštrun se bo je-
seni v kuharskem znanju v 
Zagrebu pomeril v polfinal-
nem tekmovanju z zmago-
valci iz 27 evropskih držav, 
za nagrado bodo odšli tudi 
na sprejem k papežu.

Slovensko tekmovanje je 
pozorno spremljal slovenski 
kuharski mojster Jožef Ose-
li, ki sodeluje tudi z oseba-
mi s posebnimi potrebami. 
»Predhodno smo se s tek-
movalci srečali. Izbrali smo 
jedi z različnih koncev sve-
ta. Pomembno je izbrati pra-
ve sestavine in jim pojasni-
ti, kako jed pripravijo oziro-
ma dokončajo v zgolj desetih 
minutah, kolikor so jih ime-
li na voljo. Večina jedi je zah-
tevala že predpripravo, saj se 
drugače časovno ne bi izšlo,« 
je pojasnil Oseli in dodal, da 
njegovo sodelovanje z ose-
bami s posebnimi potreba-
mi traja že dobro desetletje. 

»Začelo se je z dr. Valerijo 
Bužan in restavracijo Dru-
ga violina v Ljubljani, v kate-
ri delajo tudi osebe z motnja-
mi v duševnem razvoju. Lah-
ko rečem, da zmorejo veliko. 
Zelo uspešni so lahko prav v 
gostinstvu. Še posebno ose-
be z Downovim sindromom 
so dojemljive, si zapomnijo 
sestavine, postopek  ..., pot-
rebujejo pa seveda več časa,« 
je dejal. Tudi slovenski zma-
govalec Nino Kaštrun ima 
Downov sindrom.

Da je Slovenija gostila 
gastronomsko tekmovanje 
za osebe s posebnimi potre-
bami, ima zasluge tudi dr. 
Valerija Bužan, ki je pred-
sednica Društva Downov 
sindrom Slovenija. »Ku-
pidova žlica je aktivnost, 
ki se je začela v Zagrebu. 
Lani smo imeli tam evrop-
sko srečanje izvajalcev soci-
alnih storitev. Govorili smo 
o zaposlovanju in se dogo-
vorili, da bi bilo dobro, če 
bi se tekmovanje razširilo, 
kar se je zgodilo. Menim, 
da je treba veliko naredi-
ti na področju vključevanja 

ljudi z invalidnostjo v druž-
bo in tudi v normalna delov-
na okolja. Verjamem, da bo 

udeležba na tem tekmova-
nju tudi pri nas vsako leto 
večja,« je povedala.

Kot predsednica Društva 
Downov sindrom Slovenija 
se še posebej trudi za vklju-
čevanje oseb z Downovim 
sindromom v družbo. »Želi-
mo, da bi se delodajalci opo-
gumili, da bi jih čim več za-
poslovali, mi pa jim bomo v 
okviru društva nudili pod-
poro. Vse preveč so vklju-
čeni v zaprte institucije, kot 
so Varstveno-delovni cen-
tri. Menimo, da morajo ime-
ti zaposlitve v normalnih de-
lovnih okoljih – in povsod 
v tujini to že zelo lepo teče. 
Želimo si, da se v ta okolja 
čim prej vpeljejo. Seveda je 
pomembno, da so v družbo 
vključeni že v vrtcu in potem 
v šoli. Od inkluzivne šole pa 
smo pri nas žal še zelo da-
leč,« ugotavlja. Veseli pa 
jo, da nekaj primerov uspe-
šnega vključevanja otrok z 
Downovim sindromom v ve-
činske šole kljub vsemu tudi 
pri nas je. O enem takšnem 
so posneli film, ki bo kma-
lu zagledal luč sveta. »V fil-
mu bo prikazana tudi pod-
pora, ki je ob tem potreb-
na. Vključevanje ne sme biti 
stvar dobre volje, je pravica, 
ki jo imajo,« je zaključila dr. 
Valerija Bužan. 

(Konec)

Maja Bertoncelj

Butarica

Minila je cvetna nedelja in 
z njo butarice. Begance, gu-
bance, različna imena ima-
jo, nameni in izdelava je 
enaka. Zelo sem vesela in 
ponosna, da izdelam butari-
co sama. Včasih sem jih na-
redila pet, vsakemu otroku 
svojo, danes je ena dovolj za 
celo hišo. Najpomembnejše 
je nabrati zelenje. Bolj kot je 
pisano, lepša je. Jaz nimam 
predpisanih vrst lesa in ze-
lenja. Kar dobim, to upora-
bim. Nepogrešljiv je bršljan. 
Najlažje narediš butarico iz 
navadnega bršljana (Hedera 
helix). Preprosto povedano, 
to je tisti bršljan, ki ima lepe 
jagode in vejice v snopih. 

Mojca Logar

raznolikost  
in vključevanje

Tekmovanje Kupidova žlica je pozorno spremljal tudi 
slovenski kuharski mojster Jožef Oseli. / Foto: Maja Bertoncelj

Letos sem pri znancih dobi-
la drugo vrsto bršljana (He-
dera hibernica). Ta nima ja-
god. Za butarico sem mora-
la natrgati vsak list posebej 
in jih povezati v snope. Ko 
sem tako izdelovala butari-
co, sem kaj kmalu ugotovila, 
da bo tega zelenja premalo 
in da gre vse skupaj zelo po-
časi. Natrgam zelenje, ki ga 
imam doma, vrbo, poganjke 
japonske češnje. Še vedno 
ni bilo dovolj. Kje naj sedaj 
dobim zelenje, pomislim, in 
rešitev je na dlani. Česar ni-
mam jaz, ima soseda. Ona 
ima vrt kot arboretum. Na-
rezali sva cipreso različnih 
vrst, resje in potem je šlo hit-
reje. Na vrhu mora biti olj-
ka. Dodala sem še malo for-
zicije, da je bilo bolj pisano. 
Ponosno opazujem to svo-
jo butarico. Tudi otrokom 
je všeč. V vasi so izdelovali 
butarice skupaj z otroki in 

ena od mamic reče: »Men-
torjev nam manjka. Malo 
staršev zna še povezati buta-
rico. Ali se nam boš prihod-
nje leto pridružila?« Seve-
da, odgovorim. Z veseljem 
in si mislim, sedaj sem že 
toliko stara, da lahko posta-
jam mentor. Ko povežemo 

šibe različnega lesa skupaj, 
na to konstrukcijo navezu-
jemo zelenje. Vsako vrsto 
zelenja povežemo posebej. 
Pri tem nam prav pridejo še 
kakšne roke, da primejo vse 
skupaj in da lahko trdno po-
vežemo. Nekaj takih prije-
mov in navad sem videla pri 
tastu, ki je izdeloval butari-
ce. Tudi cvetličarji in vrtnar-
ji v šoli so me naučili mar-
sičesa. Vse pa moraš preiz-
kusiti sam. Dokler se ne lo-
tiš dela sam, so vse besede, 
slike in teorija zaman. Cve-
tna nedelja je bila v zname-
nju Planice. Zmagovalcem 
so namesto šopka izroči-
li butarico, kar se mi je zde-
lo zelo lepo. Navade bodo ži-
vele, dokler bomo z njimi ži-
veli ljudje in nam bodo pri-
našale veselje. Nihče drug 
ne bo tega počel namesto 
nas. Sedaj imam svojo buta-
ro prislonjeno na okenski 
polici. Lepo se bo posuši-
la. Ne vem, če jo bomo gle-
dali in premikali sem in tja 
celo leto. Naj bi z njo kro-
pili po hiši ob božiču ali ko 
pride huda ura. Kdo ve, kaj 
bo huda ura. Včasih je bila 
toča, grmenje. Ali bo huda 
ura sedaj suša, požar, bole-
zen? Vsekakor je ne bomo 
vrgli stran. Kdaj bomo z njo 
podkurili ali jo delno upora-
bili za ogenj ali škropljenje 
po hiši, ne vem. Vem le, da 
sem z veseljem in ponosom 
»posvojila« to navado.

profesorica geografije 
in zgodovine

zakonski in  
družinski terapevt

Velikonočno tridnevje
Janez Logar

Velika noč je največji kr-
ščanski praznik z večstole-
tno tradicijo. Tridnevje se 
začne na veliki četrtek zve-
čer in zaključi s praznova-
njem velike noči v nede-
ljo. Religiozne vsebine veli-
ke noči so se močno vtkale 
v našo kulturo – pospravimo 
hišo, pomijemo okna, uredi-
mo okolico hiše, gospodinje 
pečejo potice in prato (budl), 
skupaj z otroki delamo pir-
he, izberemo šunko. Glav-
ne jedi imajo svojo religio-
zno vsebino. Religiozni pra-
znik pa ni le tradicija, tem-
več nas spominja predvsem 
na duhovne vsebine naše-
ga življenja. Religija je bila 

od nekdaj povezana z vpra-
šanji o pomenu življenja, 
smrti, duhovnosti in pre-
sežnosti. Opazujemo lah-
ko trend, kako religija v za-
hodnem svetu (kamor spa-
da tudi naša Slovenija) iz-
gublja privržence, hkrati pa 
povpraševanje po psiholo-
gih, psihoterapevtih in dru-
gih »dušebrižnikih« naraš-
ča. Mnogi psihologi in psi-
hoterapevti ugotavljajo, da 
je religija lahko pomemben 
vir opore ljudem in da lahko 
religiozne vrednote in pra-
kse pomagajo pri soočanju z 
mnogimi težavami v življe-
nju. Človek je v svojem naj-
globljem smislu duhovno 
bitje in psihologija ne more 
odgovoriti na vsa vprašanja, 
ki tarejo današnjega človeka.

Ob velikonočnem tridnev-
ju se lahko vsak posameznik 
vpraša, kateri del praznikov 
se nas bolj dotakne – veliki 
petek in trpljenje ali velika 
noč in veselje. Vemo, da sta 
oba dneva neločljivo pove-
zana. Za nekatere predsta-
vlja trpljenje velikega petka 
priložnost za vpogled vase, 
premislek o lastnih napa-
kah in iz tega izhajajočo 
priložnost za spravo in du-
hovno prenovo. Drugi ljud-
je posvečajo večji poudarek 
veliki noči in veselju, saj ver-
jamejo, da ta praznik pred-
stavlja zmago nad smrtjo in 
trpljenjem. Toda kje sem 
jaz v tem ravnovesju? Ali 

ga imam? Ali bolj vztrajam 
v trpljenju ali želim ime-
ti le veselje? Skupaj je celo-
ta. Moramo pa zapisati, da 
imamo zaradi razvoja druž-
be danes več možnosti izbi-
re kot v preteklosti!

Včasih je bilo življenje tež-
ko zaradi preživetja, ni bilo 
hrane, bolj so bili odvisni 
od vremena, veliko dojenčk-
ov (in porodnic) je umrlo …, 
danes smo odrešeni mnogo 
teh tegob. Sodobni človek 
ima jesti in piti, zdravstvo je 
na visokem nivoju, vozimo 
se sem in tja, imamo plačane 
dopuste … Hkrati pa sodob-
ni človek zelo trpi zaradi od-
nosov, osamljen je, trpi za-
radi čustev, ki nam grenijo 
vsakdanjik. Vendar je velika 
razlika – to so težave, ki jih 
z današnjim znanjem v do-
ločeni meri lahko in znamo 
reševati. Ni treba, da ostaja-
mo v velikem petku, bolj je 
pomembno, da se odločimo 
vstopiti v velikonočno vese-
lje. Na žalost se prenekate-
ri sodobni človek noče in ne 
zmore ločiti od velikega pet-
ka. Nekateri so prav zveza-
ni s trpljenjem oziroma ga 
ne želijo in ne znajo opusti-
ti. Res je tudi, da se trpljenje 
(predvsem čustveno) zažre, 
zapeče v naše telo. Pa saj 
zato je prišel bog na svet in 
nas tega rešil.

Vzemimo to darilo.

Navade bodo živele, 
dokler bomo z njimi 
živeli ljudje in nam bodo 
prinašale veselje.

Dr. Valerija Bužan, predsednica Društva Downov sindrom 
Slovenija / Foto: Maja Bertoncelj
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Kako je Naum 
ukanil financarja

Naša vas je že od nekdaj 
znana, da se tu pridela kar 
veliko sadja. Tako jabolk kot 
hrušk in tudi češpelj. Kar 
nekaj so kmetje zaslužili s 
prodajo sadja, še več pa s tis-
tim, kar se je dalo skuhati z 
njim. Že v cerkveni kroniki 
je zapisano, da so leta 1864 
tako dobro obrodile češplje, 

da so z iztrženim denar-
jem od suhih češpelj, ki so 
jih prodajali v Trst, vaščani 
kupili veliki cerkveni, bro-
nast zvon. Ta je manjkal kar 
dobrih sto let po dograditvi 
cerkve. Zvon je težak 1.632 
kg. Vaščanom ga je uspelo 
ohraniti tudi tedaj, ko so za 
potrebe vojske in topovske 
cevi vzeli preostale tri zvo-
nove. Temu zvonu so še dol-
go rekli »češpljev zvon«.

Po vojni so kamniški fi-
nancarji hodili od hiše do 
hiše in pregledovali, da ni 
kdo iz sadja kuhal tiste opoj-
ne reči. Kdor ni imel pisne-
ga dovoljenja, da nakuha ne-
kaj žganja, so mu zaplombi-
rali kotel tako, da ga ni mo-
gel sestaviti. Nekoč je Nau-
mov oče tako nedovoljeno 
kuhal »šnops«. Prekuhano 
brozgo je zlival v veliko lese-
no kad. In sicer zato, da bi se 
kad dobro zamočila in ne bi 
puščala. Pri tem delu pa ga je 
zalotil financar, ki je po vasi 
delal kontrolo ravno nad ta-
kimi prekrškarji. Že mu je 

pisal prekršek in s tem tudi 
kazen. Oče pa malo zvit in 
jezen prevrne tisto veliko in 
polno kad, v kateri je bila že 
prekuhana brozga, v breg 
pod hišo in reče, da tega, če 
se ne sme, ne bo več počel. 
Financar je bil prepričan, da 
je oče prevrnil še sveže sadje. 
Še financarju se je oče zas-
milil, da si je naredil takšno 
škodo, kar opravičil se je in 
mu rekel: »Saj nisem mislil 
tako hudo.« Oče pa je še nap-
rej preklinjal take uredbe in 
zagotavljal, da žganja ne bo 
več kuhal. Financar je odšel 
od hiše, tudi kotla mu ni za-
plombiral, k hiši pa ga tisto 
leto tudi ni več bilo. Oče pa 
je takoj po odhodu službene-
ga moža namlel v tisto pre-
vrnjeno kad polno svežih ja-
bolk in hrušk. Kar malo mu 
je šlo na smeh, ko je tisto leto 
vseskozi kar brez skrbi ku-
hal tisto prepovedano reč, ki 
je tedaj šla kar dobro v pro-
met, saj je bilo povsod dosti 
možakarjev, ki so ga radi zvr-
nili kakšno šilce.

Ivan Nograšek 

Jezikoslovec in etimolog 
dr. Marko Snoj pravi, da je 
selo prostor, kjer stoji hiša 
ali naselbina. Tako kot vas, 
naselje ali zaselek. Verjetno 
gre za sovpad s staroslovan-
sko in še prej indoevropsko 
besedo sedlo, ki izhaja iz 
korena sed v pomenu »se-
deti«. Najprej je to pomeni-
lo »mesto za sedenje«. Po-
dobno kot v drugih jezikih: 
starovisokonemško sezzal, 
nemško Sessel v pomenu 
sedež, armensko etl v po-
menu mesto ali prostor, v 
grščini hella in v latinščini 
sella v pomenu sedež. V sta-
rocerkveni slovanščini pa je 
izraz za kmeta selnik.

Selu rečemo tudi vas. 
Zato bi priimek Selak lah-
ko tudi »prevedli« v sicer 

neobstoječi priimek: Va-
ščan. Kot ime kraja je Selo še 
starejše od priimka Selak, ki 
je nastal sredi 15. stoletja. V 
srednjem veku je bilo samo 
na Kranjskem kar 13 krajev z 

imenom Selo in sedem kra-
jev, ki imajo besedo selo na 
drugem mestu. Po omem-
bah najstarejše je Selo pri 
Bledu, ki je bilo kot ZELACH 
zapisano že okoli leta 1080, 

nato pa še 1185 (Scela), 1253 
(Zelach), okoli 1307 (Selach), 
1326 (Vsel) in 1354 (Zelazh). 
A tudi druga Sela imajo čas-
titljivo starost: Lutrško selo 
(1259), Selo pri Žireh (1291), 
Selo pri Ljubljani (1312), Selo 
pri Vodicah (1327), Selo nad 
Polhovim Gradcem (1328) 
in Selo pri Žirovnici (1354). 
Imena je popisala četverica 
strokovnjakov (Miha Kosi, 
Matjaž Bizjak, Miha Seruč-
nik in Jurij Šilc) v imenitni 
knjigi Historična topografija 
Kranjske do leta 1500 (ZRC 
SAZU).

Naštejmo še nekaj znanih 
osebnosti: gospodarstve-
nik Branko Selak (1947), li-
terarni zgodovinar, preva-
jalec in publicist Franjo Se-
lak (1847–1906), športni de-
lavec in prejemnik Bloud-
kove plakete Izidor Selak, 

politični upravni uradnik 
Jernej Selak (1789–1866), 
skladatelj frančiškan Don 
Kosto ali Jernej Selak (1893–
1968), gospodarstvenik, pu-
blicist in dramatik Josip Se-
lak (1868–1950) in Lucija 

Selak (1996), Dolenjka, ki 
poje v Ansamblu Saša Av-
senika. Na Hrvaškem pa je 
skupaj s svojim soprogom 
Ninom Raspudićem članica 
parlamenta filozofinja Mari-
ja Selak Raspudić (1982).

Selak ali Vaščan, 2. del

Vaš razgled

Na zaključku sezone v smučarskih skokih se je v Planici od skakalne kariere poslovil 
zelo priljubljeni Cene Prevc. V množici obiskovalcev je bila opazna njegova navijačica, ki 
mu je na izviren način sporočala željo po skupnem fotografiranju. Če jo je Cene opazil, 
verjamemo, da ji je željo tudi izpolnil. M. B. / Foto: Gorazd Kavčič

Na 33. otroškem parlamentu, ki je potekal v veliki dvorani Mestne občine Kranj, sta zbrane 
– med njimi tudi župana Matjaža Rakovca – z virtuoznim nastopom navdušila mlada 
glasbenika Jaka Luštrik in Andrej Herakovič. Eden na kitari, drugi na violončelu, a vendar 
sta Jesen u meni in Despacito zazveneli skoraj tako, kot bi ju zaigral znani duet 2Cellos.  
K. M. / Foto: Gorazd Kavčič

Razgledi

Tino Mamić

Tunjiške zgodbe (32)

Gorenjski priimki

Pokličite 04/201 42 41  
ali pišite: narocnine@g-glas.si

Splača se biti naročnik  
Gorenjskega glasa

Lep in izjemno čitljiv poročni vpis iz leta 1707, ko je v 
Škofji Loki Luka Selak (Lucas Sellak) vzel za ženo Marušo 
(Marusha). Knjiga je v Nadškofijskemu arhivu Ljubljana (P 
1683–1736 Škofja Loka, zv. 2, str. 140). / Foto: Tino Mamić

Družina Selak na naslovu Fužine 19 v Poljanski dolini. 
Priimek, ki izvira iz Kladja, je bil v 19. stoletju v dveh 
generacijah v hiši Pri Kovaču (kasneje se je reklo Pri 
Blažku), nato pa se je družina preselila na Štajersko. 
Družinska knjiga (Status animarum) je iz Župnije Stara 
Oselica (SA 1879 Stara Oselica, zv. 2. str. 211) / Foto: Tino Mamić
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HUMOR, HOROSKOP
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Oven (21. 3.–21. 4.)
Energijo boste vlagali v svoje družinske odnose in tudi v 
svoje prebivališče. Še vedno pa se boste spotikali ob ovi-
re, za katere se vam bo zdelo, da vam jih usoda kar pogos-
to nameče. Govorimo tako o napornih najbližjih kot o puš-
čajoči pipi.

Bik (22. 4.–20. 5.)
Dosegle vas bodo neke nepričakovane novice, ki vas bodo 
kar malce šokirale in predvsem streznile. Ne bodo slabe no-
vice, bodo pa za vas pomenile možnost preobrazbe in vam 
bodo odprle nove vidike, ki so vam bili doslej skriti.

Dvojčka (21. 5.–21. 6.)
Vaša podzavest in intuicija bosta delovali s polno paro. Od 
vas je odvisno, kako boste to izkoristili, saj lahko veliko pri-
dobite. Bodite pozorni na majhna znamenja in simbole oko-
li sebe, ki vas bodo pravilno usmerili.

Rak (22. 6.–22. 7.)
Zaradi pozornosti, ki je boste deležni, boste vzbudili tudi ne-
kaj ljubosumja. To naj vas niti najmanj ne prizadene. V svo-
jo družbo sprejmite samo ljudi, ki vam bodo po dobrem raz-
misleku blizu in bodo imeli razumevanje za vas.

Lev (23. 7.–23. 8.)
Ker boste počistili svoje odnose in celo odrezali nekatere lju-
di iz svoje okolice, lahko pričakujte tudi nekaj neprijetnih tre-
nutkov in predvsem nenaklonjenih ljudi. Toda zavedajte se 
tega, da če vas kdo ne mara, pomeni, da nekaj delate prav.

Devica (24. 8.–23. 9.)
Čas je za realno ocenitev svoje psihične pripravljenosti, pa 
tudi fizične zmogljivosti svojega telesa. Opustiti bo treba 
slabe navade, posebno če so v vašem življenju prisotne že 
dalj časa. Tokratne energije so naklonjene spremembam.

Tehtnica (24. 9.–23. 10.)
Na poslovnem področju vam ne bo šlo vse od rok. Doma 
se boste jezili in zdelo se vam bo, da vaša zveza nikamor ne 
napreduje in ne zadovoljuje vaših potreb, ki jih imate v da-
nem trenutku. Finance bodo zaškripale. Ampak vse mine!

Škorpijon (24. 10.–22. 11.)
V tem časi se lahko oblikujejo nepričakovana prijateljstva 
in zveze. Lahko se tudi zgodi, da se boste razšli z nekom, s 
komer ste imeli odnos že dolgo časa, pa se vam bo zazde-
lo, da ste vse skupaj prerasli oziroma je zadeva postala za 
vas strupena.

Strelec (23. 11.–21. 12.)
Razmišljali boste o odnosih, ki jih imate z ljudmi okoli sebe, 
in o tem, kaj pričakujete od njih. Čas je odličen tudi za vašo 
psihično prenovo in terapijo. Ob vsem tem si privoščite tudi 
sprostitev telesa, da bo regeneracija popolna.

Kozorog (22. 12.–20. 1.)
Opuščali boste odnose, ki vas več ne zadovoljujejo. Ker bos-
te polni karizme in prav žareči, se vam bo zgodilo, da boste 
vzbudili tudi ljubosumje, ki vam bo prineslo nekaj prepirov 
in sporov. Imejte to v mislih, v zavesti in se ne dajte.

Vodnar (21. 1.–19. 2.)
Velike spremembe v vašem domu so pred vrati. Nenado-
ma se vam bo zazdelo, da potrebujete več bližine in lju-
bezni, in če ste v sveži zvezi, boste naredili korak naprej 
v skupno gospodinjstvo, ki pomeni tudi več bližine. Pre-
senečenje.

Ribi (20. 2.–20. 3.)
Novice, ki jih boste prejeli, vas bodo malce presenetile, 
toda to ni nič slabega. Spregovoriti boste morali in se 
postaviti za svoje pravice, s čimer boste okolico sicer pre-
senetili, toda za vas bo to zelo osvobajajoče. Konec tedna 
bo res pester.

HOROSKOP
TANJA

Navodilo za reševanje: v kvadrate vpišite števila od 1 do 9 tako, da 
se ne bo nobeno število ponovilo ne v vrstici ne v koloni ne v enem 
izmed odebeljenih devetih kvadratov. Pripravil B. F.                        
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9 1 7 8
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6 7 1
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REŠITEV

7 8 4 5 3 9 6 2 1
2 5 1 8 7 6 4 9 3
3 9 6 1 4 2 5 8 7
1 7 3 6 9 5 2 4 8
5 2 9 3 8 4 1 7 6
6 4 8 7 2 1 3 5 9
9 1 7 4 5 3 8 6 2
8 6 5 2 1 7 9 3 4
4 3 2 9 6 8 7 1 5

TEŽJI  
SUDOKU
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REŠITEV

3 4 8 7 6 5 2 1 9
9 2 5 1 8 4 7 3 6
6 7 1 9 3 2 5 4 8
8 3 2 5 1 9 6 7 4
7 9 6 3 4 8 1 5 2
1 5 4 2 7 6 8 9 3
2 1 3 6 9 7 4 8 5
5 8 9 4 2 1 3 6 7
4 6 7 8 5 3 9 2 1

LAŽJI  
SUDOKU 
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TA JE DOBRA

Rešitev:

Rešitev:

Kovač brez x
Psihiater vpraša pacienta: »Kako se pišete?«
Pacient: »Kovač; brez x.«
Psihiater: »Vprašal sem vas, kako se pišete.«
Pacient: »Saj pravim, da Kovač brez x.«
Psihiater: »Saj v besedi Kovač ni nobene črke x.«
Pacient: »Pa saj to vam že ves čas govorim!«

Nesreča na smučišču
Prijateljica blondinki pripoveduje, kako hudo je bilo na 
smučanju. »Padla sem po strmini in se tako polomila, da 
sem obležala za tri tedne.«
»Ali si bila na tako zapuščenem kraju, da te niso mogli 
prej najti?« jo vpraša prijateljica.

Zajček bi jagode
Zajček medvedu: »Imaš jagode?«
Medved: »Nimam!«
Zajček spet: »Imaš jagode?«
Medved: »Povedal sem ti, da jih nimam!«
Zajček ne odneha: »Imaš jagode?«
Medved: »Še enkrat me vprašaj po jagodah, pa te bom 
pribil na drevo!«
Zajček: »Imaš žeblje?«
Medved: »Nimam.«
Zajček: »Kaj pa jagode?«

Zamudil bi službo
Za avtobusom teče moški in kriči: »Ustavite avtobus, sicer 
bom zamudil v službo.«
Potniki opozorijo šoferja, naj ustavi. Mož vstopi na avto-
bus, se obrne k potnikom in reče: »Res hvala za pomoč, 
zdaj pa, prosim, pripravite vozovnice za pregled.«
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NAGRADNA KRIŽANKA

PETEK, 7. APRILA 2023

1. nagrada: knjiga Škofjeloški pasijon
2. nagrada: majica Škofjeloški pasijon
3. nagrada: majica Škofjeloški pasijon

Rešitve križanke (geslo, sestavljeno iz črk z oštevilče-
nih polj in vpisano v kupon iz križanke) pošljite do 
srede, 20. aprila 2023, na Gorenjski glas, Nazorje-
va ulica 1, 4000 Kranj. Rešitve lahko oddate tudi v  
nabiralnik Gorenjskega glasa pred poslovno stavbo 
na Nazorjevi ulici 1.

JAVNI ZAVOD  973, Mestni trg 15,4220 ŠKOFJA LOKA
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Obvestila o dogodkih objavljamo v rubriki Kažipot brez-
plačno samo enkrat, pošljete jih lahko na e-poštni naslov 
kazipot@g-glas.si.

PRIREDITVE

Sekanje pirhov
Kokrica – Turistično društvo Kokrica, Mercator Kokrica ter 
Zavod za turizem in kulturo Kranj v ponedeljek, 10. aprila, 
vabijo na 27. odprto prvenstvo v sekanju pirhov. Potekalo bo 
od 9. do 12. ure pred omenjeno trgovino.

Sekanje in valucanje pirhov
Adergas – Kulturno umetniško društvo Pod lipo Adergas v 
sodelovanju z Občino Cerklje vabi na sekanje in valucanje 
pirhov, ki bo na velikonočni ponedeljek, 10. aprila, ob 15. uri 
pred dvorano v Adergasu.

IZLETI

Na Rašico
Naklo – Društvo upokojencev Naklo vabi na Rašico. Pohod 
bo v torek, 11. aprila, z zborom udeležencev ob 8. uri pred 
upokojenskim domom v Naklem, od koder se bodo z oseb-
nimi avtomobili odpeljali do izhodišča. Pot ni naporna, do 
vrha je eno uro.

Kolesarski izlet
Cerklje – Društvo upokojencev Cerklje v torek, 11. aprila, vabi 
člane na letošnji prvi kolesarski izlet, ki bo potekal na relaciji 
Preddvor–Bašelj–Visoko–Šenčur. Pot je dolga okoli 60 kilo-
metrov. Obvezna je kolesarska čelada. Zbirno mesto bo ob 
9. uri pred AMD Cerklje. V primeru slabega vremena bo izlet 
v četrtek v istem tednu.

Okrog Brda
Kranj – Društvo upokojencev Kranj v četrtek, 13. aprila, or-
ganizira pohod okoli Brda. Odhod izpred Globusa z rednim 
avtobusom bo ob 8.10, pohodniki pa se lahko odločijo tudi za 
prevoz z osebnim avtomobilom. Zbor bo ob 8.30 na parkirišču 
pred cerkvijo v Predosljah. Prijave z vplačilom prispevka bodo 
v društveni pisarni sprejemali do srede, 12. aprila.

Na Slavnik
Kranj – V četrtek, 20. aprila, Društvo upokojencev Kranj vabi 
na Slavnik. Odhod s posebnim avtobusom izpred Creine bo 
ob 8. uri, vstopni postaji bosta še na Laborah in Orehku. Hoje 
je do tri ure in pol. Prijave z vplačilom prispevka v društveni 
pisarni sprejemajo do ponedeljka, 17. aprila.

Martinova pot čez Konjiško goro
Šenčur – Turistično društvo Šenčur v soboto, 15. aprila, orga-
nizira pohod po Martinovi poti čez Konjiško goro: Slovenske 
Konjice–Konjiški grad–Žička kartuzija–Špitalič–Grušce–Vo-
dule–Sv. Uršula–Dramlje. Skupne zmerne hoje bo od štiri 
do pet ur. Možna bo tudi krajša varianta. Informacije nudi in 
prijave zbira (do četrtka, 13. aprila) Franci Erzin na 041 875 812.

OBVESTILA

Program medgeneracijskega sodelovanja
Šenčur – V Domu krajanov Šenčur bo v torek, 11. aprila, ob 8.30 
vadba za zdravo hrbtenico, ob 17. uri pa druženje ob kitari in citrah. 

HALO-HALO GORENJSKI GLAS
telefon: 04 201 42 00

Na ro či la za ob ja vo spre je ma mo po te le fo nu 04/201 42 00 ali oseb no na 
Nazorjevi ulici 1 v Kra nju oz. po poš ti – od po ne delj ka do če tr tka do 11. ure!  
Cene ogla sov in po nudb v ru bri ki so iz red no ugod ne. 

ROZMAN BUS, T: 04 531 52 49, 041 855 630,  
www.rozmanbus.si 
TRST: 16. 5., STRUNJAN: 16.–21. 4., BERNARDIN: 12.–15. 11., 
ŠMARJEŠKE TOPLICE: 22.–27. 10., MORAVSKE TOPLICE: 
21.–25. 5., RADENCI: 21.–25. 5., MADŽARSKE TOPLICE:  4.–8. 
6., 2.–6. 10., MEDŽUGORJE: 22.–24. 4., BANJA VRUĆICA S 
SARAJEVOM: 29. 4.–2. 5., 3.–6. 5., BANJA VRUĆICA S TERA-
PIJAMI: 28. 4.–5. 5., 29. 4.–6. 5., 10.–17. 5., 25. 5.–1. 6., MORJE: 
VELI LOŠINJ: 12. 6., 14. 6., DUGI OTOK, OREBIĆ, KORČULA – 
VEČ TERMINOV. Pokličite zainteresirani vozniki avtobusa.

Spomladansko okrašeni 
blejski grad

Bled – V okviru Konzorci-
ja biotehniških šol Sloveni-
je je BC Naklo skupaj z Za-
vodom za kulturo Bled prvič 
organiziral državno tekmo-
vanje, na katerem so bodoči 
hortikulturni tehniki poka-
zali svoje spretnosti aranži-
ranja, sajenja in ustvarjanja 
čudovitih cvetličnih nasadov 
z velikonočnim pridihom, ki 
bodo vse do 23. aprila krasi-
li Blejski grad. Na tekmova-
nju je sodelovalo 15 tekmo-
valcev, 15 asistentov in 10 
mentorjev iz štirih biotehni-
ških šol: Šole za hortikultu-
ro in vizualne umetnosti Ce-
lje, Grma Novo mesto – Cen-
tra biotehnike in turizma ter 
Šolskega centra Ptuj – Šole 
za ekonomijo, turizem in 
kmetijstvo.

Kot je pojasnila Sonja Je-
rič Štefe, organizatorica iz 
BC Naklo, je bil namen tek-
movanja usmerjen pred-
vsem v to, da mladi poka-
žejo svoja znanja in spret-
nosti oblikovanja cvetličnih 
nasadov širši javnosti, kar 
jim predstavlja tudi dodat-
no motivacijo pri ustvarja-

nju in nadaljnjem delu. Do-
dala pa je še, da je pozitivni 
vidik tovrstnih tekmovanj 

tudi spoznavanje s sovrstni-
ki z drugih biotehniških šol, 
kar mladostnikom omogo-
ča vpogled v delo drugih ter 
spoznanja, povezana s tem, 
kje so dobri, kje se lahko še 
izboljšajo in izpilijo svoje 
znanje.

Tekmovanje je najprej ob-
segalo pripravo materialov, 
konstrukcij, rastlinja, nato 
so tekmovalci lahko prvo uro 
sodelovali s svojimi pomoč-
niki, v nadaljevanju pa so se 
delu posvetili samostojno. 
Zadovoljstvo nad cvetličnimi 

nasadi je izrazila tudi direk-
torica Zavoda za kulturo Bled 
mag. Lea Ferjan, ki je pove-
dala: »Zelo me veseli, da se 
je naš prvi dogovor, ki je ob-
segal dekoracijo gradu, spre-
obrnil v tekmovanje, na ka-
terem lahko gostimo dija-
ke z različnih koncev Slove-
nije. Grad je star, srednjeve-
ški, grajen iz kamna, kar po-
sledično pomeni, da ga obda-
ja sivina, in zelo sem navdu-
šena nad ustvarjalnim delom 
mladih, ki so z barvitimi na-
sadi popestrili našo okolico.«

Cvetlične nasade je ocenje-
vala tričlanska strokovna ži-
rija, ki so jo sestavljali blejski 
cvetličar Miha Potočnik, Re-
nata Cimperman iz Javnega 
podjetja Žale in predsednik 
sekcije cvetličarjev in vrtnar-
jev na Obrtni zbornici Slove-
nije Simon Ogrizek. Kot je 
pojasnil Ogrizek, so imeli iz-
redno težko delo, saj so bili vsi 
dijaki zelo kreativni, na kon-
cu pa so odločali detajli. Prvo 
in tretje mesto sta tako osvoji-
la dijaka s Šole za hortikulturo 
in vizualne umetnosti Celje 
Lara Gjergjek in Anže Zavrl, 
Živa Vrhovnik iz BC Naklo 
pa je osvojila drugo mesto. 
Živa, ki obiskuje četrti letnik 
hortikulture, se je tekmova-
nja udeležila, saj je bilo prvo 
po zelo dolgem času, pripra-
va na tekmovanje pa ji je vze-
la ogromno popoldanskih ur. 
»Konstrukcija je v obliki pti-
ce, moj nasad pa sestavljajo 
bršljan, volnati čišljak, mar-
jetice in trajne primule. Gre 
za spomladanske rastline ži-
vahnih barv, saj menim, da 
smo spomladi tudi ljudje bolj 
živahni,« je pojasnila drugo-
uvrščena Živa.

Za pomladno okrasitev gradu so že v preteklem letu poskrbeli dijaki Biotehniškega centra Naklo 
(BC Naklo), letos pa se je zgodba uspešnega sodelovanja z Zavodom za kulturo Bled prevesila 
v državno tekmovanje mladih vrtnarjev in cvetličarjev.

Nika Toporiš

Živa Vrhovnik ob ustvarjanju svoje »rajske ptice« / Foto: Tina Dokl

Zmagovalni cvetlični nasad / Foto: Tina Dokl

Prvo in tretje mesto sta 
osvojila dijaka s Šole za 
hortikulturo in vizualne 
umetnosti Celje Lara 
Gjergjek in Anže Zavrl, 
Živa Vrhovnik z BC 
Naklo pa je osvojila 
drugo mesto.

Na tekmovanju je sodelovalo petnajst tekmovalcev. / Foto: Tina Dokl
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OBVESTILO NAROČNIKOM

Račune lahko prejemate  
tudi po elektronski pošti

Če želite račune prejemati po e-pošti, nam na 
e-naslov narocnine@g-glas.si sporočite točno ime 
in priimek ter naslov, da vas bomo našli na seznamu.

Na e-naslov, s katerega nam boste poslali  
osebne podatke, bomo poslali račun v obliki pdf,  
ki bo povsem enak položnici v tiskani izdaji.

Sodobna tehnologija omogoča tudi hitro in 
preprosto plačevanje računov s pomočjo mobilnega 
telefona in QR kode. 
Prepričani smo, da boste zadovoljni.

www.gorenjksiglas.si

Pomlad je čas porok 
In za marsikoga je to najlepši letni čas za  
sklenitev zakonske zveze. Zanima nas, kakšen  
odnos imate vi do porok – ali menite, da se 
mladi sploh še želijo vezati ali je porok ved-
no manj, kaj menite o poroki v zrelih letih, o  
obnovitvi zaobljub, o kraju in načinu obredov 
in ali je poroka sploh še obveza za to, da par 
ostane dlje skupaj. 
Vaše mnenje nam pošljite na koticek@g-glas.si 
ali na Gorenjski glas, Nazorjeva ulica 1, Kranj 
do petka, 14. aprila. Prispevki bodo objavljeni, 
v zahvalo pa vam bomo poslali majhno nagrado.

RADIO SORA, D.O.O., KAPUCINSKI TRG 4, ŠKOFJA LOKA

MALI OGLASI
T: 201 42 47 
E: malioglasi@g-glas.si

 Male ogla se spre je ma mo:  
za ob ja vo v petek do srede  
do 14. ure in za ob ja vo  
v to rek do petka do 14. ure!  

De lo vni čas: 
ponedeljek, to rek, čet rtek, 
petek nep rekinjeno  
od 8. do 15. ure, sreda od  
8. do 16. ure, sobote, nedelje 
in prazniki zaprto.

Loto rezultati – žrebanje 5. 4. 2023
1, 7, 8, 10, 21, 25, 37 in 16

Loto PLUS: 4, 8, 17, 18, 25, 31, 36 in 39
Lotko: 0 8 3 1 6 4

Sklad 9. 4. 2023 za Sedmico: 500.000 EUR
Sklad 9. 4. 2023 za PLUS: 2.330.000 EUR
Sklad 9. 4. 2023 za Lotka: 300.000 EUR

LOTO

NEPREMIČNINE
POSESTI
KUPIM

GOZD v Završnici. k.o. Doslovče, v bli-
žini ceste ob Završnici, tel.: 041/527-
983 23000928

MOTORNA VOZILA
AVTOMOBILI
PRODAM

ŠKODA Octavia 1.0 TSI, 1.3/2023, 
110 km, siva, ambitron oprema, cena 
24.490 EUR, tel.: 040/567-544 
 23000935

GOLF VII 1.6 TDI, let. 2014, 77 KW, 
105 km, 203.000 km, kov. barva, 
ohranjen, cena 9.500 EUR, tel.: 
041/638-445 23000916

KURIVO
PRODAM

DRVA, metrska ali razžagana, možnost 
dostave, tel.: 041/718-019 23000883

SUHA bukova drva, butare, meša-
na drva ter rajkelne – okroglice, tel.: 
031/826-621 23000564

IŠČEM

BUKOVE veje v okolici Cerkelj, tel.: 
031/224-167 23000920

STANOVANJSKA 
 OPREMA
POHIŠTVO
PRODAM

NOVO zapakirano vodno posteljo, 
novo kopalniško ogledalo in sedežno 
garnituro, tel.: 041/851-862 
 23000936

ŠPORT,  
REKREACIJA
PRODAM

ŠPORTNI BMX rumene barve, tel.: 
031/512-421 
 23000944

HOBI
KUPIM

ODLIKOVANJA, medalje, značke, 
razglednice, kovance, bajonete, sab-
lje, čelade, uniforme, tel.: 051/740-
430  
 23000873

STARINE
KUPIM

STARINE: mizarski ponk, poslika-
ne skrinje, manjšo kaščo ..., tel.: 
051/258-936 
 23000886

OTROŠKA OPREMA
PRODAM

2 otroška vozička marela, eden rdeče, 
drugi modre barve, cena po dogovoru, 
tel.: 041/731-996  
 23000913

MEDICINSKI  
PRIPOMOČKI
OČALA kot na napotnico s popustom 
do 101 EUR.  Qlandia Kranj, Qlandia 
Kamnik, Deteljica Tržič, Spar cen-
ter Jesenice. Kličite brezplačno 080 
1331, www.optika-aleksandra.si 
 23000890

ŽIVALI IN  
RASTLINE
PRODAM

OLEANDRE, tel.: 041/361-100  
 23000731

KMETIJSKI STROJI
PRODAM

BOČNO  t raktorsko kosi ln ico 
Strassmann 185 cm, 2 bobna, hidrav-
lični dvig, tel.: 041/347-248  
 23000940

GOZDARSKO prikolico Weimer 10 R, 
puhalnik Eolo KPL in puhalnik Tajfun, 
tel.: 031/316-548 
 23000934

PAJKA Pottinger 540 H, zgrabljalnik 
Sip 350 in rotacijsko kosilnico, britev 
165, tel.: 031/316-548 23000932

ROTACIJSKO kosilnico 135, dvovre-
tenskega pajka in škropilnico 200 l, 
tel.: 040/674-688 23000939

TROSILNIK umetnega gnojila Agrome-
hanika AG 400, odlično ohranjen, tel.: 
041/347-248 23000941

KUPIM

TRAKTOR, lahko večji, in cisterno, lah-
ko s topom, večjo, tel.: 068/150-640  
 23000926

PRIDELKI
PRODAM

KROMPIR, jedilni, Rudolph, Gorje, 
tel.: 031/501-531 23000919

KROMPIR, primeren za sajenje, in je-
dilni krompir, več sort, tel.: 041/416-
241 23000915

MED, gozdni, cena 10 EUR, tel.: 
031/307-115 23000927

VZREJNE ŽIVALI
PRODAM

10 dni staro teličko, LS, tel.: 041/378-
755 23000917

KOKOŠI – nesnice, jarkice, rjave, 
grahaste, črne in bele barve, pred ne-
snostjo, in kg priščanci za dopitanje. 
Pripeljemo na dom, Matej Bulovec, 
s.p., Mlakarjeva ul. 45, Šenčur, tel.: 
041/710-113 23000885

BIKCA simentalca, starega 14 dni, tel.: 
04/25-22-689 23000914

BIKCA simentalca, starega 4 mesece, 
tel.: 01/72-38-262 23000931

ČEBELJE družine na AŽ satih, 10 sa-
tar, cena 90 EUR, tel.: 031/307-115  
 23000933

JARKICE, rjave, v začetku nesnosti, 
Jama 34, tel.: 041/820-594 23000891

KOKOŠI nesnice, rjave, v začetku ne-
snosti. Pripeljemo v vse večje kraje na 
Gorenjskem. Kmetija Šraj, Uroš Šraj, 
Čadramska vas 19, Poljčane, tel.: 
031/751-675 23000876

TELICO ČB/BAQ, staro 11 mesecev, 
tel.: 031/837-520 
 23000929

TELIČKO LS, staro 12 dni, tel.: 
030/915-738 23000923

TELIČKO ČB, staro 14 dni, in ČB bik-
ca, starega 2 meseca, tel.: 040/616-
848 23000937

KUPIM

BIKCA simentalca, starega en me-
sec, mesni tip, ali menjam za teličko 
simentalko in prodam pašno kravo, 
simentalko, brejo osem mesecev, tel.: 
031/712-769 23000921

OSTALO
PRODAM

ULEŽAN hlevski gnoj, možna dostava, 
tel.: 031/676-235 23000827

ULEŽAN hlevski gnoj, tel.: 041/901-
888 23000925

ZAPOSLITVE (m/ž)
NUDIM

ZA delo v klicnem centru v Kranju 
zaposlimo tri telefonistke/telefoniste, 
mlajše upokojenke/ce. Nudimo prila-
godljiv delovni čas in odličen zaslužek. 
Španovina, d.o.o., Savska loka 21, 
Kranj, tel.: 040/130-054 23000899

LOKALNA energetska agencija Go-
renjske, Slovenski trg 1, Kranj, išče 
samostojnega svetovalca za energijo, 
zaposlitev je v Kranju. Več informacij 
dobite na spletni strani www.leag.si. 
 23000943

IŠČEM

IŠČEM DELO – prevoz starejših oseb 
in osnovna nega, tel.: 040/744-543  
 23000912

STORITVE
NUDIM

SENČILA ASTERIKS, d.o.o., Cesta na 
Loko 2, 4290 Tržič, tel.: 59-55-170, 
041/733-709; žaluzije, roloji, rolete, 
lamelne zavese, plise zavese, komarni-
ki, markize, www.asteriks.net  
 23000884

ADAPTACIJE – vsa gradbena dela, 
notranje omete, strojne omete, fasade, 
adaptacije, tlakovanje dvorišča, ograje, 
kamnite škarpe in dimnike, krovska 
in kleparska dela, sanacije in renova-
cije, kvalitetno, hitro in poceni. SGP 
Beni, d. o. o., Struževo 7, Kranj, tel.: 
041/561-838 23000888

ADAPTACIJE – vsa gradbena dela, 
notranje omete, strojne omete, fasade, 
adaptacije, tlakovanje dvorišča, ograje, 
kamnite škarpe in dimnike, krovska in 
kleparska dela, sanacije in renovaci-
je, kvalitetno, hitro in poceni. Daf-sa, 
d.o.o., Temniška ul. 67, Naklo, tel.: 
041/313-327 23000889

FESST, d. o. o.,  
nepremičninska  
družba,
Koroška c 2, Kranj,
Telefon: 236 73 73
Faks: 236 73 70
E-pošta:  
info@fesst.si
Internet:  
www.fesst.si

TOPLOTNE ČRPALKE

 
DOBAVA TAKOJ

IZE d.o.o 
Golniška c. 68 a, 4000 KRANJ
041 669 742

TOPLOTNE ČRPALKE
                              6 – 16 kw 
od 6.699,99 EUR - 6 kw z osnovno 
montažo, zagonom in 9,5% ddv
SUBVENCIJA EKO SKLADA

IZE d.o.o. 041 669 742

Ekološka kmetija 
Šlibar, 
Kovor pri Tržiču – ekološki 
pridelki in izdelki

Žitni izdelki, jajca, sok,  
zelenjava, ob petkih tudi 
sveži pekovski izdelki

Prodaja na kmetiji: 
• ob petkih med 16. in 19. uro
• ob sobotah med 8. in 12. uro

Informacije:  031 203 597
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Radio Triglav Jesenice, d.o.o., Trg Toneta Čufarja 4, 4270 Jesenice

Preddvor – V Društvu upokojencev Preddvor bo v torek, 11. 
aprila, tombola, zabavna igra s praktičnimi nagradami. Za vse 
aktivnosti v okviru medgeneracijskega sodelovanja so obve-
zne prijave do zasedbe mest na mck-prijave@luniverza.si ali 
04 280 48 25.

Odpiralni čas
Škofja Loka – Loški muzej je aprila odprt po zimskem odpiral-
nem času, to je od torka do nedelje od 10. do 17. ure. Galerija 
Ivana Groharja je odprta od torka do nedelje od 10. do 14. ure, 
ob sredah do 17. ure. Na veliko noč bosta oba zaprta.

KONCERTI

Srečanje harmonikarskih orkestrov
Jesenice – V petek, 14. aprila, bo v Gledališču Toneta Čufarja 
Jesenice Srečanje harmonikarskih orkestrov Slovenije z do-
poldanskim programom od 9.30 do 12. ure in popoldanskim 
delom od 14.30 do 16.30. Na predvečer srečanja, v četrtek, 13. 
aprila, ob 18.30 Glasbena šola Jesenice vabi na koncert Marka 
Hatlaka. Vstop bo prost.

RAZSTAVE

Razstave ljudi
Jesenice – Fotografsko društvo Jesenice v petek, 7. aprila, ob 
18. uri vabi na odprtje razstave gostujočega avtorja Nenada 
Borojevića iz Srbije. Izbor del z naslovom Razstave ljudi bo v 
Fotogaleriji Jesenice na ogled do 3. maja.

Razstava Jezersko
Radovljica – Fotografsko društvo Radovljica vabi k ogledu raz-
stave Jezersko, ki jo je v Galeriji Pasaža v Radovljiški grašči-
ni na Linhartovem trgu 1 pripravilo pet fotografov – članov 
društva. Odprta je ves april, vsak dan od 8. do 21. ure. Vstop 
je prost.

Motivi iz narave
Radovljica – V Galeriji Šivčeva hiša bo do 27. maja na ogled 
razstava likovnih del z motivi iz narave z naslovom Rojenje. 
Predstavitev umetnic in njihovih del bo v četrtek, 13. aprila, 
ob 18. uri.
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Nagradna igra iz Kotička za naročnike je po dve vstopni-
ci za koncert Željka Samadržića v Cvetličarni prinesla 
Miri Kavčič iz Zg. Besnice in Danici Juvan iz Škofje Loke. 
Dve vstopnici za koncert pank skupine Paraf v Orto baru 
prejme Tomaž Poljanšek. Nagrajencem čestitamo!
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ZAHVALA

ob boleči izgubi ljubljenega moža, očeta in dedija 

Staneta Jenka
iz Zbilj

Vsem, ki ste nam ob težkih trenutkih stali ob strani in ga pospre-
mili na njegovi zadnji poti, se iskreno zahvaljujemo.

Žalujoči vsi njegovi

Srce je omagalo,
tvoj dih je zastal,
a nate spomin
bo večno ostal.

ZAHVALA

V 98. letu starosti nas je zapustila naša draga mama, babica,  
prababica in teta 

Marija Toni
p. d. Lebnova Mira iz Mavčič

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in prijate-
ljem za izrečena sožalja, darovane sveče, svete maše in darove za 
cerkev. Najlepša hvala pogrebni službi Navček in g. župniku Ja-
nezu Šavsu za lepo opravljen  pogrebni obred. Hvala vsem, ki ste 
jo pospremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči vsi njeni
Mavčiče, marec 2023

Srce tvoje je zaspalo, 
zvon v slovo ti je zapel, 
misel nate bo ostala, 
spomin za vedno bo živel.

ZAHVALA

V 97. letu starosti nas je zapustil mož, oče, tast, dedek, pradedek, 
stric, svak, bratranec 

Alojz Osterman
z Olševka

Ob njegovem slovesu se iskreno zahvaljujemo vsem za izreče-
ne besede tolažbe, darovane sveče in sv. maše. Veliko zahvalo iz-
rekamo osebju in župniku Janezu Perčiču iz Doma sv. Katarine 
Mengeš, Čebelarskemu društvu Preddvor za lep govor ter župni-
ku Ivanu Jagodicu za pogrebni obred. Iskreno se zahvaljujemo 
tudi sorodnikom, sosedom, prijateljem, sodelavcem, znancem, 
pevcem, pogrebni službi Pogrebnik in vsem, ki ste ga v tako veli-
kem številu pospremili na njegovi zadnji poti.
Ohranimo ga v lepem spominu.

Žalujoči: žena Tončka, sinova Jože in Ivo ter hčerka Bernarda z 
družinami

Ne bomo tožili,
ker si odšel,
hvaležni bomo,
ker si bil.

ZAHVALA

V 94. letu starosti se je za vedno poslovila naša draga mami, babica in prababica 

Nevenka Debeljak
s Primskovega

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem za izrečena 
sožalja, podarjene sveče in cvetje. Posebej se zahvaljujemo njeni zdravnici dr. Demšarjevi, 

osebju Splošne bolnišnice Jesenice, PBB, Doma Taber in Doma upokojencev Kranj.  
Prav tako najlepša hvala pevcu g. Janezu Trilerju, g. župniku Sebastijanu Cerku in 

pogrebni službi Komunale Kranj.

Hvala vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči vsi njeni
Kranj, april 2023

ZAHVALA

V 71. letu starosti se je poslovil naš ljubljeni mož, oče, dedek, stric in svak 

Žane Benedičič
Ob njegovem slovesu se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, 
poslovnim partnerjem in veteranom za izrečene besede tolažbe, za darovano cvetje in 

sveče in spremstvo na njegovi zadnji poti. Posebna zahvala velja njegovi osebni zdravnici 
dr. Krivčevi in doc. dr. Alešu Rozmanu v Bolnišnici Golnik. Hvala pogrebnemu podjetju 

Novak za vso podporo, organizacijo in lepo izpeljan pogrebni obred. Hvala pevcem za 
izredno čustveno in najlepše zapete pesmi. Hvala vsem vaščanom, še posebno Mariji in 

Aniti s Prezrenj, za tolažbo in pomoč v teh težkih trenutkih.
Hvala vsem, da ste bili z nami ob slovesu.

Vsi njegovi
Prezrenje, april 2023

Glej, tista daljna zvezda
iz misli mi ne gre,
ki je čez dan ne vidim,
a vendar vem, da je.
(Svetlana Makarovič)

ZAHVALA

V 84. letu se je poslovil naš dragi 

Janez Hafnar
iz Stražišča

Ob njegovem slovesu se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, 
znancem in sodelavcem Komunale za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje in spremstvo na 

njegovi zadnji poti. Zahvaljujemo se tudi pogrebni službi Komunale Kranj, pevcem in 
trobentaču za lepo izpeljan pogrebni obred.

Vsi njegovi najbližji

ADAPTACIJE – vsa gradbena dela od 
temeljev do strehe, fasade, škarpe, 
urejanje dvorišč, tlakovanje, asfalt, 
ograje, dimniki, izolacija, krovstvo, te-
sarstvo – po zelo ugodni ceni. Leard, 
d.o.o., Pivka 11, Naklo, tel.: 041/583-
163  
 23000887

BARVANJE napuščev in fasad, do vi-
šine 25 m, z lastnimi dvigali – možna 
izposoja, ugodno. Nudimo tudi vsa sli-
kopleskarska dela. Sandi Ferlan, s.p., 
C. talcev 14, Kranj, tel.: 041/682-166 
 23000696

BELJENJE in glajenje sten, antiglivični 
premazi, barvanje fasad, nadstreškov 
in ograj vam nudi Pavec Ivan, s.p., 
Podbrezje 179, Naklo, tel.: 031/392-
909 23000918

Mizar-monter (m/ž)

Iščemo sodelavce za okrepitev naših ekip za montažo 
akustičnih panelov in vrat v športnih dvoranah v Avstriji 
in Nemčiji. Nudimo stalno zaposlitev v Avstriji z vsemi 
pripadajočimi dodatki in odlično delovno vzdušje. 
Obiščite nas na www.diaplan.com, 9611 Nötsch,  
Nötsch 245, ali pokličite 0043 676 460 17 02 (Janez Grlic).

Veselimo se vašega klica. D
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OSMRTNICA

Z neizmerno žalostjo sporočamo, da se je v 83. letu starosti poslovil mož, oče,  
brat, stric in stari oče

Janez Stanonik
Na njegovo zadnjo pot ga bomo pospremili v torek, 11. aprila 2023, ob 17. uri na Mestnem 

pokopališču Škofja Loka. Maša za pokojnika bo ob 16. uri v cerkvi sv. Jakoba.  
Žara bo na dan pogreba od 10. ure dalje na tamkajšnjem pokopališču. Iskrena hvala  

ge. Mojci Sporiš Novak, dr. med., in sestri Gordani iz Zdravstvenega doma Škofja Loka  
za zdravljenje in človeško toplino. 

Žalujoči: žena Brigita, sinova Tomaž in Marko z družinama ter ostalo sorodstvo

PEČARSTVO, lončene peči, zidani ka-
mini, kmečke peči, obnova, popravilo, 
izdelava, izris. Trgovina Kamin, Aleš 
Avsenek, d.o.o., Kranjska cesta 2, Ra-
dovljica, tel.: 040/364-636 23000375

SANACIJE, obnove dimnikov z inox 
cevmi, povrtavanje, rušenje, pozidava, 
montažni dimniki, dimniške kape. Ga-
rancija 10 let. Aleš Avsenek, d.o.o., 
Kranjska 2, Radovljica, tel.: 041/229-
246 23000376

ZASEBNI STIKI
DAMO, lahko tujko, vabim k sebi do-
mov, tel.: 040/660-512 23000922

SAMSKI upokojenec, vdovec, želi 
spoznati sopotnico, saj je v dvoje lažje, 
tel.: 041/565-233 23000924

SEM mlad, pošten Gorenjc z redno 
službo. Če si taka tudi ti, se mi javi, do 
45 let, tel.: 030/781-854 23000930

RAZNO
ZBIRAM odpadno železo in barvne ko-
vine, odvoz brezplačen, tel.: 070/385-
956 23000871

PRODAM

2 kolesi, znamke Marin in Merida, ter 
kupim Tomos avtomatik, tel.: 041/316-
617 23000942

STARO železo, cena po dogovoru, tel.: 
04/25-03-035 23000938

Zahvale,  
osmrtnice
Žalost in hvaležnost lahko 
izrazite z objavo osmrtnice ali 
zahvale v različnih velikostih.

Vaše želje sprejemamo po 
e-pošti na malioglasi@g-glas.si 
ali po navadni pošti  
na naslov Gorenjski glas,  
Nazorjeva ulica 1, 4000 Kranj.
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Naš sin, brat, vnuk in nečak 

Žiga Zupan
s Pangršice

se je v rani mladosti nepričakovano poslovil od nas. 

Za vedno zatisnil si oči. Mislili smo, saj samo spiš, a tebe nič in 
nihče ne prebudi. Odšel si k svoji mamici, zdaj na nas sijeta oba.

Njegovi domači

Je čas, ki da, je čas, ki vzame,
pravijo, je čas, ki celi rane,
in je čas, ki nikdar ne mine,
ko zasanjaš se v spomine.
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Tomaž Habjan, novi lastnik » katrce«  nekdanjega predsednika republike Boruta Pahorja, pravi, da bo 
ta šla naprej v dobrodelne namene.

Selca – »Bil sem popolnoma 
presenečen. Izvedel sem, 
ko so me poklicali novinar-
ji,« se Tomaž Habjan iz Selc 
spominja, kako je v torek iz-
vedel, da je novi lastnik le-
gendarnega Renaulta 4 ozi-
roma »katrce« nekdanjega 
predsednika republike Bo-
ruta Pahorja. Habjan je bil 
namreč izžreban med več 
kot 5100 donatorji, ki so po-
magali v dobrodelni akci-
ji Katra – drugi krog, s kate-
ro je družina Fratar s Koro-
ške, ki je sredi februarja na 
dobrodelni dražbi za 60 ti-
soč evrov kupila Pahorjeve-
ga starodobnika in nato v za-
četku marca sprožila novo 
akcijo, zbrala kar 275 tisoč 

evrov. Na torkovi priredi-
tvi v Dravogradu so izkupi-
ček razdelili društvu Juna-
ki 3. nadstropja in Inštitu-
tu Zlata pentljica ter Splošni 
bolnišnici Slovenj Gradec, 
ob koncu akcije pa je Pahor 
izžrebal še novega lastni-
ka svoje nekdanje »katrce«. 

Habjan nam je zaupal, da se 
bodo o prevzemu dogovorili 
po velikonočnih praznikih. 

Katrce sicer ne namerava ob-
držati, pač pa bo, kot je de-
jal, šla naprej v dobrodelne 

namene. »Na kakšen način, 
pa bomo še razmislili.«

Habjan ni pomislil, da bi 
utegnil prav on postati lastnik 
slavnega vozila. Na zadnji dan 
akcije je vplačal 50 evrov. Kot 
je pojasnil, je bila tudi njegova 
nečakinja med junaki 3. nad-
stropja, saj je prebolela raka. 
Poleg tega je bila Habjano-
va družina pred dobrimi tre-
mi leti deležna velike pomoči, 
ko je njegov tedaj 21-letni sin 
Aljoša ob nesrečnem skoku v 
morje postal tetraplegik in so 
zanj z različnimi akcijami zbi-
rali donacije, da so mu uredili 
stanovanje, prilagojeno potre-
bam invalida. V nesreči niso 
ostali sami, Tomaž Habjan pa 
tudi sam vsak mesec daruje 
dobrodelnim organizacijam.

Ana Šubic

Tomaž Habjan / Foto: Gorazd Kavčič

Železniki – V Železnikih bodo na velikonočni ponedeljek ob 15. 
uri obudili star ljudski običaj »šivanje kovtrov«. Organizatorji 
– Turistično društvo Železniki, Kulturno-umetniško društvo 
France Koblar in Prostovoljno gasilsko društvo Železniki – 
vabijo k ogledu in sodelovanju pri preprosti plesni igri v spre-
vodu, za katero je značilno prehajanje pod mostom, ki ga 
tvorijo dvignjene sklenjene roke plesnih parov. Sodelovalo naj 
bi okoli 120 parov, zainteresirani pa se jim še vedno lahko ob 
15. uri pridružijo pred plavžem v Železnikih ali pred trgovino na 
Češnjici, od koder bodo »šivali kovtre«. Po združitvi na Racov-
niku bosta skupini plesalcev skupaj odplesali do kulturnega 
doma, kjer bo po 16. uri še veselica z Ansamblom Gregorja 
Kobala. Zaradi prireditve bo državna cesta v Železnikih od 
muzeja do pošte od 15. do 16. ure zaprta za promet. Prav tako 
bo zaprta občinska cesta čez Racovnik.

Na velikonočni ponedeljek bodo »šivali kovtre« 

Radovljica, Kamnik – Slo-
venska strokovnjaka za flo-
ristiko in hortikulturo Sabi-
na Šegula iz Vrbenj pri Ra-
dovljici in Kamničan Pe-
ter Ribič tudi letos sodelu-
jeta pri velikonočni krasitvi 

bazilike svetega Petra v Va-
tikanu, kjer sta se že v za-
četku tedna pridružila eki-
pi vatikanskih vrtnarjev. 
»Gre za veliko čast in pri-
znanje,« poudarjata ume-
tnika floristike, ki pri kra-
šenju glavne vatikanske ba-
zilike sodelujeta že od leta 
2011. »V vseh teh letih smo 
stkali tesne prijateljske vezi 

in naredili dobro promocijo 
za našo državo.«

Kot je povedala Sabina Še-
gula, bo letošnja dekoracija 
drugačna kot v preteklih le-
tih, ko so med cvetjem, ki 
je krasilo vatikanske oltar-
je, prevladovale v Sloveniji 
vzgojene orhideje

»V aranžmajih bodo zasto-
pane bele vrtnice, cvetje v ru-
meni in rožnati barvi bo krasi-
lo glavni oltar,« je pojasnila Še-
gula in povedala še, da se jima 
je tokrat pri krasitvi pridružila 
študentka njene zasebne šole 
Floweracademy Andreja Bar-
tolj Bele. »Vsi trije ponosno 
zastopamo Slovenijo,« še po-
udarja Sabina Šegula. 

Slovenca tudi letos 
krasita Vatikan
Marjana Ahačič

Zgornja Bela – Na velikonočni ponedeljek vabijo na sekanje 
pirhov in kuhanje orehovih štrukljev k Tomaževi kajži na Zgor-
njo Belo. Živahno bo med 15. in 17. uro. S parkiranjem boste 
imeli še najmanj težav, če pustite avto pri kulturnem domu 
in se nato v smeri Bašlja sprehodite do kajže. Prosijo vas le, 
da pirhe prinesete s seboj.

Sekanje pirhov pri Tomaževi kajži

Glavni oltar bazilike svetega Petra v Vatikanu bo tudi 
za letošnjo veliko noč okrašen s cvetličnimi aranžmaji 
slovenskih floristov Sabine Šegula in Petra Ribiča.  
/ Foto: osebni arhiv

Potem ko je »katrca« po dobrodelni dražbi Boruta Pahorja 
odšla na Koroško, sedaj, po koncu druge dobrodelne akcije, 
prihaja na Gorenjsko. / Foto: Instagram/Borut Pahor

Pahorjeva » katrca«  v Selca

Jezus je še imel jajca, današnji politikantski 
odrešeniki pa imajo le še pirhe različnih 
strankarskih barv.
Milan Fridauer - Fredi
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Agen ci ja RS za oko lje, Urad za me te oro lo gi jo

Danes bo zjutraj jasno, nato se bo oblačnost povečala. Popol-
dne bo pihal jugozahodnik. Jutri in v nedeljo bo spremenljivo 
do pretežno oblačno z občasnimi krajevnimi padavinami, de-
loma plohami. Razmeroma hladno bo. V nedeljo bo ponekod 
pihal veter severne do severovzhodne smeri.

V dobrodelni akciji Katra 
– drugi krog je sodelovalo 
več kot 5100 donatorjev, 
ki so zbrali kar 275 tisoč 
evrov.

Miza za prestiž
Hotavlje – Kamnoseki iz 
podjetja Marmor Hotavlje so 
predstavili svojo najnovejšo 
rešitev v kamnu, ki so jo raz-
vili skupaj z večkrat nagraje-
nim oblikovalcem Felixom 
Schwakejem. Izdelali so po-
sebno luksuzno mizo, ki bo 
krasila zunanjo teraso enega 

najdražjih stanovanj na sve-
tu v nebotičniku Central Park 
Tower v New Yorku, so po-
jasnili v podjetju. Oblikoval-
cu so nudili celovito tehnič-
no podporo, od idejne zasno-
ve do izdelave, kar vključu-
je tudi razvoj dizajna in iska-
nje inovativnih tehničnih re-
šitev, je razložil vodja projek-
ta Gregor Matijec.

Mateja Rant

Miza, ki bo krasila eno najdražjih stanovanj na svetu.  
/ Foto: Arhiv Podjetja


